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 حضور  بخش 
خصوصی در 
سیاست گذاری و 
حکمرانی اولویت 
وزارت صمت است 
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با مداخله دولت در بازار مسکن استیجاری و تدبیر ناکارآمد، 
مصوبات ابلاغی عملا مورد بی اعتنایی مالکان قرار گرفته و 
شاخص اجاره بهای مسکن از رقم 132.3 در اسفند 1397 

به حدود 500 در شرایط فعلی رسیده  است.
شاخص های مرتبط با بخش مسکن نشان دهنده وضعیتی 
بحرانی در این بخش هستند؛ وضعیتی که جامعه ایرانی تاکنون 
مشابه آن را نیازموده  است. زمان انتظار برای خرید مسکن 
سه رقمی شده  است؛ نزدیک به نیمی از جمعیت ساکن در 
کلان شهر تهران در خانه های استیجاری زندگی می کنند، 
سهم مســکن در سبد هزینه خانوارهای شهری کشور سه  
برابر متوســط جهانی است و نزدیک به 40 درصد جمعیت 
کشــور گرفتار بدمسکنی هستند. ناگفته پیداست که این 
شــرایط بحرانی در دوره ای کوتاه شکل نگرفته و به  صورت 

تدریجی پدیدار شده  است.
 شاخص های مرتبط با بخش مسکن نشان دهنده وضعیتی 
بحرانی در این بخش هستند؛ وضعیتی که جامعه ایرانی تاکنون 
مشابه آن را نیازموده  است. زمان انتظار برای خرید مسکن 
سه رقمی شده  است؛ نزدیک به نیمی از جمعیت ساکن در 
کلان شهر تهران در خانه های استیجاری زندگی می کنند، 
سهم مسکن در سبد هزینه خانوارهای شهری کشور سه  برابر 
متوسط جهانی است و نزدیک به 40 درصد جمعیت کشور 
گرفتار بدمســکنی هستند. ناگفته پیداست که این شرایط 
بحرانی در دوره ای کوتاه شکل نگرفته و به  صورت تدریجی 
پدیدار شده  است. به بیان دیگر در طول چند دهه گذشته و 
در دوران تصدی دولت های مختلف این شاخص ها حرکتی 
در جهت منفی داشته اند و به تدریج ابعاد مشکل گسترده تر 
شده و اینک به یک بحران تمام عیار شده  تبدیل است. طبعا 
دولت های وقت هرکدام در زمان تصدی خود تدابیری را در 
حوزه مســکن به کار بسته اند؛ اما این تدابیر کارساز نبوده و 
هیچ کدام نتوانســته درمانی جدی برای این بیمار باشد؛ به  

گونه ای که حالش رو به وخامت نرود.
اینک اگر هرکدام از متولیان حوزه مســکن را در طول 
سه دهه گذشته خطاب کرده و از کارنامه اش بپرسیم، قطعا 
فهرســتی بلندبالا از اقدامات و سیاست هایی که در دوران 
مسئولیت خود به  کار گرفته، ارائه خواهد داد و حتی تغییراتی 
مثبت در برخی شاخص های حوزه مسکن در آن ایام را به عنوان 
شاهد موفقیت خود به رخ مان خواهد کشید؛ اما این سؤال 
همچنان باقی خواهد بود که: پس چرا چنین بحرانی شکل  
گرفته  است؟ و چرا مجموعه اقدامات به ظاهر مثبت و موفق 
دولت های متوالی نتوانسته مانع بروز این بحران دردناک شود؟

بــا مرور عملکرد دولت های متوالی می توان ادعا کرد در 
طول سال های بعد از پایان جنگ تحمیلی، یا مسئله مسکن 
جزء دغدغه ها و اولویت های اول دولتمردان نبوده یا اگر با هر 
دلیل و توجیهی به مسکن توجهی بیشتر شده، دولتمردان 
حاضر به هم فکری با اهل فن و استفاده از ذخیره دانایی جامعه 
نبوده و با اتکا به تصورات و توهمات خود طرح هایی نابخردانه 
را تهیه کرده و پیش برده اند.در طول سه دهه گذشته بارها و 
بارها و به عنوان واکنش به افزایش قیمت مسکن، دولتمردان 
سیاست افزایش سقف وام مسکن را اجرا کرده اند. با این  حال 
اولا هیچ گزارش معتبری ارائه نشده که این سیاست در دوره 
زمانی معین مشکل چند درصد از نیازمندان مسکن را حل 
کرده  است. ثانیا اجرای چندباره این سیاست هرگز نتوانسته 
سهم وام مسکن را از مجموع مانده تسهیلات شبکه بانکی 
افزایش دهد. در واقع دولتمردان هرگز نخواسته یا نتوانسته اند 
شبکه بانکی کشور را در خدمت برنامه خانه دارشدن شهروندان 
نیازمند مسکن قرار بدهند. گفتنی است اینک سهم بخش 
مسکن از تسهیلات بانکی کشورمان به زحمت به مرز هفت 
درصد رسیده  اســت؛ درحالی که این نسبت برای کشوری 
مانند ایالات متحده آمریکا در دامنه 20 الی 25 درصد است.

دولتمردان حتی نتوانسته اند همین سهم اندک مسکن 
در تسهیلات بانکی را در مسیری هدایت کنند که نیازمندان 
واقعــی مســکن از آن بهره مند شــوند و در نتیجه بخش 
درخورتوجهی از این مبلغ اندک در اختیار کسانی قرار گرفته 
که با اســتفاده از این تسهیلات واحدهای مسکونی متعدد 
خریده و در ســلک مالکان واحدهای استیجاری درآمده اند. 
به بیان دیگر همین تسهیلات به  جای کمک به نیازمندان، 
اتفاقا شرایط را برای آنان دشوارتر کرده و با افزودن بر منابع 
مرتبط با تقاضای سفته بازانه موجب تشدید بحران شده  است. 
نکته تأمل برانگیز در اینجا نیز این است که گزارشی مستند 
درباره این موضوع تهیه نشده و به بیان دقیق تر دولتمردان 
توجهی به این نکته نکرده اند که مثلا افزایش سهم مسکن 
در مانده تســهیلات بانکی از شــش درصد به هفت درصد 
 واقعا به نفع متقاضیان واقعی مســکن تمام شده یا فقط به 
خارج شــدن بازار مســکن از رکود موقت کمــک کرده و 

به این ترتیب منافع سوداگران مسکن را تضمین کرده  است.
در چهار ســال  اخیر و با مداخله دولت در بازار مســکن 
استیجاری نیز شاهد به کارگیری یک تدبیر ناکارآمد بوده ایم. 
مصوبات ابلاغی در طول چهار ســال عملا مورد بی اعتنایی 
مالکان قرار گرفته و در نتیجه شــاخص اجاره بهای مسکن 
از رقم 132.3 در اســفند 1397 به حدود 500 در شرایط 
فعلی رسیده  است؛ درحالی که اگر مصوبات ابلاغی ضمانت 
اجرای لازم را داشــتند، این شــاخص اینک در حدود 270 
بــود. در این حوزه هم ظاهرا نــه دولت دوازدهم و نه دولت 
ســیزدهم گزارشــی از متولیان امر مســکن نخواسته اند 
که میــزان تأثیر مصوبــات و علل ناکارآمــدی این تدبیر 
پرطمطراق را برای شان روشن کرده و راه علاجی برای شان 
 تعریــف کنند. برای بســیاری از تدابیری که در ســه دهه

 گذشته مورد توجه مسئولان حوزه مسکن قرار گرفته نیز 
می توان چنین بحثی را مطرح کرد.
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 تسهیلات بانکی از محل منابع 
سپرده گذاران

نانوحسگرهایی که به کمک 
گیاهان آمده اند

شکستن انحصار دریافت تسهیلات 
بانکی با اعطای وام مسکن به مردم

حال خوب کیوی کاران مازندران 
در سایه دیپلماسی اقتصادی دولت

 بازار سرمایه حالا در موقعیتی استثنایی است. 
ریزش بیش از ۱2۵هزار واحدی در یک روز سبب 

شد رکورد تازه ای در تاریخ بازارشود...

   علم نانو یکی از علومی است که در سال های 
اخیر کاربرد آن توسعه پیدا کرده و بهره وری را 

در بخش های مختلف تولیدی...

 ارائه تســهیلات ویژه به کارمندان بانک ها 
مدتی است که دوباره سر و صدای بسیاری به 

پا کرده است...

کیوی کاران غرب مازندران درحالی سال های 
گذشته به علت استقبال ضعیف برخی از کشورها 

در خرید محصولشان شرایط...
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دولتمردان و اتهام بی عملی 
در حوزه مسکن
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ورود شرکت های دانش بنیان به بازار سرمایه نقش مهمی در رونق تولید دارد

ورود شرکت های دانش بنیان به بازار سرمایه نقش مهمی در رونق تولید دارد

 مجید عشقی روز پنجشنبه در همایش تامین مالی از بازار 
سرمایه در استان سمنان در سالن اجتماعات استانداری سمنان 
افزود: بازار سرمایه با کاهش حجم نقدینگی در جامعه نقشی مهم 
در مهار تورم و رونق تولید دارد و تلاش می شود بخش خصوصی 
و شرکت های دانش بنیان به سمت بازار سرمایه سوق داده شوند.

وی اظهار کرد: بسیاری از بخش های خصوصی از بازار سرمایه 
و فرصتی را که برای رشــد واحد فراهم می کند اطلاعات کافی 
ندارند و برگزاری همایش تامین مالی از بازار سرمایه کمک کننده 

در اطلاع رسانی و ترغیب بخش های خصوصی به ورود به بازار 
سرمایه است .

رییس سازمان بورس و اوراق بهادار یادآور شد: سال گذشته 
در بازار ســرمایه با در نظر گرفتن اوراق گام 120 هزار میلیارد 

تومان اوراق شرکتی تامین مالی شد.
عشقی با بیان اینکه تامین مالی اوراق شرکتی در سال گذشته 
نسبت به سال 1400 حدود سه برابر افزایش یافت، افزود: سال 
1400 اوراق شرکتی به ارزش 20 هزار میلیارد تومان تامین شده 

بود.معاون هماهنگی امور اقتصادی استاندار سمنان نیز گفت: برگزاری دومین همایش تامین مالی از 
بازار سرمایه با چهار محور شامل تامین مالی شرکت های دانش بنیان و طرح های نیمه تمام، پذیرش 
شرکت ها در بازار بورس و برگزاری دوره های آموزشی، برای امروز پنجشنبه بیست و یکم اردیبهشت 
برنامه ریزی شد.محمدرضا صادقی  افزود: پذیرش شرکت های پیش ران استان سمنان بدون نوبت در 

بازار سرمایه، از جمله اهداف برگزاری دومین نشست سکوی تامین مالی از بازارهای سرمایه است. 
وی بیان کرد: برگزاری بخش تخصیص برای تامین مالی شرکت های دانش بنیان از بازار بورس و 
برگزاری رویداد آموزشی ارتقای سواد مالی در سه قشر دانشجویان، دانش آموزان و واحدهای تولیدی، 

در بازار سرمایه دنبال می شود.

مرتضی قدیمی  -       رییس ســازمان بورس و اوراق بهادار با اشاره به اینکه ورود شرکت های دانش بنیان به بازار سرمایه نقشی مهم در تامین نقدینگی و رونق تولید دارد، گفت: پذیرش شرکت های کوچک و متوسط با 
تاکید بر شرکت های دانش بنیان از اولویت های سازمان بورس و فرابورس است.

 سال گذشته در بازار 
سرمایه با در نظر گرفتن 

اوراق گام ۱20 هزار 
میلیارد تومان اوراق 

شرکتی تامین مالی شد.

زودتر با خبر شوید ...
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آگهی مناقصه عمومی یک مرحله ای شماره 1402/04
شماره فراخوان : 2022001355000004

شلرکت شلهرک های صنعتلی اسلتان ایلام در نظـر دارد مناقصـه عمومـی یـک مرحله ای بـه شـرح جـدول و شـرایط ذیـل را از طریق سـامانه 
تـدارکات الکترونیـک دولـت برگـزار نمایـد. کلیـه مراحـل برگزاری مناقصـه از جمله دریافت اسـناد، ارائه پیشـنهاد قیمت و  بازگشـایی پـاکات از طریق 
سـامانه سـتاد بـه آدرس اینترنتـی www.setadiran.ir  انجـام خواهـد شـد. لازم اسـت تصویـر ضمانتنامـه شـرکت در مناقصـه در سـامانه مذکـور 

بارگـزاری شـود و اصـل آن بـه دبیرخانـه شـرکت شـهرک های صنعتـی اسـتان ایـام تحویل و رسـید دریافـت گردد.

رشته و رتبه مورد نیازمحل تامین اعتبارنوع تضمینمبلغ تضمین )ریال(مبلغ برآورد )ریال(عنوان پروژهردیف

راه و باند 5 به بالااعتبارات استانیضمانتنامه بانکی9,285,230,039470,000,000اجرای زیرسازی و آسفالت ورودی ناحیه صنعتی هلیان1

1 مهلت دریافت اسناد مناقصه: از تاریخ 1402/02/20 تا 1402/02/30 

از طریق سامانه تدارکات الکترونیک دولت.
2 مهلت ارسال اسناد و ارائه پیشنهاد قیمت: تا تاریخ 1402/03/10 

از طریق سامانه سامانه تدارکات الکترونیک دولت.
3 زمان بازگشایی پیشنهادها: 1402/03/10 در محل ساختمان اداری 

دستگاه مناقصه گزار.
4 آدرس مناقصه گزار: ایام- بلوار شهدای چالسرا- میدان نبوت -کوچه 

صبور - شرکت شهرک های صنعتی استان ایام.
5 سایر شرایط و جزییات در اسناد مناقصه درج شده است.

روابط عمومی شرکت شهرک های صنعتی استان ایلام

به دنبال اخبار منتشر شده مبنی بر ممنوعیت واردات خودرو از کشور کره پس 
از واردات خودروهای ثبت سفارش  شده، وزارت صنعت، معدن و تجارت، این موضوع 

را تکذیب و تاکید کرد که فرایند واردات خودروهای کره ای در حال انجام است.
 چند روز پیش خبری مبنی بر ممنوعیت واردات خودرو از کره منتشــر شد که 
براســاس آن گفته شد: ''وزارت امور خارجه با ارسال نامه ای به شورای عالی امنیت 

ملی، خواستار ممنوعیت واردات خودروهای کره ای به ایران شده است''
به دنبال این نامه این موضوع مطرح شد که با این وجود، تکلیف خودروهای ثبت 
ســفارش شــده پس ورود  22 خودرو از شش برند از محصولات کیا ازجمله سراتو، 
ریو، پیکانتو، پگاس، سونت و اسپورتیج که به عنوان نمونه برای انجام تست ها، اولین 

محموله واردات خودرو پس از توقف پنج ساله بود، چه خواهد شد؟

در پاسخ به این سوال تاکید شده بود که واردات و عرضه خودروهایی که تاکنون 
ثبت ســفارش شده اســت، ممنوع نخواهد بود و پس از وارد شدن خودروهای ثبت 

سفارش سده از مبدأ کره، واردات از این کشور ممنوع خواهد بود.
وزارت صنعت، معدن و تجارت در اطلاعیه ای ضمن تکذیب اخبار منتشرشده در 
فضــای مجازی اعلام کرد: فرآیند واردات خودروهای کره ای در حال انجام اســت و 

محدودیتی از این حیث وجود نخواهد داشت.
در اطلاعیه وزارت صمت آمده است:''بدین وسیله به اطلاع می رساند که شرکت های 
واردکننــده خودروهای کره ای در حال حاضر در حــال دریافت ارز و انجام فرآیند 
ترخیص از گمرک بوده و موارد اعلام شده در رابطه با ممنوعیت واردات از کره قابل 

استناد نیست و صحت ندارد. ''

گفتنی است که پیش از این،  منوچهر منطقی - معاون صنایع حمل ونقل وزارت 
صنعت، معدن و تجارت - در نشستی خبری با تمرکز بر موضوع واردات خودرو که 
آبان ماه سال گذشته،  برگزار شد، در پاسخ به سوال ایسنا در رابطه با اینکه با توجه 
به رفتار کره ای ها و موضع گیری سیاســی آن ها واردات خودرو از این کشور صورت 
خواهــد گرفت؟ تصریح کرد: منعی برای واردات خودرو از کره  و ژاپن نداریم؛  فعلا 
قاعده ای برای واردات از کشــورها و خودروســازان بدعهد گذشته نخواهیم داشت. 
اگر محدودیتی ایجاد شــود، خودروهای وارداتی تنها به محصولات چینی محدود 
خواهد شــد. اینکه چگونه قرار اســت واردات از این کشورها انجام شود هم برعهده 
 واردکنندگان گذاشــته  شــده است و بایســتی این اجازه را دهیم که این سازوکار

 را واردکنندگان تعیین کنند.

وزارت صمت: واردات خودرو  از کره ادامه دارد

۵ میلیارد دلار صادرات محصولات کشاورزی 
سرپرست وزارت جهاد کشاورزی گفت: به طور متوسط سالانه حدود 5 میلیارد دلار صادرات در 
حوزه کشــاورزی انجام می شود و امیدواریم بتوانیم با رویکرد حمایتی صدور محصولات کشاورزی 
افزایش یابد.به نقل از وزارت جهاد کشاورزی، سیدمحمد آقامیری، سرپرست وزارت جهاد کشاورزی 
در مراسم اختتامیه پنجمین نمایشگاه توانمندی های صادراتی ایران که در محل نمایشگاه بین المللی 
تهران برگزار شــد، با بیان این که کشــاورزی یکی از بخش های مهم حوزه تجارت اســت، گفت: با 
افزایش ضریب نفوذ دانش بنیان ها در حوزه کشاورزی از تولید تا مصرف، صادرات این بخش روز به 

روز رشد چشمگیری داشته و این رشد ادامه دارد.
وی بر توسعه روابط تجاری بین کشورها و همچنین حمایت جدی از بخش خصوصی و تسهیلگری 

برای صادرات محصولات کشاورزی کشور تاکید کرد.
سرپرســت وزارت جهاد کشــاورزی در خصوص صادرات محصولات کشاورزی کشور، گفت: به 
طور متوســط سالانه حدود 5 میلیارد دلار صادرات در حوزه کشاورزی انجام می گیرد که این رقم 
حائز اهمیت است و امیدواریم با برطرف کردن برخی مشکلات در مسیر صادرات، صدور محصولات 
کشاورزی کشور را به اقصی نقاط جهان بالاخص کشورهای همسایه و کشورهای هدف را افزایش دهیم.

به گفته وی، برخی محصولات کشــاورزی کشور همچون پسته، زعفران در محصولات زراعی و 
کیوی در محصولات باغی و … در تولید، توزیع و صادرات صاحب برند هســتند که باید در حوزه 
صادرات مورد توجه بیشــتر قرار گیرند.آقامیری، ایجاد قرارگاه دیپلماســی غذایی در دولت مردمی 
سیزدهم را اتفاق بزرگی برای بخش کشاورزی کشور دانست و تصریح کرد: علاوه بر مسؤولان وزارت 
جهاد کشاورزی، مدیرانی از وزارت امور خارجه، وزارت صنعت، معدن تجارت، سازمان توسعه تجارت، 
بخش خصوصی، اتحادیه ها و … از اعضای این قرارگاه هستند، که مشکلات پیش روی صادرات را 
بررسی می کنند تا بتوانیم در کوتاه ترین زمان مشکلات را مرتفع کرده و صادرات در بخش کشاورزی 
را افزایش دهیم.سرپرست وزارت جهاد کشاورزی رویکرد حمایتی به صادر کنندگان بخش کشاورزی 
را یکی از برنامه های جدی وزارت جهاد کشاورزی عنوان کرد و گفت: رویکرد حمایتی از صادر کننده 
این اســت که بتوانیم خدمات را در مضربی از ســاعت، به آنان ارائه دهیم و صادر کنندگان پشــت 

درب های بسته قرار نگیرند و مشکلی برای صادرات نداشته باشد.



اقتصاد کلان 
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 تسهیلات بانکی از محل منابع سپرده گذاران

در بازاری غیر رسمی امتیاز 
دریافت تسهیلات خود را 
به فروش می رسانند. البته 
موضوع حائز اهمیت این 
است که در این بازار، برخی 
از کارکنان دولتی و دیگر 
افرادی که به هر دلیل واجد 
شرایط ویژه برای دریافت 
تسهیلات خرد هستند نیز 

حضور دارند.

محمدرضا کریمی     |     ارائه تسهیلات ویژه به کارمندان بانک ها مدتی است که دوباره سر و صدای بسیاری به پا کرده است.

سرپرست وزارت صمت گفت: رویکرد و برنامه وزارت صمت، همراهی با برنامه های انجمن هاست و در سیاست گذاری، اجرا، نظارت، حکمرانی و قاعده گذاری، نیازمند مشورت و حضور جدی 
بخش خصوصی و انجمن ها هستیم.»سیدمهدی نیازی« در دیدار با  فعالان بخش خصوصی و انجمن های حوزه ماشین آلات معدنی، راهسازی، کشاورزی و شیلات که با حضور »سیدمحمد 
موسوی« معاون صنایع ماشین آلات و تجهیزات، »ابوذر جمشیدوند« مدیرکل دفتر صنایع ماشین آلات و تجهیزات کشاورزی، ساختمانی و معدنی وزارت صمت و بیش از 30 تن از مدیران و 
فعالان انجمن های تخصصی این حوزه، در محل این وزاتخانه برگزار شد ضمن ارائه پیشنهادات و نقطه نظرات برای اصلاح رویه های حکمرانی و حل مشکلات این حوزه، در مورد راه کارهای 

افزایش تولید ماشین آلات صنعتی در داخل کشور، توسعه صادرات و توسعه خدمات پس از فروش و موضوعات دیگر به بحث و تبادل نظر پرداختند.
 در نشست، سرپرست وزارت صمت با بیان اینکه ریاست جمهوری و دولت توجه ویژه ای به حوزه های تولیدی و صنعتی دارند، بر اراده بالای دولت برای رفع موانع موجود در حوزه تولید و 

بسترسازی برای توسعه سرمایه گذاری، تولید و صادرات در این حوزه تاکید کرد.

 حضور  بخش خصوصی در 
سیاست گذاری و حکمرانی 
اولویت وزارت صمت است 

  افزایش متقاضیــان خرید این دو 
خودرو

اقتصاد ۲۴ نوشــت:آمارها نشان می دهد ۲0۸ 
هــزار متقاضی به دنبال تغییــر خودروی ثبت 
نامی خود بودند بلکه بتوانند آن را در سال ۱۴0۲ 
تحویل گیرنــد.دوره اول فــروش محصولات 
شرکت های خودروســاز بدون قرعه کشی در 
ســامانه یکپارچه تخصیص خودرو در اسفند 
۱۴0۱ استارت خورد. سیاست گذار خودرویی 
تلاش کرد تا از مســیر این طرح فروش پیش از 
تمام شدن ســال ۱۴0۱ به وعده خود مبنی بر 
حذف قرعه کشی از طرح های فروش شرکت های 
خودروساز عمل کند. اما اعلام زمان تحویل برخی 
از محصولات عرضه شده در طرح فروش صمت 
متقاضیانی که برای آن ها نام نویسی کرده بودند 

را شاکی کرد.
تارا و رانــا دو خودرویــی بودند کــه در طرح 
جایگزینی خودروهایی کــه زمان تحویل آن ها 
۱۴03 اعلام شده بود، بیشترین تقاضا را به خود 

اختصاص دادند.
 متقاضیانی کــه در دور اول خریــد خودرو از 
سامانه یکپارچه شرکت کرده، اما موعد تحویل 
محصولاتشان ســال آینده اعلام شده بود این 
امکان را پیدا کردند تا با مراجعه به سامانه یک 
پارچه نســبت به تغییر خودروی انتخابی خود 

اقدام کنند.
 ایران خودرویی ها در سبد محصولاتی که برای 
خودروهای جایگزیــن معرفی کردنــد، تارا با 
گیربکس دستی، هایما S۷، هایما S۵، رانا پلاس 

و وانت آریسان ۲ را جای دادند.
آمارها نشان می دهد ۲0۸ هزار متقاضی به دنبال 
تغییر خودروی ثبت نامی خود بودند بلکه بتوانند 
آن را در سال ۱۴0۲ تحویل گیرند. از این تعداد 
۱00 متقاضی توانستند با موفقیت پروسه را طی 
کرده و با تغییر خودروی ثبت نامی خود موعد 
در اختیارگرفتن آن را جلو بیندازند. اما همچنان 
۱0۸ هزار نفر به نوعی سرشــان بی کلاه ماند و 
باید برای تحویل گرفتن خــودروی مورد نظر 
خود تا سال ۱۴03 تحمل کنند.با توجه به اینکه 
تارا و رانا در راس هرم تقاضا قرار داشتند و هجوم 
تقاضا برای دریافت این دو خودرو سبب شد تا 
بخشی از متقاضیان همچنان نتوانند خودروی 
خود را در ســال ۱۴0۲ دریافت کنند؛ بنابراین 
این گمانه به واقعیت نزدیک است که از حدود 
۱0۸ هزار متقاضی، بخش قابل توجهی به دنبال 
دریافت تارا و رانــا بودند. این متقاضیان مجبور 
هستند تا به رغم تغییر خودروی خود همچنان 
خودروهای جایگزین شــده انتخابی را در سال 

۱۴03 تحویل گیرند.

  بیشتر تخلف های فروش بلیت هواپیما 
به صورت مجازی است

رئیس سازمان هواپیمایی کشوری در خصوص 
ساماندهی بازار فروش بلیت هواپیما به سازمان 

تعزیرات حکومتی نامه ای ارسال کرد.
 شرکت های هواپیمایی در ماه های گذشته تلاش  
کردند تا قیمت بلیت پرواز را تغییر دهند اما این 
اتفاق رخ نداد و با وجود برخی کارشکنی ها که 
برخی از ایرلاین ها انجام دادند، در نهایت سازمان 
هواپیمایی کشوری اعلام کرد هرگونه افزایش 
قیمت منوط به تصمیم ستاد تنظیم بازار است 
و با هر گران شدنی بدون تصویب ستاد تنظیم، 

برخورد خواهد شد.
با وجود این برخلاف اصرار سازمان هواپیمایی 
کشوری و انجمن شرکت های هواپیمایی به ثابت 
ماندن قیمت ها از تیر ماه ۱۴00، در هفته های 
گذشته در برخی از مســیرهای پروازی، سقف 
قیمتی از سوی برخی از ایرلاین ها رعایت نشد.در 
این راستا محمد محمدی بخش -رئیس سازمان 
هواپیمایی کشوری- در خصوص ساماندهی بازار 
فروش بلیت به سازمان تعزیرات حکومتی نامه ای 

ارسال کرد.
در این نامه بــه تخلف برخی از شــرکت های 
توزیع کننده بلیــت در فضای مجــازی خارج 
از نرخ های تعیین شــده اشــاره و تاکید شده: 
طبق بررســی ها، عمده تخلفات صورت گرفته 
بر اثر سوء رفتار کانال ها و ســایت های فروش 
به صورت مجازی است که معرفی چند نمونه از 
این سایت های متخلف به مرجع قانونی رسیدگی 
به تخلفات، مانع از ادامه تخلفات بی شــمار این 
سایت ها نشــد و هر کدام از سایت ها به محض 
انســداد، با دامنه جدید )Domain( و در مدت 
زمانی بســیار کوتاه فعالیت خود را ادامه دادند.

در این نامه همچنین آمده اســت: برخوردهای 
ســازمان هواپیمایی کشــوری با متخلفان در 
چارچوب شــرح وظایف و اختیارات آن بیشتر 
معطوف بــه جنبه هــای مخاطره انگیز ایمنی 
پروازهاســت و برخوردهای تعزیراتی مشتمل 
بر موارد مربوط به عــدم رعایت مقررات نرخی 
در حوزه اختیار عمل آن مرجع است، بنابراین 
از ســازمان تعزیرات حکومتی درخواست شده 
با توجه به آئین نامه اجرایــی قانون حمایت از 
حقوق مصرف کنندگان، بازرسی های لازم توسط 
 ســازمان حمایت از حقــوق مصرف کنندگان

 انجام شود.

W W W .  A V A Y E E G H T E S A D . I R

 ارائه تســهیلات ویژه به کارمندان بانک ها مدتی است که دوباره سر و 
صدای بسیاری به پا کرده است. تسهیلاتی که عمدتا از سوی این موسسات 
پولی برای کارمندان خود در نظر گرفته می شود دارای شرایطی خاص مانند 
ســود پایین و مدت بازپرداخت بالا هستند که بانک ها به راحتی در اختیار 
کارکنان خود قرار می دهند. این شــرایط خاص درحالی رقم می خورد که 
افراد زیادی برای دریافت تســهیلات مدت ها در نوبت می مانند و همچنین 
برای دریافت آن باید از هفت خوان قوانین و قواعد بانکی عبور کنند. اما چرا 
به رغم اینکه این موضوع هر از چندگاهی رسانه ای شده و برای بانک ها دردسر 

زیادی ایجاد می کند، بازهم آن ها به این رویه ادامه می دهند؟

  بانک ها، سیبل همیشگی
هر گاه شــرایط اقتصادی کشــور دچار مشکلات شــده و دولت ها در 
پــی راه حلی برای معضــلات متعدد بوده اند، بانک ها راحت ترین ســیبل 
برای انتقاد برگزیده شــدند. از زمان دولــت محمود احمدی نژاد که اولین 
اصلاحــات بانک ها آغاز شــد تا به حال، همواره از نقــش بانک ها در بروز 
مشکلات اقتصادی سخن گفته شده است. آغاز سال ۱۴0۲ نیز آغاز سخن 
گفتن از ضرورت اصلاحات در نظام بانکی بوده اســت. اما فارغ از ضرورت 
اصــلاح نظام وقوانین بانکی که همگان بر آن اذعان دارند، انتقاد از بانک ها 
ســمت وســوی دیگری یافته اســت. موضوعی که به تازگی روی زبان ها 
افتاده، تســهیلاتی است که بانک ها برای کارمندان خود در نظر می گیرند. 
این موضوع در شــرایطی رخ می دهد که هیچ اشــاره ای به تسهیلاتی که 
 دیگر موسســات دولتی برای کارکنان خود در نظر می گیرند، نمی شــود.

 نکته اصلی این تسهیلات را باید در دو بخش اساسی جست وجو کرد. این 
دو بخش را می توان اهمیت حفظ سرمایه انسانی و همچنین مدیریت ریسک 

بانک ها در نظر گرفت.

  اهمیت سرمایه انسانی
بخش اول، امورات مربوط به مدیریت ســرمایه انســانی است. ارزش و 
اهمیت به ســرمایه انســانی از جمله مفاهیمی است که عمدتا در کسب و 
کار های سنتی کشور مغفول مانده است. نیروی انسانی هر شرکت، از جمله 
مهم ترین سرمایه های آن است و باید همواره تلاش شود تا از این سرمایه به 
خوبی محافظت شود. هر سازمان با هزینه کردن برای تربیت نیروی انسانی، 
بر روی این افراد ســرمایه گذاری کرده و انتظار دارد تا در آینده نتیجه این 
ســرمایه گذاری روی این افراد در روند کاری آنان به ســازمان بازگردد. در 

نتیجه همواره ســازمان ها در حال پرورش نیــروی حرفه ای بوده و باید با 
در نظر گرفتن شــرایط خاص برای آنها، شرایط باقی ماندنشان در سازمان 
را فراهم کنند. از آنجا که شــاید پرداختن به سرمایه انسانی در بسیاری از 
شرکت ها و کسب و کار های سنتی کشور مغفول مانده است، برخی نتوانند 
درک کنند که سازمان چگونه باید از این سرمایه ارزشمند محافظت کند. 
معمولا بیشتر کسب و کار ها در جهان تلاش می کنند تا با امکاناتی که در 
اختیــار دارند، امتیازات ویــژه ای را برای کارمندان خود در نظر بگیرند و با 
افزایش رفاه آنها، از مهاجرتشان به دیگر شرکت ها جلوگیری کنند. از آنجا 
که ارائه تسهیلات از اصلی ترین اموری است که بانک ها انجام می دهند، در 
نتیجه بخش زیادی از امکاناتی که می توانند برای کارکنان خود فراهم کنند، 

از این قبیل امور است.
از طرف دیگر اهمیت حفظ وفاداری نیرو های بانک به ســازمان نیز، با 
توجه به دسترسی آنان به بخش اعظمی از امور پولی کشور، از اهمیت زیادی 
برخوردار است. زمانی که افراد از امکانات رفاهی کمی برخوردار باشند، هزینه 
وفاداری کاهش پیدا کرده و ممکن است افراد برای رسیدن به مطلوبیت مورد 
نظر خود، اقدام به انجام امور خلاف قانون کنند. چنین شــرایطی می تواند 
فساد را در نظام بانکی گسترش داده که در نهایت موجب شرایط اقتصادی 
بدتر در کل جامعه خواهد شد. علاوه بر شرایط اقتصادی، رشد اموری مانند 
پولشویی خرد می تواند بر شرایط اجتماعی نیز موثر بوده و موجب افزایش 

نرخ جرائمی مانند سرقت یا تولید و پخش مواد مخدر شود.

 مدیریت ریسک بانک ها
از آنجا که بخش اعظمی از تسهیلات بانکی از محل منابع سپرده گذاران 
تامین می شــود، در نتیجه اطمینان از بازگشت تسهیلات از اهمیت بالایی 
برخوردار است. یکی از کم ریسک ترین اقشار جامعه برای دریافت تسهیلات 
بانکی، کارمندان خود بانک هستند؛ چراکه در وهله اول حقوق و دستمزد 
این افراد در اختیار بانک اســت و بانک به صورت ماهانه اطمینان دارد که 
اقساط تسهیلات را از دستمزد این افراد کسر خواهد کرد؛ در وهله دوم نیز 
بانک از میزان اعتبار افراد در امور بانکی به خوبی آگاهی دارد. در نتیجه ارائه 
تسهیلات به این افراد از ریسک پایینی برخوردار است. اما نکته ای که نباید 
ناگفته بماند، گاهی چنین تســهیلاتی موجب ایجاد یک بازار سیاه خواهد 
شد. پیش تر در گزارشی با عنوان »بازار سیاه وام های خرد« به این موضوع 
پرداخته بود که برخی افراد که بخشــی از آنان را کارکنان بانکی تشــکیل 
می دهند، در بازاری غیر رســمی امتیاز دریافت تسهیلات خود را به فروش 

می رســانند. البته موضوع حائز اهمیت این است که در این بازار، برخی 
از کارکنان دولتی و دیگر افرادی که به هر دلیل واجد شرایط ویژه برای 

دریافت تسهیلات خرد هستند نیز حضور دارند.

 حمایت های خاص از طریق بانک ها
همان طور که پیش تر در این گزارش عنوان شــد، همواره هر سازمانی 
باید با توجه به امکانات خود، شرایط ویژه ای را برای کارکنان خود رقم زده 
تا وفاداری آن ها به سازمان را حفظ کند. اما گاه دولت یا مجلس از طریق 
تصویب قوانینی خاص تســهیلات ویژه ای را برای گروهی از کارمندان در 
نظر می گیرند که بنابر صلاحدید در زمینه حمایت از این گروه است. در 
ادامه برخی از این تسهیلات که در سال های گذشته برای کارمندان دولتی 

یا سازمان های بزرگ در نظر گرفته شده بود عنوان می شود.
در تبصره ۱۶ لایحه بودجه ســال ۱۴00، مبلغ ۴۲00 میلیارد تومان 
برای پرداخت تســهیلات به نیرو های مسلح در نظر گرفته شده که قرار 
اســت در قالب وام ازدواج، ودیعه مسکن، جهیزیه و... به نیرو های نظامی 
پرداخت شــود. براین اســاس، ۸00 میلیارد تومان برای ساخت یا خرید 
مســکن نیرو های ارتش و ســپاه تا سقف ۱00 میلیون تومان به ازای هر 
نفر با بازپرداخت ۲0 ساله در نظر گرفته شده است. طرح آنی پزشکان، با 
سود۴درصد و تا سقف ۵00 میلیون تومان به متقاضیان وام می دهد. مدت 
بازپرداخت این وام ۶0 ماهه است و بانک نسبت به ارزش ۸۵ درصد سپرده 
مشــتری به او وام می دهد. از دیگر تسهیلاتی که در بودجه سال ۱۴0۱ 
قابل ملاحظه است، تسهیلات ویژه بنیاد شهید است. بر اساس جزء های ۱ 
و ۲ بند الحاقی 3 تبصره ۱۶ ماده واحده لایحه بودجه ۱۴0۱ کل کشور؛

۱- مبلغ۷0 هزار میلیارد ریال تسهیلات قرض الحسنه بلندمدت حداقل 
ده ساله برای پرداخت یک میلیارد ریال ودیعه مسکن و 300 میلیون ریال 
وام ضروری و جهیزیه برای هر یک از کارکنان و بازنشستگان فرماندهی 
انتظامی جمهوری اســلامی ایران، ارتش جمهوری اسلامی ایران، سپاه 
پاســداران انقلاب اســلامی و وزارت دفاع و پشتیبانی نیرو های مسلح با 

هماهنگی هریک از سازمان های مذکور از طریق بانک های عامل.
۲- مبلغ ۲۵هزار میلیارد ریال از منابع جاری و سپرده قرض الحسنه 
شــبکه بانکی در اختیار بنیاد شــهید و امور ایثارگران به منظور اعطای 
تسهیلات قرض الحسنه به مبلغ۲0 هزار میلیارد ریال به خانواده شهدای 
دفاع مقدس و مبلغ ۵هزار میلیارد ریال به خانواده شهدای جبهه مقاومت.

در ماده۱۲ آیین نامه سرمایه گذاری موسسات بیمه، هر موسسه بیمه 
مجاز اســت درمجموع حداکثر ۵درصد مجموع حقوق صاحبان ســهام، 
ذخایر ریاضی و سایر ذخایر فنی را به کارکنان خود تسهیلات اعطا کند. 
این مقدار که برای هر شرکت بیمه متفاوت و طبق سرفصل های مندرج 
در صورت های مالی موسسات بیمه قابل محاسبه است، مطابق با آخرین 
صورت مالی حسابرســی شده و در دسترس، نشان می دهد بیمه ایران با 
ســقف وام پرداختی ۱۲۹۴میلیارد تومانی به کارکنان خود در رتبه اول 
سقف اعتباردهی و بیمه مرکزی نیز با سقف قانونی ۱۱۶۸میلیارد تومانی 

در جایگاه بعدی قرار دارد.
 بعد از این دو شــرکت دولتی که بیمه ایران در نقش شــرکت بیمه 
و بیمــه مرکزی در نقش نهاد ناظر بر فعالیــت بیمه ها، در فضای بیمه 
کشــور حضور دارند بیمه پاسارگاد، آســیا و کارآفرین به ترتیب با ۵۶۷، 
3۲۷ و ۲۹۸میلیارد تومان در جایگاه های ســوم تا پنجم ایستاده اند. بین 
۲0شرکت اول بیمه کشور در فهرست اعلامی سال ۱3۹۹ به انضمام خود 
بیمه مرکزی، مجموعا ۲۱۸۷۸ نفر مشغول فعالیت هستند که این تعداد 
در دســته بندی های رسمی، پیمانی و قراردادی جای می گیرند. با فرض 
تساوی در پرداخت وام و دریافت تسهیلات توسط تمام کارکنان رسمی، 
قراردادی و خدماتی، بیمه مرکزی به عنوان نهاد ناظر بر بیمه های کشور 
با سرانه متوسط ۴۸۱میلیون تومانی هر کارمند در جایگاه اول، بیمه ایران 
با سرانه متوسط 3۲3میلیون تومانی در جایگاه دوم، بیمه رازی با سرانه 

۱۱0میلیون تومانی در جایگاه سوم است.
البته مثال هایی از این قبیل بسیار است که نمی توان به تمامی آنان در 
این گزارش پرداخت، اما همان طور که مشاهده می شود، بیشتر ارگان های 
دولتی برای کارکنان خود تسهیلات ویژه ای در نظر می گیرند که هرچند 
منابع برخی از آن ها از طریق ســپرده های خود افراد تامین می شود، اما 
شرایط ویژه مانند سود در نظر گرفته شده یا مدت زمان بازپرداخت آن ها 
به نحوی است که به بانک ها اجازه نمی دهد تا ریسک خود را به درستی 
مدیریت کرده یا منابع را به شکل درست هدایت کنند. در نتیجه هرچند 
که نمی توان گفــت نظام بانکی در ایران نیاز به اصلاح ندارد، اما موضوع 
تســهیلات کارکنان موضوعی نیست که در شرایط کنونی ارزش چنین 
توجه رسانه ای داشته باشد و باید تمرکز به سمت دیگر موضوعات باشد.

سایت های خرید و فروش مسکن یکی از دلایل افزایش قیمت در این مدت بوده 
است و شاید با حذف قیمت ها از این سایت ها کمی از جو روانی این بازار کم شود. 
قیمت گذاری در فضای مجازی باعث شــده تا صاحبخانه ها هر قیمتی که مد نظر 
دارند را در ســایت ها بگذارند و با حذف قیمت ها شــاید جو روانی از این بازار کاسته 
شود، اتفاقی که چند سال پیش رخ داد. حذف قیمت از آگهی های آنلاین شاید برخی 

از مشکلات را کم کند.
حذف قیمت گذاری از ســایت ها در سال ۹۹ نیز با پیگیری های اتحادیه مشاوران 
املاک از دســتگاه قضائی ممنوعیت درج قیمت در پلتفرم های آنلاین آگهی املاک 

به آنها ابلاغ شد.
این اتفاق با استقبال زیادی از جانب نمایندگان مجلس، رئیس اتحادیه مشاوران 
املاک و وزارت راه و شهرســازی مواجه شد، چراکه آنها این اتفاق را عامل بازگشتن 

ثبات و آرامش به بازار مسکن می دانستند.
این درحالی بود که با گذشت کمتر از دو ماه از آن اتفاق، نه تنها رشد قیمت مسکن 
متوقف نشد، بلکه حدود ۲0 درصد نیز افزایش یافت. حتی گزارش تحولات بازار مسکن 
شهر تهران که توسط بانک مرکزی منتشر می شود نیز، نشان داد که متوسط قیمت 
خرید و فروش مسکن با گذشت تنها ۶ ماه از حذف دستوری قیمت ها از پلتفرم های 

آنلاین بیش از ۶0 درصد بالا رفت.

 جمع آوری قیمت گذاری های کاذب
داوود بیگــی نژاد، نایــب رئیس اول اتحادیه مشــاوران املاک تهران درخصوص 

قیمت های مســتأجران به مهر گفت: واقعیت این است که دولت سیزدهم وارث کم 
کاری های دولت های قبل در بخش مسکن است.

وی در ادامه افزود: مشــاورین املاک بازوی توانمند اطلاعات مسکن هستند که 
می تواند به موجر و مستأجر کمک کند و قیمت ها را کنترل کنند چرا که روند صعودی 
قیمت ها از فضای مجازی استارت خورد با توجه به اینکه نظارتی هم بر فضای مجازی 
نیست و حتی شاید برخی از این کسانی که در فضای مجازی آگهی می گذارند مجوز 

فعالیت شغلی در رسته مشاوره املاک را ندارند و باعث افزایش قیمت خواهد شد.
نایب رئیس اول اتحادیه مشــاوران املاک تهــران در ادامه از ابتدای فرودین ماه 
کارشناسان اعلام کردند که فضای مجازی کنترل شود چرا که هر فردی هر قیمتی 
برای واحد خود در نظر می گیرد و در فضای مجازی گذاشــته می شود و بارها تاکید 

کرده ایم که فضای مجازی کنترل شود در حال حاضر افرادی که در برخی افراد در 
فضای مجازی فعال هســتند که فاقد مجوز می باشــند آن هم به دلیل اینکه مالیات 
ندهنــد فضای مجازی را بــرای فروش و اجاره انتخاب می کنند که با محدودیت این 
فضا می توان مقابل این مشــاورین املاک هایی که مجوز ندارند ایستاد از سوی دیگر 
اگر قرار است که صاحبخانه ها در فضای مجازی موردی را آگهی کنند احراز هویت 

انجام شود که صاحبخانه حتماً آگهی را گذاشته باشد.

  حذف قیمت ها از سایت های خرید و فروش
وی در خصوص اینکه چند سال گذشته قیمت ها از فضای مجازی حذف شد بود 
آیا این راهکار تأثیری دارد؟ گفت: این راهکار درســتی است در آن زمان آگهی ها در 
فضای مجازی بود و نبود قیمت ها بار روانی که امروزه ایجاد شده را نداشت و از سوی 
دیگر قیمت های کذب هم منتشــر نمی شــد بهترین راه اگر قرار است که در فضای 

مجازی گذاشته شود قیمت گذاری ها برداشته شود.
داوود بیگی نژاد در پایان بیان کرد: از مردم درخواســت دارم که فقط در ســه ماه 
دنبال اجاره خانه نباشــند که پیک اجاره باعث افزایش گرانی شــود بلکه در طول 
زمان های متفاوت قراردادها تنظیم شــود و خانه ها اجاره داده شــود تا قیمت ها در 
یک برهه زمانی افزایش پیدا نکند.، برخی ها معتقد هستند که حذف قیمت مسکن 
در فضای مجازی می تواند مشکلات را حل کند اما به نظر می رسد این راهکار کوتاه 
مدت است و برای اینکه این بازار به تعادل برسد باید ساخت و ساز را گسترش داد تا 

عرضه و تقاضا همخوانی داشته باشد

رئیس سازمان بورس اظهار کرد: یکی از دلایلی که سبب افُت سنگین بازار در روز 
دوشــنبه شد، به بحث دامنه نوسان بازمی گردد زیرا با افزایش دامنه نوسان هیجانات 
بازار با سرعت بیشــتری تخلیه می شود. »مجید عشقی« رئیس سازمان بورس گفت: 
یکی از دلایلی که ســبب افُت سنگین بازار در روز دوشنبه شد، به بحث دامنه نوسان 
بازمی گردد زیرا با افزایش دامنه نوسان هیجانات بازار با سرعت بیشتری تخلیه می شود.

مجید عشــقی، رئیس سازمان بورس در حاشــیه امضای تفاهم نامه میان سازمان 
بورس و دانشکده مدیریت دانشگاه تهران گفت: کمیته مرکز پژوهش های سازمان هفت 

عضو دارد که بر اساس تصمیمات اتخاذشده قرار است از سطح فرد گسترش یابد و با 
دانشگاه های بزرگ در ارتباط باشد.وی افزود: اتفاقاتی که از سال ۹۸ تا ۱۴0۱ رخ داده 
بود تحلیل چندانی روی آن انجام نشــده بود. این اطلاعات را به صورت ناشــناخته در 
اختیار یک گروه قرار دادیم که نتایج خوبی داشت، البته به طور کامل منتشر نشده است.

عشــقی گفت: بحث هایی چون حاکمیت شرکتی نیازمند برخی تغییرات در حوزه 
علمی و اجرایی اســت، ضمن آنکه امســال تمرکز بازار ســرمایه بر بحث تأمین مالی 
پروژه ها و صنایع تولیدی اســت.رئیس ســازمان بورس گفت: یکی از دلایلی که سبب 

افُت سنگین بازار در روز دوشنبه شد، به بحث دامنه نوسان بازمی گردد زیرا با افزایش 
دامنه نوسان هیجانات بازار با سرعت بیشتری تخلیه می شود، نمی توان معامله گران را 
کنترل کرد و همیشه توقع داشت رو به بالا خرید کنند، این موضوع باعث شد عرضه ها 
در دو روز گذشته افزایش یابد.وی اضافه کرد: اکنون شرایط بنیادی شرکت های بورسی، 
نهادهای مالی، منابع مالی بازارگردان ها قابل مقایسه با سال ۹۹ نیست. نمی توانیم بازار 
را همیشــه از نوسانات مصون بداریم به همین خاطر ابزار و صندوق هایی ایجاد شد تا 

افراد بر اساس میزان ریسک پذیری خود در آنها سرمایه گذاری کنند.

مستاجران قربانی قیمت های کاذب

توضیحات »عشقی« درباره دلیل سقوط تاریخی بورس در روز دوشنبه

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
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بورس و بانک 
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   بانک ها بــه دلایلی از این 
قضیه ســر بــاز می زنند. 
مهم ترین دلیلشان این است 
که اگر برای تسهیلات بانکی، 
هدایتی صورت بگیرد، آن 
بانک اختیــارش محدود 
می شود و سایر تسهیلاتی 
که خود بانک ها می خواهند 
بدهند نیز بــه همین دلیل 

محدود می شود.

 شکستن انحصار دریافت تسهیلات بانکی با 
اعطای وام مسکن به مردم

محمدرضا کریمی     | بازار سرمایه حالا در موقعیتی استثنایی است. ریزش بیش از ۱۲۵هزار واحدی در یک روز سبب شد رکورد تازه ای 
در تاریخ بازار سرمایه ثبت شود؛ رکورد ریزش.

W W W .  A V A Y E E G H T E S A D . I R

خبر جدید وزیر کار 
درباره پرداخت حقوق 
مستمری بگیران

  اصلاح ۲۷۳۹۵ واحدی شاخص کل بورس
شــاخص کل بورس امروز نیز مانند چند روز 
گذشته اصلاح داشته و به جایگاه 2 میلیون و 278 
هزار واحد رسید. شــاخص کل بورس در انتهای 
معاملات امروز با ریــزش 27۳۹۵ واحدی مواجه 
شده و به جایگاه 2 میلیون و 278 هزار واحد رسیده 
است، نمادهای شستا، مبین، حکشتی، رمپنا، وغدیر، 
خودرو بیشترین تأثیر منفی را بر معاملات داشتند.

نمادهای پرتراکنش بازار نیز عبارتند از: خساپا، 
شستا، ثبهساز، خودرو، وبملت، وکغدیر.

برآیند معامــلات صندوق های درآمد ثابت نیز 
در یک هفته گذشته حاکی از 8۵۴ میلیارد تومان 
ورود نقدینگی حقیقی به این صندوق ها است. امروز 
نیز با ورود 7۶۹ میلیارد تومان نقدینگی حقیقی به 
صندوق های درآمد ثابت، دریافت سود ثابت همچنان 
مورد اســتقبال حقیقی ها قرار دارد. در یک هفته 
گذشته شیب ورود به این صندوق ها هم نسبت به 

میانگین ماهانه، در حال افزایش است.

  برنامه ۱۰ بندی دولت، سرمشقی جامع 
برای مهار تورم است

 یک کارشناس اقتصادی با بیان اینکه ۱۰ برنامه 
دولت برای مهار تورم و رشد تولید، برنامه ای جامع 
اســت، گفت: در این برنامه باید به دنبال پروژه ها 
و برنامه های سیاستی مشخصی باشیم که در یک 
دوره زمانی نســبتاً کوتاه، مســایل و مشکلات را 
حل کند.، حسین درودیان در ارزیابی خود از ۱۰ 
برنامه دولت برای مهار تورم و رشــد تولید، اظهار 
کــرد: تمرکز اصلی دولت بایــد روی چند نکته و 
برنامــه مهم و گلوگاهی در اقتصاد کلان باشــد، 
ایــن اقدامات گلوگاهــی در بخش های مختلف با 
همدیگر متفاوت اســت، به طــور مثال در زمینه 
انرژی یا ارز باید اقدامات جداگانه ای انجام شــود.

وی متذکر شد: مختصات کلی اقتصاد کلان برای 
ما کاهش جدی تورم را کار خیلی ســختی کرده 
اســت، باید چند پروژه سیاستی را پیش ببریم تا 
این پروژه ها به ثمر نشسته و آثار اقتصادی خوبی 
را برای ما داشته باشند.این کارشناس اقتصادی با 
بیان اینکه دولت باید دو نوع برنامه داشــته باشد، 
اضافه کرد: برخــی برنامه ها جامعیت دارند مانند 
برنامه ۱۰ بندی اخیر که بیشتر چارچوب کلی را 
تعیین می کنند؛ به این معنی که آن چارچوب کلی 
که در ذهن مقامات و مســئولان است را مشخص 

می کنند و سامان می دهند.

وزیر رفاه گفت: بستر کالابرگ فراهم است و به محض تامین منابع، در سراسر کشور اجرا می شود.
 سید صولت مرتضوی در جمع خبرنگاران درباره بیمه کاگران ساختمانی گفت: ماه بهمن سال ۱۴۰۱ طرحی در مجلس تصویب شده و به دولت ابلاغ کرد اما نمایندگان در رابطه با بیمه 
کارگران ساختمانی، طرح اصلاحی دادند و امیدواریم هرچه خیر است به تایید برسد و هرچه قانون شــود ما اجرا می کنیم.وی درباره کالابرگ ها گفت: آنچه وظیفه وزارت رفاه است، 
راه اندازی سامانه است و این سامانه در سراسر کشور راه اندازی شده و حدود ۵۰ هزار واحد صنفی متصل شدند؛ اگر این طرح را اجرا کنیم، هر فروشگاه در بازه 2۰ روزه 2۰ تراکنش خواهد 
داشت.مرتضوی خاطرنشان کرد:  بستر کالابرگ فراهم است و به محض تامین منابع، در سراسر کشور اجرا می شود.وی درباره حقوق بازنشستگان هم بیان کرد: حقوق بازنشستگان تأمین 
اجتماعی و کشوری مرمت شد و به نحوی حق مسکن و حق اولاد آنها اضافه و ابلاغ شد. برای مستمری بگیران تامین اجتماعی با احتساب فروردین ماه آنان، از دیروز پرداخت های اردیبهشت 

شروع شده است. حقوق تمامی بازنشستگان تامین اجتماعی با احتساب تمام مطالبات آن ها تا 2۹ اردیبهشت پرداخت می شود.
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   افزایش هزینه های تولید منجر به افزایش قیمت گندم شده است
رییس بنیاد ملی گندمکاران ایران با بیان اینکه دولت یارانه فراوانی در بخش آرد و نان می پردازد، اعلام کرد: نرخ تورم و افزایش هزینه های تولید منجر به افزایش قیمت گندم شده است و برای حمایت از تولید باید قیمت ها اصلاح شود

»عطالله هاشــمی« ، اظهار داشــت: با توجه به نرخ تورم، قیمت هزینه های تمام شــده و مواد اولیه تولید آنالیز قیمت هر کیلوگرم گندم با ســود متعارف ۱7 هزار تومان باید تعیین شود.رییس بنیاد ملی گندمکاران ایران ادامه ادامه: اکنون دولت قیمت پایه نرخ خرید 
تضمینی گندم را ۱۵ هزار تومان تعیین کرده و 2 هزار تومان جایزه برای محصول کیفی در نظر گرفته است.وی گفت: اگر قیمت گندم به درستی اصلاح نمی شد باید شاهد کاهش تولید، افزایش واردات و وابستگی به دیگر کشورها، روانه شدن گندم برای خوراک دام و 
خروج گندم از مرزها باشیم.هاشمی تصریح کرد: مشکل اصلی کشور، نرخ خرید تضمینی گندم نیست، بلکه قیمت گذاری و فروش آرد و نان است که دولت یارانه فراوانی را بابت این محصولات می پردازد و بخشی از این یارانه را به گندم تولیدی کشور تحمیل می کنند.

یک کارشــناس اقتصادی گفت: آمارها نشان می دهد که 
بانک ها به طرح نهضت ملی مســکن تسهیلات نمی دهند. به 
همین دلیل لازم اســت که نهادهای حاکمیتی به بانک های 

متخلف اخطار داده و جریمه کنند.
علی نادرشاهی، کارشــناس اقتصادی در رابطه با هدایت 
اعتبــار بانکی به ســمت بنگاه های مولد و تأثیر آن بر رشــد 
اقتصادی اظهار کرد: برای اینکه تولید شکل بگیرد، طبیعتاً به 
پول نیاز است تا تولیدکننده بتواند محصولاتی که نیاز دارد را 
خریداری کــرده و با فروش محصول بتواند اصل پول خود را 
دریافت کند. برخی از تولیدکنندگان این منابع را از خودشان 

تأمین می کنند و برخی از تسهیلات بانکی استفاده می کنند. 
بنابراین اگر تسهیلات بانکی به سمت تولید نرود، تولیدکننده 
طبیعتاً مقدار محصول کمتری را تولید می کند یا حتی ممکن 

است که آن تولیدی ادامه پیدا نکند.
وی در ادامه، ضمن اشــاره به اینکه نهضت ملی مســکن 
جریان ســاز صنایع دیگر اســت، گفت: مسکن از چند جهت 
اهمیت دارد؛ یکی از جنبه هایش ارتباطی ست که با رفاه مردم 
دارد. مسکن به صورت پیشینی و پسینی با حدود ۱۳۰ صنعت 
در ارتباط اســت، بنابراین مسکن عصاره ای از صنایع مختلف 
است که ساخت آن نه تنها باعث رشد اقتصادی از جانب ناحیه 

خودش می شود، بلکه صنایعی که با آن در ارتباط هستند نیز به حرکت می افتند و از این جهت، در 
رشد اقتصادی خیلی اهمیت دارد.

نادرشــاهی اذعان داشت: هرچند که کشــور نیاز بیشتری به مسکن دارد، اما هم هزینه های آن 
بالاســت و هم بعضی از اقشــار توانایی پرداخت هزینه ی مســکن را ندارند و از طرف دیگر، شرایط 
کشور طوری است که آمار بیکاران بالاست. بنابراین، ساخت مسکن هم منجر به کاهش بیکاری و 

هم رفع نیاز مردم می شود.
این کارشناس اقتصادی در رابطه با وظیفه بانک ها در قبال طرح نهضت ملی مسکن و تسهیلات دهی 
به ساخت مسکن گفت: در قانون جهش تولید مسکن ذکر شده است که بانک ها باید 2۰ درصد از 
منابع خود را در اختیار ســاخت مســکن قرار بدهند تا علاوه بر اینکه مشکل مردم حل شود، رشد 
اقتصادی نیز صورت بگیرد. اما بانک ها به دلایلی از این قضیه سر باز می زنند. مهم ترین دلیلشان این 
است که اگر برای تسهیلات بانکی، هدایتی صورت بگیرد، آن بانک اختیارش محدود می شود و سایر 

تسهیلاتی که خود بانک ها می خواهند بدهند نیز به همین دلیل محدود می شود.
نادرشاهی در مورد ریسک نکول تسهیلات مسکن بیان کرد: به طور کلی تجربه ای که در بحث 
مســکن وجود دارد، نشان می دهد که این تسهیلات خرد نکول بالایی نخواهد داشت. نکول به این 
معناست که متقاضی وام نتواند وام را پس بدهد. اما افرادی که این وام مسکن را دریافت می کنند، به 
علت رشد قیمت مسکن که بالاتر از آن نرخ سودی است که باید به بانک پرداخت کنند، به نفعشان 
است که اقساط وامشان را پرداخت کنند. اگر درصدی از افراد هم نتوانند اقساط وام خود را پرداخت 
کنند، بانک متضرر نمی شود؛ زیرا یک دارایی در رهن بانک درآمده که این دارایی ارزش بالایی دارد 

و از خیلی از دارایی های دیگر بانک که حتی وجود خارجی ندارند، ریسک کمتری خواهد داشت.
وی همچنین عملکرد بانک ها در اعطای تســهیلات به مردم را ارزیابی و بیان کرد: آمار نشــان 
می دهد که بانک ها راضی به اعطای این تســهیلات نیستند. به همین دلیل لازم است که نهادهای 
حاکمیتی از جمله بانک مرکزی، وظیفه نظارتی و تنظیم گری خودش را انجام دهد و به بانک های 
متخلف اخطار داده و جریمه کنند. در ماده ۵ قانون جهش تولید مسکن، بحث مالیات بانک ها مطرح 
شده که اگر بانک ها به تعهدات خود عمل نکنند، باید مابه ازای تعهد عمل نکرده مالیات پرداخت 
کنند و باید این موضوع پیگیری شود تا بانک ها بدانند که با پرداخت نکردن وام، جریمه می شوند.

این کارشــناس اقتصادی افزود: اهمیت این موضوع به حدی است که رئیس جمهور نیز بارها به 
انحاء مختلف روی آن تاکید کرده و در این راستا باید بانک مرکزی و دیگر نهادهای مرتبط نیز بازرسی 

و پیگیری کنند تا بانک ها به سمت اجرای قانون هدایت شوند.
نادرشــاهی در مــورد ســرمایه در گــردش بنگاه هــا بیــان کــرد: در حال حاضــر، پرداخت 
تســهیلات بــه دو بخــش مولــد و غیرمولــد صــورت می گیــرد و کاری کــه بانــک مرکزی 
می توانــد در ایــن خصــوص انجام دهــد، نظارت دقیق و تکمیل ســامانه ســمات اســت تا از 
 تســهیلاتی کــه به ســمت بخش هــای غیرمولــد و ســفته بازی مــی رود، جلوگیــری کند. در

 واقع تأمین مالی ای که باید در بخش مسکن اتفاق بیفتد، نباید به تولید آسیب بزند اما همان طور 
که گفته شــد، مســکن صنایع دیگری را هم با خود به همراه دارد؛ پس وقتی وامی در اختیار آنها 

گذاشته شود، به طور غیرمستقیم وارد صنعت می شود.
وی در انتها افزود: تأمین مالی و سرمایه در گردش بنگاه ها کوتاه مدت است. بانک مرکزی مسیر 
خوبی را با استفاده از اوراق گام به جای تسهیلات شروع کرده و به طور کلی نیز تأمین مالی بنگاه ها 
و صنعت هم باید به ســمت بورس برود، البته مسکن تأمین مالی آن بلندمدت است و امکان ندارد 

از بازار سرمایه بتوان تأمین کرد و باید از بانک تهیه شود.

  خلاصه گزارش مجمع :
منتهــی  مالــی  ســال  بــرای  شــرکت  ســالیانه  عــادی  عمومــی  مجمــع  جلســه 
بــه 1401/0۹/30 رأس ســاعت ١٤ در تاریــخ 1401/01/22 در محــل مرکــز همایــش 
بــه  ســهام  صاحبــان  درصــد   ۸۶ از  بیــش  حضــور  بــا  الزهــرا  دانشــگاه  هــای 
 ریاســت آقــای شــاهین فارســی و نظــارت آقــای ســید حامــد ،پوربخــش آقــای 

مهدی مبشری و دبیری آقای مجید محمدی شکیب برگزار شد.
بنابرایــن گــزارش مجمــع بــه ازای هــر ســهم مبلــغ 1۹3 ریــال ســود نقــدی بیــن 
ســهامداران تقســیم کــرد کــه معــادل ۵۵ درصــد ســود حاصلــه در ســال مالــی 1401 
ایــن مجمــع همچنیــن روزنامــه اطلاعــات  بــر اســاس مصوبــات  مــی باشــد. 
بــه عنــوان روزنامــه کثیرالانتشــار و مؤسســه مفیــد راهبــر بــه عنــوان بــازرس 

قانونــی شــرکت بــرای ســال مالــی 1402 انتخــاب شــدند. 
شــرکت توســعه و عمــران امیــد بــه عنــوان یکــی از زیــر مجموعــه هــای گــروه 
کرامــت و  بــر ارزش هــای محــوری حفــظ  بــا تکیــه  توســعه ســاختمان تدبیــر 
ارگان هــای  و  ســازمان ها  ســهامداران  مشــتریان  شــامل  ذینفعــان  جایــگاه 
ــه  ذیربــط نیــروی انســانی و ســایر ذینفعــان اجتماعــی در ســال 13۷۷ شــروع ب
کار نمــود. ایــن مجموعــه در ســال 13۹۹ بــا نمــاد »)ثامیــد(« در بــورس اوراق 
بهــادار عرضــه گردیــد. شــرکت در ســال 1٤00 موفــق بــه اخــذ گواهینامــه ایــزو 
۹001، 14001 و 4۵001 از شــرکت DQS آلمــان و همچنیــن در ســال ١٤٠١ تقدیرنامــه 

ســه ســتاره از جایــزه ملــی تعالــی و پیشــرفت را کســب نمــود.
ایــن شــرکت بــا بهــره منــدی از پیشــینه ی مطلــوب در صنعــت ســاختمان بــر 
آن اســت تــا یکــی از پیشــگامان ســرمایه گــذاری و ســاخت و ســاز در پروژه هــای 
بــزرگ ســاختمانی کشــور باشــد. کــه بــا بهــره منــدی از الگــوی سیســتم مدیریت 
یکپارچــه  IMS  و بــا رعایــت الزامــات مطروحــه در اســتاندارد ســطح دانــش و 
مهــارت پرســنل شــرکت را رشــد داده اســت. شــرکت توســعه و عمــران امیــد 

)ثامیــد( یکــی از بزرگتریــن شــرکت هــای فعــال در زمینــه ســرمایه گــذاری در 
تجــاری   مســکونی  واحدهــای  احــداث  جملــه  از  ســاختمان  صنعــت  بخــش 
اداری، خدماتــی شــهرک ســازی اقامتــی و گردشــگری و آمــاده ســازی زمیــن و 
ــا ارایــه کلیــه خدمــات  ســاخت و ســاز در ســایر ســرمایه گذاری هــای ســودآور ب

ــد. ــی باش ــط م ــی مرتب ــای بازرگان ــه فعالیت ه ــام کلی ــی و انج ــی و مهندس فن
:  چشم انداز

 شــرکت توســعه و عمــران امیــد )ثامیــد( بــه عنــوان یکــی از شــرکت های بــزرگ 
صنعــت ســاختمان کشــور در افــق ۵ ســاله )١٤٠٤-1٤٠٠( خــود جایــگاه ذیــل را 

ترســیم نمــوده اســت:
تبدیل شدن به برترین شرکت صنعت ساختمان در بورس اوراق بهادار تهران

یت:  مامور
ــادی    ــی اقتص ــتای ارزش آفرین ــد( در راس ــد )ثامی ــران امی ــعه و عم ــرکت توس  ش
اجتماعــی، ماموریت هــای زیــر را در چارچــوب بیانیــه گام دوم انقــلاب اســلامی 

بــر عهــده دارد:
 1- توســعه ســرمایه گــذاری مشــارکت مدیریــت پیمــان و ســاخت و ســاز در 

اکثــر اســتان های بــزرگ امــلاک مســتعد ســرمایه گــذاری 
در  گــذاری  ســرمایه  و  مهندســی  و  فنــی  خدمــات  ارایــه  عرصــه  در  حضــور   -2

بازارهــای
منطقــه ای ترویــج فرهنــگ معمــاری اســلامی ایرانــی و گســترش ســاختمانهای 

ســازگار بــا محیــط زیســت و بهینــه ســازی انــرژی در طراحــی پــروژه هــا
شــرکت توســعه و عمــران امیــد خــود را متعهــد مــی دانــد بــا تاکیــد بــر مشــارکت 
ذینفعــان و بکارگیــری ســرمایه انســانی متعهــد و متخصــص و نیــز بــا تمرکــز بــر 
ارتقــاء کیفــی محصــولات روش هــای نویــن جــذب ســرمایه و روابــط اثــر بخــش با 

ســازمانهای مربوطــه حقــوق ذینفعــان خــود را بــه نحــو مطلــوب تامیــن نمایــد.

 اهداف کلان
ســازی  بهینــه  گذاری هــا  ســرمایه  توســعه  طریــق  از  بــازار  ســهم  افزایــش    

زمان بندی پروژه ها
 ارتقای همسویی فعالیت های اقتصادی با سیاست های کلی اقتصاد مقاومتی

  ارتقاء کیفی محصولات
  ایجاد نشان تجاری

 توسعه پروژه های دوستدار محیط زیست و ایمن
 ارتقاء بهره وری توانمندی ها و سلامت سرمایه انسانی 

 شناسایی، ارزیابی و تحت کنترل قرار دادن ریسک پروژه ها
 برخــی از برنامــه هــای اجرایــی شــرکت در پــروژه هــا بــرای ارتقــای ایمنــی و حفــظ 

ــت: یس محیط ز
  استفاده از مصالح مرغوب با تکنولوژی نانو و دانش بنیان در ساختمان

  تعبیه فضای ایمن در ساختمان
روش هــای  از  اســتفاده  بــا  مصالــح  پــرت  کاهــش  و  پســماند  مدیریــت    

ســی مهند
   بهــره گیــری از آینــه هــای خورشــیدی جهــت تأمیــن حداکثــری نــور طبیعــی 

واحدهــای مســکونی و اداری 
ــالا جهــت صرفــه جویــی  ــا راندمــان ب ــوع ب ــه مطب   اســتفاده از تجهیــزات تهوی

ــرژی  ــرف ان در مص
در  پیشــرفته  کنترلــی  سیســتم های  و  هوشــمند  تجهیــزات  از  اســتفاده    
بخــش تأسیســات برقــی ســاختمان بــه منظــور مدیریــت بهتــر منابــع انــرژی و 

آســایش ســاکنین افزایــش 
   بهــره گیــری از انرژی هــای پــاک و تجدیدپذیــر نظیــر انــرژی خورشــیدی و...در 

راســتای کاهــش آلایندگــی و حفــظ محیــط زیســت

برگزاری مجمع عمومی عادی سالیانه شرکت توسعه و عمران امید )  ثامید(
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کشاورزی 

مهارت آموزی مهمترین نیاز 
دانش آموختگان است

 نوآوری در کشــاورزی با توجه به پیــش آمدن چالش های جهانی از 
جمله رشــد جمعیت، تغییرات آب و هوا و دسترسی محدود مواد مغذی 
مهم گیاه مانند فســفر و پتاســیم از اهمیت برخوردار است. فناوری نانو 
که برای تولید محصولات کشــاورزی اعمال می شود می تواند در رفع این 
مشکلات، نقشی اساسی داشته باشد. یکی از کاربردهای ویژه نانومواد در 
کشاورزی به کاهش کاربردهای محصولات محافظت از گیاهان، به حداقل 
رســاندن اتلاف مواد مغذی در کوددهی و افزایش بازده از طریق مدیریت 
بهینه مواد مغذی است. محمدجواد شریفی از کارشناسان حوزه مکانیزم 
کشــاورزی درباره کمک علم نانو به بهره وری در بخش کشاورزی به مهر 
گفت: علم و فناوری نانو عبارت اســت از توانایی به دست گرفتن کنترل 
مــاده در ابعاد نانومتری )مولکولی( و بهره برداری از خواص و پدیده های 
این بعد در مواد و سیســتم های نوین. این تعریف ساده خود دربرگیرنده 
معانی زیادی اســت که به عنوان مثال فناوری نانو در آینده در برگیرنده 
همه فناوری های امروزی خواهد بود و به جای رقابت با فناوری های موجود 

مسیر رشد آنها را در دست می گیرد.
وی افزود: ورود فناوری نانو به عرصه کشــاورزی، نوید تحولی عظیم و 
بنیادی را در آنها می دهد این تحول می تواند جهان را از نظر اقتصادی و 

علمی دچار تغییرات فراوانی کند.
وی ادامه داد: از کاربردهای عمده این فناوری در کشــاورزی و صنایع 
وابسته می توان به تولید نانو ذرات از DNA، ساخت بسته بندی های جدید 

متناسب با تغییرات غذا، تولید حسگرهای زیستی جدید جهت شناسایی 
پاتوژن ها، نانوغذاها، انتقال سلولی تولید آنزیم هایی با ویژگی خاص نانو، 
نانو کریستال ها، نانو کاتالیست ها، استفاده از نانو تیوپ ها در غذا، تولید 
غذاهای سالم و جداسازی فاکتورهای ضدتغذیه ای از آنها، تولید غذاهایی با 
ارزش تغذیه ای بالا و منابع محدود تولید داروهای گیاهی جدید اشاره کرد.

وی اضافه کرد: تولید سموم و کودهای نانو مقیاس و با دوام، اثرگذاری 
بیشتر تبدیل مواد زائد کشاورزی به ذرات با مقیاس نانو برای استفاده در 
صنایع میکرو با حساسیت بالا و نانو کامپوزیت ها فناوری نانو یک مهندسی 
نوین و توانا اســت که پتانسیل تســریع انتقال ما را از وضعیت موجود به 
صنایع پایدار آینده را دارد که برخی از جنبه های مختلف کاربرد فناوری 
نانو در علوم کشاورزی و صنایع وابسته کاربردهای فناوری نانو در شاخه های 

مهندسی کشاورزی بررسی و ارائه شده است.

 نانو در شاخه های مختلف کشاورزی
شریفی در ادامه سخنان خود با بیان اینکه فناوری نانو هیچ زمینه علمی 
را به حال خود رها نکرده اســت، گفت: علوم کشــاورزی هم از این قاعده 
مســتثنا نبوده تا کنون کاربردهای متعددی از فناوری نانو در کشاورزی، 

صنایع غذایی و علوم دامی مطرح شده است.
وی گفت: میان فناوری نانو و علوم کشاورزی در زمینه های ایجاد امنیت 
در کشــاورزی و سیستم های تغذیه ای، ایجاد سیستم های هوشمند برای 

پیشگیری و درمان بیماری های گیاهی، خلق وسایل جدید برای پیشرفت 
در تحقیقات، بیولوژی و سلولی قابل بررسی است. بازیافت ضایعات حاصل 
از محصولات کشاورزی از بین تدابیر موجود در مدیریت آفات کشاورزی و 
استفاده از آفت کش ها و سموم سریع ترین و ارزان ترین روش برای واکنش 

به یک وضعیت اضطراری است.
این کارشــناس حوزه کشاورزی تصریح کرد: در حال حاضر روش های 
کنترل زیستی بسیار هزینه بر بوده و روش هایی که با کمک علم نانو انجام 
می شــود کنترل آفت از طریق یکی از دشــمنان طبیعی آن آفت صورت 

می گیرد.

 مزایا و معایب آفت کش ها
شریفی با اشاره به اثرات سو آفت کش ها عنوان کرد: امروز مصرف بی 
رویه آفت کش ها مشــکلات زیادی را ایجاد کرده اند این مشکلات شامل 
اثرات ســو بر سلامت انسان )ایجاد مســمومیت های حاد یا بیماری های 
مزمن(، تأثیر این مواد بر حشــرات گرده افشــان و حیوانات اهلی مزارع و 
همچنین ورود این مواد به آب و خاک و تأثیر مستقیم و غیرمستقیم آن 

در این نظام های زیستی است.
وی افزود: همچنین مصرف بی رویه آفت کش ها محصولات کشاورزی 

را نیز به منبع ذخیره سم تبدیل می کند.

 کاربردهای نانو در زراعت
شریفی با بیان اینکه کشاورزی دقیق یک نوع نگرش جدید در مدیریت 
مزرعه است، یادآور شد: امروز با استفاده از نانوحسگرها مشخص می شود 
که هر قسمت کوچک از مزرعه به چه میزان عناصر غذایی و سم نیاز دارد 
و بدین وسیله از آلودگی محیط زیست جلوگیری کرده، سلامت محصولات 

و افزایش بازده اقتصادی را ممکن می کند.
وی اظهار کرد: نانوحسگرها می توانند با کنترل دقیق و گزارش دهی به 
موقع نیازهای گیاهان به مرکز پردازش اطلاعات سیســتم را در نگهداری 

محصولات یاری کند.

 نانوها در گیاه پزشکی
شریفی در ادامه به علم گیاه پزشکی اشاره کرد و گفت: علم گیاه پزشکی 
از پیشرفت هایی که فناوری نانو به ارمغان آورده است بی بهره نمانده است.

وی گفــت: فنــاوری نانو می تواند علم گیاه پزشــکی را دگرگون کند. 
دســتاوردهای جدید ناشی از فناوری نانو مانند تیمار مولکولی بیماری ها، 
ردیابی سریع بیماری ها، افزایش توانمندی گیاهان برای جذب مواد غذایی 
همگی از عوامل تحول زا در بهبود کارایی علم گیاه پزشکی به شمار می روند.

وی تصریح کرد: در حال حاضر بیماری های گیاهی از روی علائم مانند 
تغییر رنگ یا تغییر شکل اندام ها شناسایی می شوند اما مسئله اینجاست 
که این علائم مدت ها پس از ورود عامل بیماری به بافت گیاه بروز می کنند؛ 
به همین دلیل با سریع ترین اقدام ها برای جلوگیری از شیوع بیماری، باز 
هم مقداری از محصول از بین می رود از این رو نیاز به ابزاری که به کمک 
آن بتوان در همان مراحل ابتدایی ورود عامل بیماری، آن را کنترل و مهار 

کرد بسیار ضروری به نظر می رسد.
این کارشناس حوزه کشاورزی در پایان یادآور شد: حسگرهای هوشمند 
و سیســتم های حمل هوشمند به منظور ردیابی و مبارزه سریع و مفید با 
ویروس ها و ســایر عوامل بیماری زا گیاهی به کار می روند. نانوحسگرهای 
زیستی، ابزارهایی هستند که از تلفیق ابزارهای شیمیایی، فیزیکی و زیستی 
به دســت آمده اند. این حسگرها شامل ترکیبات زیستی مانند یک سلول، 
آنزیم و یا آنتی بادی متصل به یک مبدل انرژی هســتند و قادر خواهند 

بود که تغییرات ایجاد شده در مولکول های اطراف خود را گزارش دهند.

مزدک جمشیدی    |   علم نانو یکی از علومی است که در سال های اخیر کاربرد آن توسعه پیدا کرده و بهره وری را در بخش های مختلف تولیدی و خدماتی افزایش چشمگیری 
داده است.

در حال حاضر روش های 
کنترل زیستی بسیار 

هزینه بر بوده و روش هایی 
که با کمک علم نانو انجام 

می شود کنترل آفت از 
طریق یکی از دشمنان 
طبیعی آن آفت صورت 

می گیرد.

نانوحسگرهایی که به کمک گیاهان آمده اند

  مدیر دفتر بازار برق شرکت برق منطقه ای خوزستان 
گفت:

افزایش ۳۱ درصدی تولید برق در خوزستان

اهواز -  مهدی یزدانی نوگورانی-مدیر دفتر بازار برق شرکت 
برق منطقه ای خوزســتان گفت: در فروردین سال ۱۴۰۲ 
تولید برق استان در مقایسه با سال گذشته ۳۱ درصد رشد 

داشته است.
فرامرز شادفر بیان کرد: در ماه گذشته ۳ هزار و ۵۷۴ گیگاوات 
ساعت برق در خوزستان تولید شده وی افزود: از این مقدار 
برق تولیدی ۵۰ درصد در نیروگاه های برق آبی، ۴8/۲ درصد 
در نیروگاه های حرارتی و سیکل ترکیبی و حدود ۱/8 درصد 

در نیروگاه های تولید پراکنده بوده است.
مدیر دفتر بازار برق شرکت برق منطقه ای خوزستان تصریح 
کرد: از ۱ هزار و ۷۲۶ گیگاوات ســاعت بــرق تولیدی در 
نیروگاه های حرارتی و ســیکل ترکیبی، ۶۱ درصد توسط 
بخش خصوصی )شامل زرگان، آبادان، خرمشهر، بهبهان و 
فجر( و ۳۹ درصد توسط بخش دولتی )نیروگاه های رامین و 

ماهشهر( تولید و به شبکه تحویل شده است.
شادفر اظهار کرد: در این بازه زمانی انرژی مصرفی با ۲ هزار 
و ۲۱۹ گیگاوات ساعت ۱۵ درصد نسبت به مدت مشابه در 
سال قبل کاهش داشته و پیک مصرف در فروردین ۱۴۰۲ با 
مصرف ۴ هزار و 8۵۴ مگاوات نسبت به پیک بار سال قبل، 

۴.۵ درصد کاهش داشته است.
بر اســاس این گزارش، ظرفیت منصوبه تولید نیروی برق 
استان خوزستان در بخش انتقال و فوق توزیع برابر با پانزده 
هزار و ۴۳۲ مگاوات بوده که از این میزان ظرفیت منصوبه 
در بخش آبی برابر با هشت هزار و ۱۹۴ مگاوات و در بخش 
 DG حرارتی هفت هزار و ۵۰ مگاوات است. ظرفیت بخش

)نیروگاه های تولید پراکنده( نیز ۱88 مگاوات است.

   مدیرعامل شرکت برق منطقه ای خوزستان خبر 
داد:افزایش توان انتقال انرژی الکتریکی خطوط برق 

فوق توزیع در کهگیلویه و بویراحمد

اهواز - مهدی یزدانی نوگورانی-مدیرعامل شــرکت برق 
منطقه ای خوزستان از پایان عملیات اجرایی فاز دوم تعویض 
هادی خط ۱۳۲ کیلوولت یاســوج ۴۰۰- پست مختار در 

استان کهگیلویه و بویراحمد خبر داد.
محمود دشت بزرگ اظهار کرد: عملیات تعویض هادی )سیم( 
فاز دوم خط ۱۳۲ کیلوولت پست یاسوج ۴۰۰ – پست مختار 
به طول ۱۲ کیلومتر با هدف افزایش امکان ترانزیت توان به 

پایان رسید و برق دار شد.
وی با بیان اینکه ارزش سرمایه گذاری این پروژه بالغ بر ۱۵۰ 
میلیارد ریال بوده است، تصریح کرد: با تعویض هادی معمولی 
به هادی پرظرفیت، امکان بارگیری از ظرفیت منصوبه پست 
۴۰۰ کیلوولت یاســوج، امکان مانور در شبکه فوق توزیع 
منطقه افزایش پیدا کرده است و متعادل سازی بار ترانس ها 
و بهبود سطح ولتاژ پست های ۴۰۰ کیلوولت یاسوج و ۱۳۲ 
کیلوولت مختار و در نمای کلی تر افزایش پایداری و تامین برق 

مشترکان خانگی و صنعتی منطقه را به همراه داشته است.
مدیرعامل شرکت برق منطقه ای خوزستان تصریح کرد: 
فاز اول تعویض هــادی خط ۱۳۲ کیلوولت پســت ۴۰۰ 
کیلوولت یاسوج به پست برق بهمن با هادی پرظرفیت به 
طول ۲۱ کیلومتر مدار نیز در فروردین سال جاری با ارزش 

سرمایه گذاری ۱8۵ میلیارد ریال به پایان رسیده است.
دشت بزرگ گفت: از مهر سال ۱۴۰۱ تاکنون ۳۳.۵ کیلومتر 
مدار خط و ۳۳ کیلومتر هادی پرظرفیت به بخش انتقال و فوق 
توزیع شبکه تحت نظارت این شرکت در دو استان خوزستان 

و کهگیلویه و بویراحمد اضافه شد.
بر اســاس این گزارش شــبکه انتقال و فوق توزیع استان 
کهگیلویه و بویراحمد تحت نظارت شرکت برق منطقه ای 

خوزستان است.

  افزایش هزینه های تولید منجر به افزایش قیمت 
گندم شده است

 رییس بنیاد ملی گندمکاران ایران با بیان اینکه دولت یارانه 
فراوانی در بخش آرد و نان می پردازد، اعلام کرد: نرخ تورم و 
افزایش هزینه های تولید منجر به افزایش قیمت گندم شده 

است و برای حمایت از تولید باید قیمت ها اصلاح شود.
»عطالله هاشمی« در گفت وگو با خبرنگار اقتصادی ایرنا، اظهار 
داشت: با توجه به نرخ تورم، قیمت هزینه های تمام شده و مواد 
اولیه تولید آنالیز قیمت هر کیلوگرم گندم با سود متعارف ۱۷ 

هزار تومان باید تعیین شود.
رییس بنیاد ملی گندمکاران ایران ادامه ادامه: اکنون دولت 
قیمت پایه نرخ خرید تضمینی گنــدم را ۱۵ هزار تومان 
تعیین کرده و ۲ هزار تومان جایزه برای محصول کیفی در 

نظر گرفته است.
وی گفت: اگر قیمت گندم به درستی اصلاح نمی شد باید 
شــاهد کاهش تولید، افزایش واردات و وابستگی به دیگر 
کشورها، روانه شدن گندم برای خوراک دام و خروج گندم 

از مرزها باشیم.
هاشمی تصریح کرد: مشکل اصلی کشور، نرخ خرید تضمینی 
گندم نیست، بلکه قیمت گذاری و فروش آرد و نان است که 
دولت یارانه فراوانی را بابت این محصولات می پردازد و بخشی 

از این یارانه را به گندم تولیدی کشور تحمیل می کنند.

  مهمترین اهداف سفر وزیر کشور به کهگیلویه و بویراحمد
یاسوج -خبرنگار ربیعی- وزیر کشور گفت: بررسی آخرین وضعیت طرح ها و پروژه های استان کهگیلویه و بویراحمد از مهمترین دلایل سفر به این استان است.

احمد وحیدی در جمع خبرنگاران در فرودگاه یاسوج به اهداف سفر به استان کهگیلویه و بویراحمد اشاره کرد و اظهار داشت:  به همراه استاندار و سایر مسئولان طرح ها، پروژه ها و اقدامات در استان را مورد بررسی قرار می دهیم.
وزیر کشور ادامه داد: تسریع در برخی از پروژه ها نیازمند پیگیری است که اقدامات در راستای سرعت بخشیدن به این طرح ها انجام می شود و در همین زمینه جلسه ای با فرمانداران و شهرداران خواهیم داشت و از برخی شهرهای استان بازدید می کنیم.

وی با اشاره به مشکل زمین برای طرح نهضت ملی مسکن گفت: عزم دولت برای ساخت چهار میلیون مسکن شهری و روستایی جدی بوده و جزء تاکیدات رئیس جمهور است.دکتر وحیدی بیان کرد: کار در طرح نهضت ملی مسکن تا حدودی پیش رفته و ساخت واحدها با پیگیری وزارت راه و شهرسازی و استانداران آغاز شده است.
وی با اشاره به گرم شدن هوا و خشکسالی به مسئولان استان توصیه کرد برای جلوگیری از آتش سوزی درختان و همچنین سایر حوادث اقدامات لازم را انجام دهند.
بازدید وزیر کشور از روند طرح نهضت ملی مسکن در مرکز کهگیلویه و بویراحمد وزیر کشور از آخرین وضعیت روند طرح نهضت ملی مسکن در یاسوج بازدید کرد.

احمد وحیدی در بازدید از سایت طرح نهضت ملی مسکن در شهر یاسوج آخرین روند این طرح در مرکز استان را مورد بررسی قرار داد.عیسی شهامت در این بازدید ضمن تشریح آخرین وضعیت طرح نهضت ملی مسکن در استان به وزیر کشور گفت: حدود ۹ هزار نفر از متقاضیان در مرکز استان است که تاکنون ساخت ۵۲۵ واحد 
آغاز شده است.معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری کهگیلویه و بویراحمد افزود: برای ساخت واحدهای طرح نهضت ملی مسکن در شهر یاسوج با مشکل زمین مواجه هستیم و امیدواریم با کمک مسئولان کشوری این مشکل در مرکز استان رفع شود.

دکتر وحیدی پس از گزارش معاون عمرانی و استاندار کهگیلویه وبویراحمد دستورات لازم در جهت تسریع در ساخت طرح نهضت ملی مسکن را صادر کرد.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
شنبه 1402/02/23
شماره : 1401

همدان- مدیر کل آموزش فنی و حرفه ای استان همدان گفت: مهارت آموزی مهمترین نیاز دانش آموختگان است.
وهب مختاران، با اشاره به اینکه مهارت آموزی مهمترین نیاز دانش آموختگان است اظهار کرد:۲ طرح ویژه با عنوان های »نخلستان« و »کهاد« برای دانشجویان از سال گذشته با هدف جذب این افراد در بازار کار 
برگزارشده است،که طرح نخلستان برای دانشجویان دانش آموخته برگزار می شود که با وجود داشتن مدارک اما مهارت کافی ندارند.وی ادامه داد: طرح کهاد نیز برای دانشجویان در حال تحصیل که آمادگی لازم برای 
ورود به بازار کار را دارند و تنها نیازمند تجربه و مهارت هستند، برگزار شد.مدیرکل آموزش فنی و حرفه ای استان همدان گفت: دستگاه های حمایتی نظیر کمیته امداد امام خمینی)ره(، بسیج سازندگی، بنیاد علوی و 
دیگر نهادها، تسهیلات خوداشتغالی را بر مبنای مهارت فرد اعطا می کنند.مختاران تاکید کرد: نرخ بیکاری موجود در جامعه بیشتر مربوط به افراد بدون مهارت است چرا که افراد دارای مهارت کافی در کمترین زمان 
جذب بازار کار می شوند.وی با بیان اهمیت آموزش های فنی و حرفه ای در کسب و افزایش مهارت های فردی و اجتماعی گفت: آموزش های فنی و حرفه ای به صورت های مختلف و در بخش های خصوصی و 

دولتی انجام می شود.مختاران افزود: با تزریق افراد دارای مهارت به بخش های خصوصی و چرخه تولید، سطح کیفی و کمی تولیدات بالاتر رفته و اشتغال بوجود آمده، اشتغالی مولد و پایدار است.

برنامه راهبردی حفاظت از محیط زیست بندر بوشهر تدوین شد 

شرکت گاز استان همدان پیشرو در اجرای قانون هوای پاک عمرانی شهر یزد در سال جاری 

شــهردار بوشهر از تدوین برنامه راهبردی حفاظت از محیط زیست این بندر در حوزه 
های مختلف خبر داد. 

به گزارش واحد خبر و رسانه مدیریت ارتباطات و امور بین الملل شهرداری بندر بوشهر، 
حسین حیدری در توضیح این خبر اظهار کرد: در برنامه راهبردی حفاظت از محیط زیست 
بندر بوشهر، بخش های آب و هوا، غبار، دود، هوای سالم، آب سالم و محیط زیست سالم، 
جنگل ها، محورهای اصلی است و مسئولان باید این محورها را در متن برنامه ها بگنجانند. 
وی بیان کرد: کمیته تخصصی محیط زیست با هدف دستیابی به جایگاه نخست خدماتی 
در زمینه محیط زیســت هفت ماموریت کلان را برای شهرداری بندر بوشهر با مشارکت 

سایر سازمان ها تعیین کرده است. 
شــهردار بوشهر تصریح کرد: کمیته تخصصی محیط زیست در یک چشم انداز چهار 

ساله امید دارد که با نظارت بهینه و مستمر بر فرآیندها و ماموریت های محوله به شهرداری 
بندر بوشهر و سایر سازمانها در جهت ارتقاء حفاظت محیط زیست به ماموریت های خود 

دست یابد. 
وی گفت: ماموریت های کمیته تخصصی حفاظت از محیط زیست بندر بوشهر شامل 
توسعه و ترویج فرهنگ حفاظت از محیط زیست شهری، مدیریت پسماند، مدیریت فضای 
سبز شهری، ساماندهی دفع فاضلاب شهری، ساماندهی مشاغل مزاحم شهری، ساماندهی 
حیوانات ناقل بیماری شهری) با اولویت سگ ها و جوندگان( و ساماندهی صنایع آلاینده 

شهری است. 
وی افزود: در برنامه راهبردی حفاظت از محیط زیست بندر بوشهر آموزش شهروندان، 
شیوه های مختلف در زمینه مسایل محیط زیست شهروندی، اجرای مدون برنامه های محله 
ســبز و محله پاک، برنامه ریزی جهت ایجاد پارک دوستدار محیط زیست و راهبردهای 
مناسب جهت تدوین بسته های آموزشی و اطلاع  رسانی مورد توجه ویژه قرار گرفته است.

همدان - مدیر عامل شــرکت گاز اســتان همدان گفت: حفظ محیط زیست و زیست 
بوم ها از اولویت های مهم و دغدغه اصلی ما در عملیات گازرسانی است از همین نظر استان 

همدان در اجرای قانون هوای پاک همواره پیشتاز بوده است.
محمد صادق محبی نظر اظهار داشــت: اســتان همدان در بین تمام شرکت های گاز 
سراســر کشور به عنوان دومین استان در اخذ گواهینامه های خدمات سبز شناخته شده 
و همواره در راســتای حسن انجام و اجرای قانون هوای پاک توسط محیط زیست استان 

مورد تقدیر واقع شده است.
وی تصریح کرد: اجرای قانون هوای پاک یک موضوع فرابخشــی است و دستگاه های 

مختلف هریک به فراخور شرح وظایف خود، مسوولیت هایی بر عهده دارند.
وی در خصوص اقدامات انجام شده در جهت صنعت و خدمات سبز شرکت گاز استان 
همدان، عنوان کرد: شناخته شدن این شرکت در بیست و پنجمین جشنواره شهید رجایی 
به عنوان برترین دستگاه اجرایی، انجام ممیزی فنی انرژی ساختمان ها بر اساس آئین نامه 
اجرایی صرفه جویی، مدیریت در مصرف سوخت وسایل نقلیه و اطلاع رسانی دقیق همراه 
با افزایش آگاهی از مولفه های محیط زیستی در گازرسانی از اهم موارد صورت گرفته در 

این بخش می باشد.
این مقام مســئول با اشــاره به اینکــه تاکنون ۴۰۰۹ مورد گازرســانی به متقاضیان 
صنعتی، کشــاورزی و نیروگاه ها توســط شــرکت گاز اســتان صورت گرفته است، بیان 
کــرد: حجم گاز طبیعی گاز رســانی شــده به نیروگاه  شــهید مفتح در ســال ۱۴۰۱ 
۱،۱۲۳.۴۱۶،۰۰۰ متــر مکعب و از ابتدای ســال ۱۴۰۲ تا کنون نیــز ۱۶۰،۳۵۶،8۷۰ 
متر مکعب  بوده و در ادامه افزود: نیروگاه حرارتی شــهید مفتح همدان با توان تولیدی 

۱۰۰۰ مگاوات شــامل چهار واحد ۲۵۰ مگاواتی اســت که نقش مهمی در تامین انرژی 
الکتریکی شــبکه برق سراســری دارد و شرکت گاز اســتان در خصوص تامین سهمیه 
 کامل گاز مورد نیاز این نیروگاه طبق ضوابط عمل کرده اســت، برنامه ســوخت رسانی به 
نیروگاه بر اساس ضوابط کشوری بوده و شرکت گاز استان صرفا بر اساس دستورالعمل های 

صادره اقدام میکند.
دکتر محبی نظر با بیان اینکه در بررسی های صورت گرفته تمامی بخش های موتورخانه 
ای در زیر مجوعه شــرکت گاز اســتان همدان و معاینات فنی انتشارآلاینده ها و گازهای 
گلخانه ای مطابق با اســتانداردهای مربوطه است، گفت: معاینه فنی موتورخانه ها همواره 
به صورت ســالیانه انجام می شود بر همین اســاس این شرکت در استان همدان همسو 
با سیاســت های کلان شرکت ملی گاز ایران در راستای بهینه سازی مصرف گاز طبیعی و 
در نتیجه کاهش آلودگی هوا و هزینه مشترکان، همچنین ایجاد اشتغال در کشور، طرح 

بهینه سازی موتورخانه های واحد مسکونی، تجاری و اداری را به صورت رایگان در دستور 
کار قرار داده است.

وی با اشــاره به اقدامات صورت گرفته در راســتای اجرای مدیریت آلاینده های هوا، 
صوت و گازهای گلخانه ای نیز اظهار داشت: نصب آبگرمکن های خورشیدی، معاینه فنی 
خودروهای پلاک قرمز، آنالیز گازهای خروجی از هیترها، بهینه ســازی مصرف ســوخت 
ایستگاه های CGS و معاینه فنی موتورخانه ها از جمله مهم ترین اقدامات صورت گرفته در 

راستای مدیریت آلاینده ها مخرب محیط زیست توسط شرکت گاز استان همدان است.
مدیر عامل شــرکت گاز اســتان همدان همچنیــن با بیان اینکه تاکنــون ۶۶۶هزار 
و۷۵۰ مشــترک گاز در اســتان همدان از نعمت گاز برخوردار شده اند، تاکید کرد: حجم 
جایگزین سوخت های فســیلی به میزان ۴۰۴8۳ متر مکعب در ساعت در اجرای تبدیل 
 ســوخت صنایع  امســال در راســتای برنامه ریزی و حفظ منابع انرژی و گاز در استان 

همدان انجام شده است.
محبی نظر در پایان با اشــاره به تاکیدات مقام معظم رهبری در سیاســت های ابلاغی 
محیط زیست به منظور توجه به اقتصاد سبز، تصریح کرد: برای گسترش اقتصاد سبز توجه 
به مواردی چون توســعه صنایع کم کربن، گسترش انرژی های پاک، مدیریت پسماندها، 
اصلاح الگوی تولید در بخش های مختلف اقتصادی، توسعه حمل و نقل سبز و غیرفسیلی 
از جمله برقی و نیز ترویج اســتفاده از حمل و نقل عمومی به ویژه در کلانشــهری چون 
اســتان همدان از جمله برنامه های جایگزینی است که شرکت گاز همواره در پیشنهادات 
مدیریت منابع محیط زیســتی از آن نام برده که امیدواریم با کمک دستگاه های اجرایی 

دیگر در استان همدان محقق شود.

مدیر عامل شرکت گاز استان همدان:



انرژی 
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فرهنگ ایثار و شهادت در 
عملکرد جمعیت هلال احمر 
قابل مشاهده است

همدان - استاندار همدان با بیان اینکه جمعیت هلال احمر در ایام همه گیری بیماری کرونا در کنار کادر درمان مجاهدت کردند،گفت: فرهنگ ایثار و شهادت در عملکرد جمعیت هلال احمر قابل 
مشاهده است.علیرضا قاسمی فرزاد در دیدار با مدیرعامل، معاونان و جمعی از اعضای جمعیت هلال احمر استان ضمن تبریک و گرامیداشت هفته هلال احمر گفت: خدمات جمعیت هلال احمر یادآور 
ایثارگری های رزمندگان اسلام در دوران دفاع مقدس است.وی افزود: در  سیره زندگی پیامبر اکرم)ص( و ائمه معصومین )ع( ایثار، فداکاری و از خودگذشتگی سفارش شده است و در عصر حاضر نیز مقام 
معظم رهبری به این صفات والا و ارزشمند تأکید ویژه دارند.قاسمی فرزاد با بیان اینکه تقویت و ارتقا خدمات جمعیت هلال احمر به مردم شریف استان مورد تأکید ویژه است،اظهار کرد:جمعیت هلال احمر 
در ایام همه گیری بیماری کرونا در کنار کادر درمان مجاهدت کردند.وی  گفت:مردم قدرشناس ایران اسلامی همواره قدردان زحمات اعضای جمعیت هلال احمر هستند.استاندار همدان با اشاره به اینکه 
اساس جمعیت هلال احمر در کشور ما برگرفته از تعالیم اسلام و با نگاهی انسان دوستانه است و اقدامات این جمعیت همیشه مورد تکریم و احترام مردم بوده است،عنوان کرد:در مکتب اسلام تأکید خاصی 

برای کمک به هم نوع شده است که بالاترین آن ایثار و از خودگذشتگی افراد است و اعضای جمعیت هلال احمر باید این روحیه را در خود تقویت کنند.

 تقدیر از مدیر عامل بانک توسعه تعاون برای 
جذب حداکثری تسهیلات مشاغل خانگی

وزیر تعــاون، کار و رفاه اجتماعی از مدیر عامل 
بانک توسعه تعاون برای جذب حداکثری تسهیلات 

مشاغل خانگی تقدیر نمود.
سیده حبیبه مومنی : خبرنگار گلستان -  بانک 
توسعه تعاون طی چندین سال اخیر به عنوان یکی 
از بانک های عامل پرداخت تسهیلات مشاغل خانگی 
حضور داشته و تسهیلات متعددی از سوی بانک در 
شعب سراسر کشور به فعالین مشاغل خانگی پرداخت 
شــده است. سید صولت مرتضوی وزیر تعاون، کار و 
رفاه اجتماعی طی تقدیر نامه ای مراتب سپاس خود 
را از محمد شــیخ حسینی مدیر عامل بانک توسعه 
تعاون بابت تلاش در تحقق اهداف و سیاســت های 
دولت در خصوص تولید و اشــتغال و رفع مشکلات 
فعالان اقتصادی و جذب حداکثری تسهیلات مشاغل 

خانگی در سال 1401 اعلام داشته است.
در ایــن تقدیر نامه همچنین اعلام گردیده امید 
است با عنایت به فرمایشات مقام معظم رهبری در 
سال »مهار تورم، رشد تولید« بتوان با توانمندی های 
موجود مسیر توسعه و تعالی را طی نموده و در مسیر 
تحقق اهداف ترسیم شده در نظام جمهوری اسلامی 

گام برداریم.
گفتنی است ســهمیه بانک توســعه تعاون در 
پرداخت تســهیلات مشاغل خانگی در سال 1401 
به میزان 10 هــزار میلیارد ریال بوده که بالای 97 

درصد این سهمیه تحقق یافته است.
ت  تســهیلا # ن و تعا ســعه  تو نــک  با #
رفــاه  کارو  تعــاون  خانگی#وزیــر  مشــاغل 

اجتماعی#تقدیر#مهارتورم#رشد تولید
تقدیر از مدیر عامل بانک توسعه تعاون برای جذب 

حداکثری تسهیلات مشاغل خانگی

  بازدید ســرزده مدیرعامل شرکت آبفا 
استان از اداره آب و فاضلاب شهرستان بوشهر

به گــزارش روابط عمومی و آمــوزش همگانی 
شرکت آب و فاضلاب استان بوشهر، ابوالحسن عالی 
بعد از بازدید، ســاعاتی در واحد خدمات مشترکین 
شهر بوشهر مستقر و به صورت مستقیم وبلا واسطه 

پاسخگوی مراجعات مردمی شدند.
مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب استان بوشهر 
پس از دریافت مشکلات و تقاضاهای مردم در همان 
مکان تشکیل جلسه داده و جهت حل مشکلات راه 
کارهای لازم اتخاذ گردید.ابوالحسن عالی مدیرعامل 
شــرکت آب و فاضلاب استان بوشهر در حاشیه این 
بازدید اظهار داشــت: در نظام جمهوری اسلامی هر 
مدیری موظف است نسبت به مطالبات و مشکلات 
مردم پاسخگو باشــد.وی با بیان اینکه تکریم ارباب 
رجوع خط قرمز ما محسوب می شود، گفت: مدیران 
و کارمندان باید به موقع در محل کاری خود حاضر 
باشند و مردم را نباید درگیر بروکراسی اداری کنیم.

مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب استان بوشهر 
تصریح کرد: رویکرد در دولت سیزدهم و وزارت نیرو 
پاسخگویی به مطالبات مردم می باشد که نظارت بر 
این موضوع در تمامی ادارات شهرستان ها ارزیابی و 
بررســی خواهد شد.عالی علت کاهش آب در برخی 
از روزها را خارج کردن آب شیرین کن  از مدار تولید 
دانســت و افزود: در برخی مواقع با توجه به هزینه 
بالای تعویض فیلتر مجبور هســتیم آبشیرین کن ها 
از مدار خارج شــوند.وی با تاکید بر مدیریت مصرف 
توسط مشــترکان، خاطر نشان کرد: برای مدیریت 
بهینه ســازی توزیع آب در شهر بوشــهر اقدامات 
مشــترکی با همکاری شرکت های دانش و بنیان در 

دستور ما قرار دارد.

        رشد تولید در صدر برنامه های شرکت 
پتروشیمی امیرکبیر است

در سال جدید که به نام " مهار تورم  و رشد تولید" 
نام گذاری شده است، رشد تولید، محور اصلی و برنامه 

راهبردی شرکت پتروشیمی امیرکبیر است.
  سعید صادقی، مدیرعامل پتروشمی امیر کبیر 
با بیان این مطلب اعلام کرد:رشد صنعت پتروشیمی 
می تواند نقشــی اثرگذار در تولید و اشتغال کشور 

داشته باشد.
  وی افزود: شــرکت پتروشیمی امیرکبیر یکی 
از واحدهای پـلی الفیـنی کشوراست که با تـولیـد 
سالانـه 700 هزارتـن انواع پلی اتیلن سبک، سبک 
خـطی و سنگیـن در اقتصاد کشور نقش آفرینی می 
کند و برنامه شرکت در سال جدید افزایش و توسعه 
تولید اســت.   صادقی ادامه داد: شرکت پتروشیمی 
امیرکبیــر با اســتفاده از مجموعه نیروی انســانی 
متخصص، متعهــد، با تجربه و توانمند، عزم خود را 
جزم کرده اســت تا با افزایش و رشد تولید، صادرات 
محصولات بیشتر و ارزآوری مناسب، نقش خود را در 
شکوفایی و رونق هر چه بیشتر اقتصاد کشور ایفا کند. 
  صادقی در پایان تأکید کرد: صنعت پتروشیمی 
کشــور از ظرفیت های بسیار خوبی برخوردار است 
که در صورت حمایت های لازم می تواند با ارزآوری 
مناسب تحریم های ظالمانه اقتصادی را کم رنگ کند 
و در اشتغال زایی و پویایی اقتصاد کشور مؤثر باشد.

 مسائل آبی ایران با کشورهای همسایه در
 دست پیگیری  است

مجتبی مراد حاصلی     |   معاون وزیر نیرو از پیگیری موضوعات آبی مشترک با کشورهای همسایه خبر داد و گفت: وزارت نیرو این  مسائل را 
از بعد فنی و حقوقی پیگیری می کند.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

شنبه 1402/02/23
شماره : 1401

 "محمد جوانبخت" در پاسخ به پرسش خبرنگاران درباره اقدامات جایگزین مذاکره برای دریافت 
حق آبه هیرمند از کشــور افغانستان، اظهار داشــت: وزارت نیرو بر اساس معاهدات فی مابین طبیعتاً 

مسئول بخشی از اقدامات فنی و بخشی از اقدامات حقوقی است.
وی ادامه داد: در این راستا با برگزاری جلسات کمیساران و سایر جلسات حتی در سطح وزیر نیرو 

موضوعات مطرح، پیگیری شده و باز هم پیگیری خواهد شد.
معــاون وزیر نیرو درباره اقدامات جایگزین آب رودخانه هیرمند، گفت: قطعاً وقتی منابع آبی هر 
منطقه ای با مشــکل مواجه شود، وزارت نیرو دست روی دست نمی گذارد، یقیناً طرح های جایگزین 

داریم و اجازه نمی دهیم در حوزه آب شرب مشکلی پیش بیاید.
وی درخصوص این روش ها به استحصال آب های زیرزمینی و یا انتقال آب از حوضه های نزدیک 
اشــاره کرد و در پاســخ به این پرسش که توافقات گذشته برای نصب دستگاه های اندازه گیری برای 
دریافت حق آبه ایران به کجا رســیده اســت؟ گفت: اجرای این توافقات به شدت از سوی ما پیگیری 

می شود و کمیته فنی آن نیز تشکیل شده است.
وی ادامه داد: به هرحال در فرهنگ آب های مشــترک و یا آب های مرزی، ترمی به نام بالادســت 
و ترمی به نام پایین دست وجود دارد، رفتار این دو متفاوت است و طبیعتاً دستگاه های اندازه گیری 

میزان برداشت آب را شفاف می کند.
جوانبخت تصریح کرد: به طور کلی به نظر می رسد که طرف مقابل به سختی قصد همراهی دارد.

معاون وزیر نیرو درباره برخی سدســازی ها در کشــور ترکیه نیز گفت: بسیاری از این پروژه ها در 
درون کشــور همسایه ما در حال انجام اســت. در این رابطه پروتکل ها و روش های متعارف پیگیری 

وجود دارد که انجام می شود.
معاون وزیر نیرو خاطرنشان کرد: قرار بود نشستی با طرف ترک در این زمینه داشته باشیم، در این 
رابطه ما نمی توانیم به جزئیات اقدامات همسایگانمان اشاره کنیم و فقط می توانیم به محدودیت های 
ناشــی از اقدامات آنها در کشــورمان بپردازیم. این مسائل طی دو تا سه جلسه حضوری با آن ها بیان 
شده است، بنا بود این نشست ها ادامه یابد که به بهانه هایی چون کرونا و بعد زلزله و انتخابات دچار 

تأخیر شده است که امیدواریم این مذاکرات ادامه یابد.
جوانبخت درباره مسائل آبی مطرح میان ایران و عراق نیز به خبرنگاران گفت: مناسبات ایران و عراق 
در بخش آب به خصوص در سال جاری بسیار خوب بوده است و می توان گفت تقریباً مشکلی نداریم.

معاون وزیر نیرو اضافه کرد: ســو تفاهم هایی که در گذشــته مطرح می شــد مرتفع شده است ، 
خوشــبختانه وزیر نیروی کشــورمان در کنفرانس آب بغداد، مذاکرات خوبی داشــتند و توافق شد 

نشست های کمیته مشترک ادامه یابد.

عملکرد مثبت منابع انسانی مسیر کسب موفقیت های بزرگ در مجتمع گاز پارس جنوبی هموار می کند 

همایش بزرگداشت روز اسناد ملی و میراث  مکتوب در یزد برگزار شد

مدیرعامل مجتمع گاز پارس جنوبی در نشســت تخصصی با مدیران و روسای منابع 
انسانی ستادی و پالایشگاهی گفت: اعتقاد دارم که عملکرد شاخص و مثبت منابع انسانی 
در سراسر پالایشگاه های ســیزده گانه این مجموعه می تواند مسیر کسب دستاوردهای 

بزرگ را هموار نماید. 
به گزارش خبرنگار شرکت مجتمع گاز پارس جنوبی، احمد باهوش روز یکشنبه )17 
اردیبهشت( در نشست تخصصی با مدیران و روسای منابع انسانی ستادی و پالایشگاهی 
ضمن تقدیر و تشــکر از تلاش های مجموعه منابع انسانی مجتمع گاز پارس جنوبی در 
ماه های اخیر اظهار کرد: خوشــبختانه با تلاش شبانه روزی کارکنان بخش های مختلف 
منابع انسانی در ماه های اخیر، شاهد اقدامات خوبی بوده ایم و انتظار است این حرکت های 

ارزنده تداوم داشته باشد.
مدیرعامل مجتمع گاز پارس جنوبی در ادامه بیان کرد: در دیدارهای چهره به چهره 
که با کارکنان بخش های مختلف در پالایشگاه های مجتمع داشته ام مشکلات و مسائل 
حوزه منابع انسانی کاسته شده و اعتقاد دارم هرچه فعالیت و تلاش مدیران منابع انسانی 

در سراسر پالایشگاه های مجتمع افزایش یابد مسیر کسب موفقیت و دستاوردهای بزرگ 
نیز هموارتر خواهد شد. 

وی ادامــه داد: وضعیت امور مســافرت مجتمع گاز پــارس جنوبی در ماه های اخیر 
بســیار خوب و ارزنده بوده است، دســتورالعمل ها در این حوزه به خوبی پیاده سازی و 
 اولویت بندی شــده و انتظار داریم با پیگیری های فراوان بحث تهیه بلیط هواپیما برای 
کارکنان اقماری کار ساکن و غیر ساکن با اخذ مصوبه از طریق  هیات مدیره به نتیجه ی 

مطلوبی برسانیم. 
وی با اشاره به برگزاری تورهای رفاهی جهت کارکنان این مجموعه ارزشمند تصریح 
کرد: دنبال آن هستیم که سه ساختمان در شهرهای مختلف به صورت ثابت مهیا نماییم 
که امید داریم با تلاش های صورت گرفته این مرحله نیز عملیاتی شــود و رضایتمندی 

کارکنان پرتلاش مجتمع را همراه داشته باشد.
باهوش در ادامه ضمن تقدیر و تشــکر از تلاش های شــبانه روزی مهندسی ساختار 
تصریح کرد: ســاختار جدید مجتمع گاز پارس جنوبی با اقدامات شبانه روزی مهندسی 
ســاختار در آستانه ی نهایی شدن است و انتظار داریم هرچه زودتر این موضوع اجرایی 

شود و شاهد پویایی و نوآوری در سطح مجتمع گاز پارس جنوبی باشیم.

همزمان با 19اردیبهشــت روز اسناد ملی و میراث  مکتوب همایش بزرگداشت این 
روز با حضور جمعی از مدیران ادارات، مسئولان اسناد و بایگانی های دستگاه ها و فعالان 

حوزه اسناد در محل سالن دکتر جلیل شاهی دانشگاه یزد برگزار شد.
در ایــن همایش ســعید زارع مدیر این مرکز در اســتان با بیان اینکه امســال روز 
اســناد ملی و میراث  مکتوب را با شعار»اســناد ملیّ؛ حافظه ملیّ، ایرانی قوی« برگزار 
می کنیم ادامه داد: از آنجا که بخش بزرگی از حوزه  ماموریت های این ســازمان با آگاه 
 ســازی، اقناع سازی و اطلاع رسانی از طریق برگزاری همایش ها و دوره های آموزشی و

 همچنیــن ارائه ی ســخنرانی از تریبون های نماز جمعه بــرای عموم مردم تحقق می  
یابد افزود: به حکم مواد قانون مجازات اسلامی  و همچنین قانون اسناد ملی ایران لازم 
اســت تمام دستگاه های اداری پس از کسب مجوزهای قانونی بایگانی های راکد خود را 
بــه منظــور تعیین تکلیف در اختیار این مرکز قرار دهند و هیچ مرجعی حق امحاء یک 

برگ از این بایگانی ها را ندارد.
مدیر مرکز اسناد و کتابخانه ملی استان در بخش دیگری از سخنان خود ساماندهی 
اتوماســیون اداری دســتگاه ها با رویکرد تحقق دولت الکترونیک و ارتقاء سطح ایمنی و 
استاندارد سازی فضای آرشیو ادارات را از دیگر اولویت ها و وظایف این سازمان دانست 
و افزود: ملتی که گذشــته خود ر ا نشناســد قطعاً آینده ای برایش متصور نیست و لذا 
امیدواریم تا بتوانیم در دولت ســیزدهم آرشیو ملی استان را با حمایت مسئولان استان 
به خصوص از نظر اعتبارات و ساخت ساختمانی استاندارد به جایگاه واقعی شهر جهانی 

یزد برسانیم.
در ادامه محمد علی شــاه حســینی معاون توسعه مدیریت و منابع استانداری یزد با 

بیان اینکه حفاظت از اســناد تاریخی حفاظت از امانت نسل های آینده است است ادامه 
داد: لازم اســت در این راستا کلیه دســتگاه های اجرایی استان در حوزه تعیین تکیف 

اسناد و بایگانی های خود با سازمان اسناد و کتابخانه ملی استان کاملًا هماهنگ باشند.
وی گفت: شناسایی نقاط قوت و ضعف فعالیت های امروز ما در لابلای اسناد و مدارک 
تاریخی وجود دارد و به همین جهت حفاظت از این گنجینه های ارزشــمند دینی است 
که بر عهده ما برای آیندگان گذاشته شده است و لذا از این جهت کار سازمان اسناد و 

کتابخانه ملی استان بسیار ارزشمند و خطیر است.
معاون توســعه مدیریــت و منابع اســتانداری یزد با تجلیل از زحمــات و اقدامات 
ارزشــمند سعید زارع مدیر این مرکز در استان در طول مدت مدیریت خود خاطرنشان 
کرد: بدون تردید یکی از دغدغه های اصلی مســئولان استان در دولت سیزدهم حمایت 
 و ارتقــاء کمــی  و کیفــی از برنامه های مرکز اســناد و کتابخانه ی ملی اســتان  بوده

 و اظهار امیدواری کرد تا در آینده ی نزدیک شــاهد اتفاقات خوبی برای این ســازمان 
خواهیم بود.

گفتنی اســت در ادامه این همایش مریم خسروآبادی عضو  هیات علمی  گروه تاریخ 
دانشــگاه یزد و محمد رضا ملک ثابت عضو  هیات علمی  دانشگاه آیت الله حائری میبد 
به بیان سخنرانی در حوزه اسناد و مدارک تاریخی پرد اخته و سید امیر محمد مهریزی 

مسئول انجمن علمی  تاریخ دانشگاه یزد به معرفی این انجمن پرداخت.
همچنیــن در پایــان همایــش از حجــت الاســلام شــیخ وحید علومــی  یزدی، 
علیرضا دشــتی و ســهراب شــکیبا در بخش همکاری با مرکز اســناد و کتابخانه ملی 
 اســتان در موضوع اهداء اســناد تاریخی و محمد حســن امیری، ســید محمد جواد

 عرفانفر و حمید رضا شــرافت به جهت همکاری با واحد تاریخ شــفاهی این مرکز و با 
حضور مسئولان تجلیل صورت گرفت.

نخستین نیروگاه زمین گرمایی ایران وارد مدار می شود
حائری با تاکید بر اینکه نخستین نیروگاه زمین گرمایی ایران تابستان 
امسال وارد مدار تولید برق خواهد شد، گفت: ۵0 درصد نیروگاه های 
کشور توسط متخصصان ایرانی ساخته شده است.به نقل از برق حرارتی، 
همایون حائری در سی ویکمین همایش سالانه مهندسی مکانیک ایران 
و نهمین همایش صنعت نیروگاهی ایران با اشاره به آخرین وضعیت 
نیروگاه های تولید برق کشور، افزود: در ابتدای پیروزی انقلاب اسلامی 
ظرفیت منصوبه نیروگاهی کشورمان بالغ بر هفت هزار مگاوات بوده 

که این رقم هم اکنون به 91 هزار مگاوات رسیده است.
معاون وزیر نیرو در امور برق و انرژی به تنوع واحدهای نیروگاهی 
در کشور اشاره کرد و افزود: در حال حاضر بخشی از این واحدها مربوط به نیروگاه های بخاری است که به پایداری شبکه کمک بزرگی 
می کنند. این نیروگاه ها دارای مجموعه ای از دانش و تکنولوژی است که شاخص اصلی آن ها مهندسی مکانیک است.حائری با اشاره به 
فعالیت واحدهای گازی نیروگاهی در کشور و برنامه وزارت نیرو برای تبدیل تمامی این واحدها به نیروگاه های سیکل ترکیبی، گفت: 
این واحدها نیز با چابکی و سرعت پاسخگویی خود به پایداری شبکه برق کشور کمک شایانی می کنند.وی با تاکید بر اینکه 70 درصد 
نیروگاه های سیکل ترکیبی کشور توسط متخصصان داخلی ساخته شده است، اضافه کرد: در حال حاضر ظرفیت منصوبه این دسته از 
نیروگاه ها به ۳۵ هزار و ۶00 مگاوات رسیده که 1۳ هزار مگاوات از این ظرفیت مربوط به بخش بخار واحدهای سیکل ترکیبی است و 
احداث آن ها باعث شده تا سالانه 1۸ میلیارد مترمکعب در مصرف سوخت صرفه جویی شود.معاون وزیر نیرو به آخرین وضعیت نیروگاه های 
تجدیدپذیر کشور اشاره کرد و گفت: ظرفیت نیروگاه های این بخش نیز یک هزار مگاوات است و طبق برنامه ریزی صورت گرفته مقرر شده 
تا طی چهار سال این رقم را به 10 هزار مگاوات افزایش دهیم.حائری با اشاره به برنامه وزارت نیرو برای استفاده از واحدهای نیروگاهی 
پیشرفته در کشور، ادامه داد: راندمان واحدهای موجود حدود ۵۵ درصد است ولی راندمان بخش گاز و بخار واحدهای جدید ساخته 
شده گروه مپنا به ۶0 درصد رسیده است و قرار است نخستین نمونه آن نیز در تهران نصب شود.وی تاکید کرد: در حال حاضر متوسط 
راندمان نیروگاه های حرارتی کشور ۳9.1 درصد است که در تلاشیم با راه اندازی واحدهای راندمان بالای جدید این رقم را افزایش دهیم.

معاون وزیر نیرو در امور برق و انرژی با تاکید بر اینکه نخستین نیروگاه زمین گرمایی ایران تابستان امسال وارد مدار تولید برق خواهد شد، 
بیان کرد: قابلیت ساخت نیروگاه در داخل کشور به 9۵ درصد رسیده و ایران جزو چهار سازنده بزرگ نیروگاهی دنیا است.

کارگروه راهبری طرح فشــارافزایی، حفظ و نگهداشــت تولید 
میــدان گازی پارس جنوبی با ابلاغ مدیرعامل شــرکت ملی نفت 

ایران تشکیل شد.
 به نقل از شرکت ملی نفت ایران، محسن خجسته مهر، معاون 
وزیر نفت )رئیس کارگروه( در احکام جداگانه ای مدیر برنامه ریزی 
تلفیقی، مدیر توســعه و مهندسی )دبیر کارگروه(، مدیر نظارت بر 
تولید نفت و گاز، مدیر امور مالی، مدیر ســرمایه گذاری و کسب و 
کار، مدیر پژوهش و فناوری شــرکت ملی نفت ایران، مدیرعامل و 
مدیر مهندسی و ساختمان شرکت نفت و گاز پارس و مجری طرح 
حفظ و نگهداشت تولید میدان گازی پارس جنوبی را به عضویت در کارگروه راهبری طرح فشارافزایی، حفظ و نگهداشت تولید میدان 

گازی پارس جنوبی منصوب کرد . 
بر اساس این گزارش، توسعه اولیه میدان گازی پارس جنوبی با تکمیل عملیات اجرایی ۲4 فاز استاندارد به زودی به اتمام رسیده 
و با عنایت به روند رو به رشد مصرف گاز در کشور، ضروری است پس از این حفظ و نگهداشت تولید پایدار و حداکثری از این میدان 
مشترک در اولویت قرار گرفته و در این خصوص اقدامات عاجل به عمل آید. از آنجایی که راهبری صحیح و مؤثر نقش حیاتی در 
پیشبرد اهداف طرح های کلان صنعتی دارد، کارگروه راهبری طرح حفظ و نگهداشت تولید میدان گازی پارس جنوبی تشکیل و از 
این طریق برنامه های توسعه آتی در حوزه پارس جنوبی به طور مستمر مورد ارزیابی و کنترل قرار گرفته و موانع احتمالی بر سر راه 

اجرای صحیح و به موقع این طرح، مرتفع می شود.
در اهداف این کارگروه به مواردی چون پیاده سازی سیاست های کلان شرکت ملی نفت ایران در زمینه توسعه پارس جنوبی و 
عرضه بخشــی از گاز مورد نیاز کشــور طی سال های آتی، بررسی، اصلاح و تصویب نقشه راه و برنامه کلان توسعه، ایجاد ساز و کار 
تصمیم سازی و تصمیم گیری مناسب جهت پیشبرد اهداف توسعه، انتقال تجربیات شرکت ملی نفت ایران در زمینه توسعه به دستگاه 
مجری )شرکت نفت و گاز پارس(، نظارت و ارزیابی عملکرد شرکت نفت و گاز پارس و تطبیق آن با نقشه راه، استماع گزارش های 
پیشرفت دوره ای شرکت نفت و گاز پارس و ارائه رهنمود اصلاحی، پیگیری کلیه عملیات اجرایی مرتبط با حفظ و نگهداشت تولید 

حداکثری و پایدار از میدان مشترک پارس جنوبی می توان اشاره کرد.

تشکیل کارگروه راهبری طرح فشارافزایی میدان پارس جنوبی

مدیرعامل مجتمع گاز پارس جنوبی: 

مدیرعامل مجتمع گاز پارس جنوبی: 
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دبیر شورای عالی انقلاب فرهنگی با بیان اینکه باید از الگوی حکمرانی نخبگانی به شکل حداکثری استفاده کنیم، گفت: باید مدل علم و فناوری را تغییر دهیم و به الگوی حکمرانی علم و فناوری 
برسیم .حجت الاسلام والمسلمین دکتر عبدالحسین خسروپناه پنجشنبه در اجلاس روسای دانشگاه ها و موسسات آموزش عالی، پژوهشی و فناوری اظهار کرد: دبیرخانه شورای عالی انقلاب فرهنگی 

در دوره جدید دارای چهار ستاد علم و فناوری، تعلیم و تربیت، فرهنگی و اجتماعی و خانواده و زنان است که ذیل این ستادها ۱۰۰ میز تعریف شده است.
دبیر شورای عالی انقلاب فرهنگی گفت: تاکنون ۷۰ درصد از مصوبات در حوزه علم و فناوری، ۲۰ درصد فرهنگ و ۱۰ درصد هم مشترک بوده است. قطعا اگر بخواهیم تلاش موفقی داشته 
باشیم نباید تعداد فعالیت های علم و فناوری کاهش یابد.خسروپناه افزود: در هر مقوله باید چهار کار راه بینی، راهبردی، راهبری و راه سنجی انجام شود. نسبت به هر مقوله باید رصد اولویت بندی 
و سند نویسی کنیم.وی با بیان اینکه حکمرانی بدون سند نادرست است و سندبسندگی هم غلط است، گفت: برخی بدون خواندن سند در مقام نقد سند با قدرت و جسارت وارد می شوند که این 
کار صحیح نیست. دانشگاه ها باید کمک کنند تا رویکرد دبیرخانه در بهره گیری از اساتید در پیشبرد امور محقق شود تا بتوانیم از الگوی حکمرانی نخبگانی به شکل حداکثری استفاده کنیم و این 

کار مشارکت حداکثری می طلبند.

دبیر شورای عالی انقلاب 
فرهنگی: نیاز به الگوی 

حکمرانی علم و فناوری داریم

صادرات فرش، بازاریابی 
و شناسایی بازار در 

خارج کشور یکی دیگر 
از مشکلات این صنعت 

محسوب می شود و بخش 
زیادی از فرش های تولیدی 

استان با رویکرد صادرات 
بافته می شود اما در سال 

های اخیر اقدام خاص برای 
رونق صادرات فرش ایجاد 

نشده است.

حال خوب کیوی کاران مازندران در سایه 
دیپلماسی اقتصادی دولت

ایران زمین  

مهدی جمشیدیان    |      کیوی کاران غرب مازندران درحالی سال های گذشته به علت استقبال ضعیف برخی از کشورها 
در خرید محصولشان شرایط سختی از لحاظ اقتصادی پشت سر گذاشتند اما در ماه های اخیر با پیگیری مدیران 

جهادی دولت سیزدهم وضعیت آنان بهبود پیدا کرده است.

  دستگاه های مسوول بر شرایط امنیتی کشور 
مسلط  هستند

وزیر کشور با سفر به شهرستان کازرون در نشست 
شــورای تامین این شهرستان حضور یافت و با خوب 
توصیف کردن شرایط امنیتی کشور گفت: دستگاه های 
مسوول بر شرایط امنیتی کشور مسلط هستند. احمد 
وحیدی در جلسه شــورای تامین شهرستان کازرون 
تصریح کرد: تلاش دشمنان بر این محور تمرکز دارد 
که نگذارند پیشرفت های بزرگ دولت با وجود تحریم 
ها و برخی مشکلات به جا مانده از سال های گذشته در 

اذهان مردم به خوبی به تصویر کشیده شود.
وحیدی با اشــاره به اینکه اقدامات بزرگ در دولت 
آیت الله رئیســی انجام شده و دستاوردهای زیادی به 
دســت آمده است، خاطرنشان کرد: تلاش می شود تا 
نگذارند مردم متوجه این حجم از فعالیت ها و اقدامات 
کم سابقه دولت سیزدهم در زمینه های گوناگونی چون 

نفت، گاز و آب شوند.
وزیر کشور با تاکید بر اینکه اقدامات دولت باید در 
رسانه ها به خوبی تبیین شود، خاطرنشان کرد: اقتصاد 
و معیشت مردم دو مساله مهم است و تلاش های دولت 

هم معطوف به آنها است.
این نشست با حضور فرمانداران کازرون، ممسنی 
و کوهچنار برگزار شــد و فرمانداران در این نشســت 

درخواست های خود را ارایه کردند.
وزیر کشور همچنین با بیان اینکه دولت برنامه های 
کلان برای توسعه منطقه ای فارس دارد اظهار داشت 
: توسعه پتروشیمی ، آب و کشاورزی ، توسعه راهها و 
محرومیت زدایی و توسعه منطقه ویژه اقتصادی از جمله 

رویکردهای توسعه  در این منطقه است.
وحیدی به توسعه شهرکهای صنعتی کازرون هم 
اشاره کرد و گفت : این طرح بصورت کارشناسی  دیده 
شده است که برای شهرستان کازرون و شهرستان های 

مجاور طرح گسترش یابد.
وزیر کشــور به اقدامات در حوزه راه و شهرسازی 
اشاره کرد و افزود:  برنامه ها و پیشنهاداتی دراین حوزه 
مطرح است که از سوی مسوولان کشوری پیگیری می 
شود ، ایجاد تونلی برای اتصال به بوالحیات از جمله این 

پیشنهادات است .
وحیدی خبر خوب این سفر را طرح هایی در دست 
اجرا دانست که باید دنبال و پیگیری شود و گفت : این 
طرح ها  افقی درخشــان از چشم انداز توسعه فارس 
و شهرســتان های غرب و جنوب این استان به دست 

داده است.
فرماندار کازرون هم به بیان به مشکلات منطقه خود 
و پرداخت و گفت :  چهار موضوع مهم از جمله آزادراه 
شمال به جنوب مشکلات بسیاری را در حوزه حمل و 
نقل حل می کند و از نظر اقتصادی هم بسیار اثر گذار 
است.امید است با اجرای این طرح به بخشی از مطالبات 
مردمی پاسخ داده شود.محمد علی بخرد ادامه داد: راه 
اندازی کارخانه پتروشیمی کازرون، راه آهن فارس به 
خوزستان و تکمیل سایت نفتی خشت و کنارتخته از 
دیگر مواردی است که مردم این منطقه انتظار دارند راه 

اندازی شود تا شاهد تحول اقتصادی باشیم.
همچنین فرماندار شهرستان ممسنی هم مسایل 

ومشکلات این منطقه مطرح و خواستار رفع آن شد.
عبدالکریم انصاری تاکید کرد : با توجه به وجود ۹۰ 
حلقه چاه نفت د شهرستان ممسنی نگاه بیشری باید 

به این منطقه شود.

 در آذر ماه سال ۱۴۰۰ درست زمانی که کیوی کاران همانند سال های گذشته در حال صادرات محصولشان به 
برخی از کشورها از جمله هند بودند ناگهان تولید کنندگان و تجار از توقف روند صادرات این محصول آگاه شدند 
که متاسفانه با این اتفاق ضربه محکمی به آنان وارد شد.باغ های کیوی مازندران که بالغ بر هفت هزار هکتار می 
شود در غرب این استان متمرکز است. برداشت محصول این باغ ها هم در شرایط طبیعی به حدود ۱۸۰ هزار تن 
تا ۲۲۰ هزارتن می رســد و برداشــت این محصول از نیمه دوم آبان ماه شروع می شود و طی یک ماه ادامه دارد و 
بیش از ۷۰ درصد این محصول هم ارزش صادراتی دارد.هند جزو یکی از کشورهای مقاصد صادراتی کیوی ایران 
است که به خاطر جمعیت زیاد و علاقه مندی مردم آن به این میوه، خریدار عمده کیوی ایران است و برابر آمار در 
ســال ۱۳۹۹ از مقدار ۱۵۰ هزار تن کیوی تولیدی در خطه غربی مازندران، حدود ۹۰ هزار تن آن فقط به کشــور 
هندوستان صادر شد اما سال ۱۴۰۰ تولید کنندگان و تجار این منطقه در حین برداشت و انبار کردن این محصول 
در ســردخانه ها بودند که همزمان تعدادی از کانتینرهای حامل کیوی را به این کشــور صادر کردند و طرف های 
هندی پس از بررسی این محموله ها متوجه وجود آفت " شپشک سپردار "به روی کیوی شدند و بلافاصله از طریق 

نامه نگاری های صورت گرفته این موضوع را به طرف های ایرانی گوشزد کردند.
نکته قابل توجه اینکه بیشتر این محموله های صادراتی شپشک دار همگی گواهی بهداشتی از ایران دریافت 
کرده بودند و برابر آمار تعداد ۲۸ محموله کیوی ایرانی آلوده به شپشک بود و طبق گفته معاون قرنطینه و بهداشت 

رنا
 :ای

س
عک

  

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
شنبه 1402/02/23
شماره : 1401

گیاهی ســازمان حفظ نباتات کشــور حدود چهار محموله از ایران مستقیم به هندوستان و بقیه هم از امارات به این کشور 
خارجی صادر شده بود.

با وجود حساسیت و هشدارهای پی در پی مقامات قرنطینه ای کشور هند به صادرکنندگان ایرانی مبنی بر آلوده بودن 
این محصول، متاســفانه بار دیگر تعدادی از محموله ها با ارســال به امارات و از آن کشــور به هند صادر شد و از آنجایی که 
طرف هندی به این موضوع واقف بودند بار دیگر این محموله ها به ایران برگشت دادند و سرانجام در هشتم دسامبر برابر با 
۱۷ آذرماه سال ۱۴۰۰ جلوی واردات کیوی ایران را به طور موقت می گیرد.همین عامل باعث شد تا کیوی ایران بدنام شود 
و مقدار قابل توجهی از این محصول روی دست باغداران و تجار باد کند و خسارت های جبران ناپذیری متوجه آنان شود اما 
با پیگیری مسوولان دولت جهادی سبب شد تا این مشکلات یکسال بعد یعنی سال ۱۴۰۱ برطرف و صادرات کیوی غرب 
استان به دیگر کشورهای هدف از سرگرفته شود.بنا بر اعلام روابط عمومی گمرکات مازندران در سال ۱۴۰۰، مقدار ۱۷ هزار 

تن کیوی از طریق بنادر مازندران به کشورهای عراق، روسیه، امارات و ... صادر شد.

  بستر صادرات کیوی در آبان ماه سال گذشته کلید خورد
با گذشت ماه ها از سردرگمی کیوی کاران نسبت به نبود مشتری و مشکلات صادرات این محصول سرانجام این پیگیری ها 
نتیجه داد که در نهایت بستر صادرات کیوی به کشورهای هدف در سایه مدیریت جهادی و دیپلماسی مسوولان مازندران در 
آبان ماه پارسال کلید خورد.مدیرحفظ نباتات سازمان جهاد کشاورزی مازندران در اواخر آذر ماه سال گذشته در گفت و گو با 
خبرنگار ایرنا از صادرات نخستین محموله کیوی به صورت آزمایشی به مقدار ۱۰۰ تن از این استان به کشور هند خبر داده بود.

عبدالرحمان زاغی گزارش داد: این مقدار محصول دارای شناســه یا "کد QR بودند که پس از نظارت و کنترل مسوولان و 
کارشناسان امر از نقاط غربی و شرقی این استان به کشور هند صادر شد.

  صادرات اولین محموله کیوی به کشور هند
از آنجایی که صادرات محصولات گیاهی در هر کشوری شرایط خاص خود را دارد بنابراین با رایزنی های سازمان حفظ 
نباتات کشور در سال گذشته با طرف های هندی، آن کشورخریدار این محصول همان زمان نامه ای داد که تعداد ۱۰ محموله 
در قالب ۲۰۰ تن کیوی به کشورشان صادر شود منوط به آنکه قوانین هندوستان به شناسنامه دار کردن مناطق تولید کیوی 
و سورتینگ استان انجام گرفته باشد.سرانجام اولین محموله ۱۰۰تنی کیوی از استان مازندران در اواخر آذر ماه سال گذشته 
به کشور هند و همین مقدار هم همزمان از گیلان به این کشور صادر شد و موضوع شناسنامه دار کردن باغ های کیوی غرب 

این استان دستاورد دیگری که با عزم و اراده مسوولان جهادی در این منطقه رخ داد.
ســامانه ســماک برای برای دریافت کد "کد QR از مهم ترین این اقدامات در راستای شناسنامه دار کردن باغ های کیوی 
انجام گرفت به گونه ای که عده ای از تولید کنندگان کیوی برای آنکه برای صادرات محصولشان از این پس دچار مشکل و 
متحمل خســارت های جبران ناپذیری نشوند اقبال خوبی از این سامانه نشان دادند و خوشبختانه گستره زیادی از باغ های 

کیوی زیرپوشش این سامانه قرار گرفت و شناسنامه دار شد.
"کد QR یک نوع بارکد ۲ بعدی است که می تواند با استفاده از گوشی های هوشمند و دستگاه های اختصاصی خواندن کد 

QR خوانده شود، که به طور مستقیم به متن، ایمیل، وب سایت، شماره تلفن لینک می شود. "
هویت بخشی یکپارچه و ایجاد ارتباط مؤثر و پایدار با تولیدکنندگان زیربخش باغبانی با اهداف مهمی همچون تدوین بانک 
جامع اطلاعاتی محصولات باغبانی، ثبت و پایش مبدا تولید محصولات، کنترل باقیمانده آثار سموم شیمیایی و ارتقای کمی 
و کیفی صادرات محصولات باغبانی و به طور کلی اعمال مدیریت جامع در حوزه محصولات باغبانی را از جمله راهبردهای 

طرح شناسنامه دار کردن باغ هاست.

  صدور گواهی قرنطینه ای برای صادرات حدود ۴۰ هزار تن کیوی در مازندران
معاون بهبود و حفظ نباتات تولیدات گیاهی ســازمان جهاد کشــاورزی مازندران در این باره گفت : سال گذشته براساس 
گواهی های صادره قرنطینه ای مقدار ۴۰ هزار تن کیوی از این استان به کشورهای مدنظر صادر شد در حالی است که این 

آمار نسبت به مدت مشابه سال ما قبل یعنی سال ۱۴۰۰ مقدار ۱۴ هزار و ۵۰۰ تن بوده است.
احســان عباســپور در گفت و گو با خبرنگار ایرنا افــزود : نکته مهم دیگر مقدار ۱۰ هزار تن کیــوی در زمان حاضر در 
ســردخانه های غرب مازندران مانده اســت در حالی که سال گذشــته در همین ایام این آمار خیلی بیشتر بوده است و این 
 نشــان می دهد اقداماتی که برای حل مشــکل صادرات این محصول صورت گرفته اثرات آن امروز خیلی از تولیدکنندگان

 کیوی حس و لمس می کنند.

روزنامه اقتصادى، اجتماعى و ورزشى 
صبح ایران

 ارتباط با سازمان آگهى ها:
0936 -  7 3 8 6 5 5 2 1
0 2 1   -   4 9 1 0 5 6 6 6
www.avayeeghtesad.ir

اداره کل آموزش و پرورش
 شهرستان هاي استان تهران

آگهي مزايده اجارهآگهي مزايده اجاره

اداره كل آموزش و پرورش تهرانشناسه: 1492196/ م الف 492

اداره كل آمــوزش و پــرورش شــهر تهــران در نظــر دارد مــكان مــازاد 
بــر نيــاز خــود ، را  بــه صــورت اجــاره اي بــه شــرح ذيــل واگــذار نمايــد .

  موضوع مزايده :
ــزی   ــان مرك ــگاه فرهنگی ــه درمان ــاختمان داروخان ــاره س اج
شــهر تهــران  بــا شــماره مزايــده  در ســتاد ايــران : 

۵۰۰2۰۰۳۰۷9۰۰۰۰۰6
متقاضيــان از تاريــخ انتشــار آگهــي اول بــه مــدت ۵ روز جهــت 
ــت اســناد  ــت درياف ــده  و از اتمــام مهل ــدارك مزاي ــت اســناد و م درياف
1۰ روز جهــت  ارســال  مــدارك و پيشــنهاد قيمــت درســامانه تــداركات 

الكترونيكــي دولــت ) www.setadiran.ir  ( مهلــت دارنــد . 
برگــزاری مزايــده صرفــا از طريــق ســامانه تــداركات الكترونيكــی 

ــد و  ــامل خري ــده ش ــد مزاي ــل فرآين ــه مراح ــد و كلي ــی باش ــت م دول
ــه مربوطــه )پرداخــت  ــده در صــورت وجــود هزين ــت اســناد مزاي درياف
تضميــن شــركت در مزايــده ( وديعــه، ارســال پيشــنهاد قيمــت و 
ــق  ــن طري ــرم از اي ــران محت ــودن مزايده گ ــده ب ــت برن ــاع از وضعي  اط

امكان پذير می باشد.
ــوه  ــرايط و نح ــخصات، ش ــامل مش ــاره ش ــوارد اج ــات م ــه اطاع  كلي
اجــاره در بــرد اعــان عمومــی ســامانه مزايــده، قابــل مشــاهده، بررســی 

و انتخــاب مــی باشــد.
بــرای بازديــد و  رويــت مــكان مــورد نظــر بــه :  تهــران – خيابــان 
امــام خمينی-جنــب خيابــان ســی تيــر – درمانــگاه فرهنگيــان مركــزی 

مراجعــه نماييــد .

نوبت 
دوم

اداره کل راه و شهرسازی 
استان آذربایجان غربی

فراخوان تجدید مناقصه عمومی یک مرحله ای
 با ارزیابی ساده

نوبت  دوم

اداره کل راه و شهرسازی استان آذربایجان غربی در نظر دارد:

 از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت برگزار نماید. 
کلیه مراحل برگزاری مناقصه از دریافت اسناد مناقصه تا ارائه پیشنهاد مناقصه گران و 
بازگشایی پاکت ها از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیک دولت)ستاد( به آدرس 
عدم  در صورت  مناقصه گران  است  لازم  و  شد  خواهد  انجام   www.setadiran.ir
عضویت قبلی، مراحل ثبت نام در سایت مذکور و دریافت گواهی امضای الکترونیکی را 

جهت شرکت در مناقصه محقق سازند. 

اطلاعات تماس دستگاه مناقصه گزار جهت دریافت اطلاعات بیشتر در خصوص اسناد 
مناقصه و ارائه پاکت ها آدرس: ارومیه بلوار شهید بهشتی نرسیده به چهار راه شورا اداره 

کل راه و شهرسازی تلفن: 33479821-25 -044
تماس  مرکز   : سامانه  در  عضویت  مراحل  انجام  جهت  ستاد  سامانه  تماس  اطلاعات 

021-41934
 دفتر ثبت نام : 88969737 و 85193768

ف
دی

ر

مهلت ارسال پیشنهاداتمهلت دریافت اسناد مناقصه از سایتتاریخ انتشار مناقصه در سامانهشرح مناقصه

1402/02/191402/02/241402/03/03تکمیل احداث زمین چمن مصنوعی انجمن آشوریان ارومیه1

فراخوان مناقصه عمومی یک مرحله ای با ارزیابی ساده
1402/02/191402/02/251402/03/04احداث ساختمان دامپزشکی شهرستان ماکو1
1402/02/191402/02/251402/03/04تکمیل کارهای باقیمانده ساختمان سالن تشریح خوی2
1402/02/191402/02/251402/03/04تامین آسانسور نفربر مهمانسرای استانداری استان آذربایجان غربی3

شناسه: 1492806

آگهی مناقصه عمومی

روابط عمومی شرکت توزیع نیروی برق هرمزگان

ــه آدرس  ــه ب ــناد مناقص ــد اس ــت خری ــه جه ــت دوم در روزنام ــي نوب ــخ درج آگه ــس از تاری ــد پ ــی توانن ــرایط م ــد ش ــدگان واج ــرکت کنن ــه ش ــذا کلي  ل
www.setadiran.ir مراجعه نمایند و جهت دریافت اسناد اقدام نمایند.

ــی  ــط مناقصه گران ــر فق ــرکت تواني ــکایات ش ــه ش ــخگویی ب ــی و پاس ــر بازرس ــر کل دفت ــورخ 1401/07/24 مدی ــماره 1401/112/779 م ــه ش ــاس نام   براس
می توانند در مناقصه شرکت نمایند که در وندورليست شرکت توانير قرار گرفته باشند.

ــرق  ــع نيــروی ب ــم( شــرکت توزی ــوار جمهــوری اســامی- جنــب شــهرک مســکونی زیتــون )نيــروگاه قدی ــزار: بندرعبــاس – بل ــه گ ــتگاه مناقص  آدرس دس
ــه: 31201402 - 076 ــس دبیر خان ــن: 31201594-076 فاک ــزگان تلف هرم

مشخصات شرکت توزیع نیروی برق استان هرمزگان: شناسه شرکت )کد اقتصادی(: 10101335577      ش ثبت: 1954     کدپستی: 79136-75115
محل بازگشایی پاکات : شرکت توزیع برق هرمزگان – دفتر امور تدارکات و انبارها

ــر داده  ــه پيشــنهادهاي فاقــد امضــا، مشــروط، مخــدوش و پيشــنهاداتي کــه بعــد از انقضــاء مــدت مقــرر در اســناد مناقصــه واصــل مي شــود مطلقــا ترتيــب اث ب
نخواهــد شــد.

)www.setadiran.ir( .می باشد )آدرس دانلود اسناد: خرید اسناد فقط از طریق سامانه تدارکات الکترونيکی دولت )ستاد

شــرکت توزیــع نیــروی بــرق اســتان هرمــزگان در نظــر دارد نســبت بــه خریــد کالای مشــروحه ذیــل از طریــق برگــزاری مناقصــه عمومــی از شــرکت کننــدگان 
واجــد شــرایط اقــدام  نمایــد:

نوبت دوم

تاریخ انتشار نوبت اول: 1402/02/20
تاریخ انتشار نوبت دوم: 1402/02/23

شماره مناقصهموضوعردیف

1

 خرید تعداد دو هزار و چهارصد ) 2.400 ( عدد کات اوت فیوز پلیمري 200 آمپري
 جهت رده ولتاژي 20کیلوولت  مطابق با استاندارد توانیر از محل اعتبارات داخلی

تعدادواحدعنوان کالاردیف
2400عددکات اوت فيوز پليمري 200 آمپري جهت رده ولتاژي 20کيلوولت1

مبلغ تضمین شرکت در مناقصه: 2.101.600.000ریال    مدت زمان تحویل کالا: حداکثر3 ماه   پیش پرداخت:20 %

27-1402

مبلغ تضمین شرکت در مناقصه فقط به 3 صورت ضمانت بانکی –کسر از مطالبات یا واریز وجه نقد مورد قبول می باشد.

،

فراخوان مناقصه عمومی یک مرحله ای
خرید پهنای باند اینترنت 765 مگابیت بر ثانیه و پهنای باند شبکه اختصاصی 1520 مگابیت بر ثانیه 

سلازمان بیمه سلامت ایران در نظـر دارد، مناقصـه عمومی یک مرحلـه ای خرید 
پهنـای بانـد اینترنـت 765 مگابیـت بـر ثانیـه و پهنـای بانـد شـبکه اختصاصی 
1520 مگابیـت بـر ثانیـه را از طریـق سـامانه تـدارکات الکترونیکـی دولـت 
برگـزار نمایـد. کلیـه مراحل برگـزاری مناقصه از دریافت اسـناد مناقصـه تا ارائه 
پیشـنهاد مناقصه گـران و بازگشـایی پاکت هـا از طریـق درگاه سـامانه تـدارکات 
الکترونیکـی دولـت )سلتاد( بـه آدرس www.setadiran.ir  انجـام خواهد 
شـد و لازم اسـت مناقصه گـران در صـورت عـدم عضویت قبلی، مراحـل ثبت نام 
در سـایت مذکـور و دریافـت گواهـی امضـای الکترونیکـی را جهـت شـرکت در 

مناقصـه محقق سـازند. 
 تاریخ انتشلار مناقصه در سلامانه: روز چهارشلنبه مورخ 1402/02/20 و 

 شلنبه 1402/02/23 می باشد.

 مهلت زمانی دریافت اسلناد مناقصه از سلایت: سـاعت 10 روز چهار شلنبه 
1402/02/27 مورخ 

 مهلت زمانی ارائه پیشنهاد: ساعت 10 روز شنبه مورخ 1402/03/06
 زمان بازگشایی پاکت ها: ساعت 10 روز دو شنبه مورخ  1402/03/08  

اطلاعـات تمـاس دسـتگاه مناقصـه گـزار جهـت دریافـت اطلاعـات بیشـتر در 
خصـوص اسـناد مناقصـه و ارائـه پاکت هـای مناقصـه

ایوانـک، خیابـان فلامـک شـمالی، نبـش   آدرس: شـهرک غـرب، بلـوار 
درخشان پلاک1  

 تلفن: 021-96881832 ، 021-96881816
 اطاعات تماس سلامانه سلتاد جهت انجام مراحل عضویت در سلامانه : 

مرکزتماس 27313131 دفتر ثبت نلام: 88969737 و 85193768 

اداره کل منابع انسانی و پشتیبانیشناسه: 1494379/م الف 554

نوبت اول
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هواداران الهلال تمایل شدیدی به انتقال مهدی طارمی به تیمشان دارند.؛ در روزهای اخیر شایعاتی مبنی بر انتقال مهدی طارمی، ستاره ایرانی تیم پورتو به لیگ عربستان مطرح 
شده است.

حتی به تازگی یکی از رسانه های عربستانی هم ترکیب جدید الهلال با حضور طارمی، مسی، ادن هازارد و سرخیو بوسکتس را منتشر کرده بود و حالا تصویری جالب از مهاجم تیم 
ملی ایران در لباس الهلال طراحی شده است.

انتشار این اخبار و تصاویر از سوی هواداران الهلال نشان می دهد آن مشتاق حضور طارمی در این تیم هستند. البته با توجه به شرایط بسیار خوب مهاجم ایرانی در پورتو بسیار بعید 
است او راهی عربستان شود و طارمی ترجیح می دهد در صورت جدایی احتمالی از این تیم به لیگ های معتبر اروپایی ملحق شود.

ذوق و شوق سعودی ها 
برای انتقال مهدی طارمی

 تمدید قرارداد حاج صفی با آ.ا.ک آتن
باشــگاه آ.ا.ک آتن قرارداد احسان حاج صفی 
را تمدید کرد. احســان حاج صفی، کاپیتان تیم 
ملی فوتبال کشــورمان قرارداد خود را به مدت ۲ 
فصل دیگر با باشگاه آ.ا.ک آتن یونان تمدید کرد. 
در حالی که شایعاتی مبنی بر رفتن این بازیکن از 
یونان در روزهای قبل مطرح بود در نهایت بازیکن 
ایرانی برای دو سال دیگر در آ.ا.ک آتن ماندنی شد.

آ.ا.ک اکنون در صدر جدول لیگ یونان قرار دارد 
و حاج صفی می تواند هم چون مسعود شجاعی با 

این تیم عنوان قهرمانی را به دست بیاورد.

  فرآیند تسویه طلب ویلموتس کامل شد
فدراســیون فوتبال اعلام کرد که وظایفش در 
قبال پرداخت طلب مارک ویلموتس پایان یافته 
اســت.، مدیر بین الملل فدراسیون فوتبال با ارائه 
توضیحاتی درباره تسویه حساب با مارک ویلموتس 
بر پایان وظایف مربوط به این فدراسیون تاکید کرد.

علی تارقلــی زاده گفت: تعهــدات مربوط به 
پرداخت به مارک ویلموتس انجام شده است. بر 
این اساس، هم فیفا و هم فدراسیون فوتبال ایران 

این فرآیند را پذیرفته اند.
او همچنین تاکید کرد که هیچ گونه سودی به 

پرداختی انجام شده تعلق نخواهد گرفت. 

 مقصد احتمالی جواد نکونام برای فصل 
آینده

 مدیر عامل باشــگاه گل گهر )اسفندیارپور( 
توضیحاتی در خصــوص تغییرات احتمالی کادر 

فنی این تیم داد.
به دنبال نتایج ضعیف تیم گل گهر در هفته های 
بعد از جدایی امیر قلعه نویی، باشــگاه گل گهر از 
تمدید قرارداد کادر فنی فعلی صرف نظر کرد و به 
نظر می رسد به دنبال انتخاب سرمربی جدید است 
که خیلی ها می گویند انتخاب بعدی باشگاه گل 
گهر جواد نکونام است. سرمربی ای که در سال های 
اخیر به همراه فولاد قهرمان جام حذفی و ســوپر 
جام شد و چند هفته پیش و در خلال بازی های 
این تیم در لیگ قهرمانان آسیا تصمیم گرفت از 

هدایت تیم کناره گیری کند.
مدیر عامل باشگاه گل گهر )اسفندیارپور( در 
واکنش به تغییر و تحولات در کادرفنی تیم گل گهر 
گفت: »برنامه و سیاست باشگاه گل گهر همیشه 
حرکت در مسیر پیشرفت و رو به جلو است. به امید 
خدا بعد از پایان فصل و با برگزاری جلسات هیئت 
مدیره در خصوص انتخاب سرمربی برای فصل بعد 
تصمیم گیری خواهد شد و بعد از انتخاب سرمربی 
ایشــان لیست و برنامه خود را به ما ارائه خواهند 
داد و پس از بررسی در کمیته نقل و انتقالات در 
خصوص بازیکنان فعلی و جذب بازیکنان جدید 
تصمیم گیری خواهد شد. هواداران هیچ نگرانی در 
این خصوص نداشته باشند. مسلما تصمیمی گرفته 
می شود که به سود باشگاه و مردم سیرجان باشد.«

  تنها راه تمدید قرارداد ستاره بوشهری 
استقلال

 باشگاه استقلال برای فصل آینده هم محمد 
محبی را می خواهد.هنگامی که محمد محبی به 
استقلال پیوست، فرصت کمی احتیاج داشت تا 
خود را با ســایر نفــرات هماهنگ کند و در کنار 
مهدی قایدی به یک زوج فوق العاده خطرناک برای 
حریفان تبدیل شود.محبی که حالا توسط امیر قلعه 
نویی به اردوی تیم ملی نیز دعوت شده است، از 
شرایط رضایت دارد و دلش می خواهد همچنان 
پیراهن استقلال را بر تن کند اما با توجه به اینکه 
بازیکن رسمی باشگاه سانتا کلارا پرتغال محسوب 
می شود و به صورت قرضی در اختیار آبی پوشان 
ایرانی قرار گرفته است، صرفاً علاقه خودش نمی 
تواند زمینه برای تمدید اقامت او در اســتقلال را 
فراهم کند و حتماً باید رضایت باشگاه پرتغالی هم 
جلب شود.حجت الله کریمی دقیقاً به همین خاطر 
مذاکراتی را با طرف پرتقالی آغاز کرده و شــرط 
ویژه ای برای آنها گذاشــته است. مدیر استقلال 
تاکید دارد تیمش محمد محبی را می خواهد اما 
با توجه به شرایط مالی باشگاه و افزایش قیمت ارز 
در ایران، سانتاکلارا باید برای فصل آینده تخفیف 
بدهــد و مبلغ کمتری را در قیاس با این فصل از 
بابت ماندن محبی در استقلال تقاضا کند تا باشگاه 
ایرانی بتواند این پول را بپردازد و محبی را نگه دارد. 
حالا باید منتظر بمانیم و ببینیم نتیجه مذاکرات 
استقلالی ها با هموطنان کارلوس کی روش و البته 
خود ریکاردو ساپینتو برای وضعیت فصل آینده 

محبی چه خواهد شد. 

  ســرمربی تیم ملی مردان کویت هم 
ایرانی شد

سیدمحمد ناظم الشریعه سرمربی سابق تیم 
ملی فوتسال ایران رسما بعنوان سرمربی تیم ملی 
کویت معرفی شد. سیدمحمد ناظم الشریعه که 
سابقه قهرمانی با تیم ملی فوتسال ایران در آسیا 
و عنوان ســومی جام جهانی ۲۰۱۶ را دارد امروز 
رسماً سرمربی تیم ملی کویت شد.ناظم الشریعه 
بعد از جدایی از ایران بیش از یک سال هدایت تیم 
ملی عراق را برعهده داشت اما به دلایلی که هنوز 
مشخص نیست از این تیم جدا شد.شهرزاد مظفر 
سرمربی سابق تیم ملی زنان ایران چند سالی است 
که هدایت تیم ملی بانوان کویت را عهده دار است. 

در فوتبال ایران همیشه 
گفته شده که پاداش تیم 

قهرمان از محل درآمد 
باشگاه ها پرداخت می شود، 
به این صورت که ۵۰ درصد 

این درآمدها به طور مساوی 
بین همه باشگاه ها تقسیم 

می شود.

 استقلال هنوز ۴۰۰ یورو به من بدهکار است!
ســرمربی اســبق اســتقلال از هر فرصتی برای بهانه گیری و 

دردسرسازی استفاده می کند.
وقتی آندره آ استراماچونی از استقلال جدا شد و به حالت قهر 
ایران را ترک کرد، کاملا مشخص بود که میخواهد قضیه را از طریق 
فیفا و دادگاه عالی ورزش جلو ببرد. او با اســتقلال قرارداد دو ساله 
داشت و تا پایان تاریخ آن با هیچ تیم دیگری قرارداد جدید نبست 
تا بتواند مطالباتش را کامل از طرف ایرانی بگیرد. روشــی که قبلا 
هم در اروپا آن را انجام داده بود. استراماچونی در دادگاه استقلال را 
شکست داد تا بالغ بر یک میلیون و ۶۰۰ هزار یورو دریافتی داشته 

باشد اما هنوز حاضر نشده پای برگه رضایت را امضا کند!
وقتی پول در حساب استراماچونی نشست، سرمربی اسبق استقلال به وکیل خود اعلام کرد برگ رضایت را پر نکند و به جای 
او امضا ندهد چون بر اساس محاسباتش مبلغ ۲۴۰۰ یورو کمتر از حد تعیین شده توسط استقلال واریز شده بود. البته دلیل این 
امر نوسانات ارزی بود و استقلالی ها در این رابطه مشکلی نداشتند اما استراماچونی پای خود را در یک کفش کرد و گفت تا وقتی 
همه چیز تمام و کمال پرداخت نشود خبری از رضایت نخواهد بود به همین خاطر باشگاه استقلال ۲۴۰۰ یورو را هم پرداخت ولی 
استراماچونی دیروز به استقلالی ها پیغام تازه ای داده است . این مربی ایتالیایی در واکنش به به دلیل اینکه چرا هنوز برگ رضایت را 
در اختیار فیفان نگذاشته به استقلالی ها گفته است: " برای چه باید رضایت بدهم؟ استقلال به خاطر آن ۲۴۰۰ یورو که دیرتر پرداخت 
کرد الان مبلغ ۴۰۰ یورو دیگر هم جریمه شــده اســت و حتی اگر یک یورو هم بدهکار باشد من و وکیلم پایه هیچ برگه ای را امضا 
نخواهیم کرد. الان هم ۴۰۰ یورو دیگر بریزید تا رضایتنامه بگیرید در غیر اینصورت خبری از امضا نخواهد بود. "در همین خصوص 
حرف های مدیران استقلال هم شنیدنی است. یکی از مدیران باشگاه پیرامون این مسئله می گوید: وقتی دیدیم استراماچونی بهانه 
۲۴۰۰ یورویی آورده است، با وجود اینکه چنین حرکتی را در فوتبال روز جهان اصلًا نمی پسندیم اما سریع این رقم را به حسابش 
واریز کردیم تا دیگر بهانه نیاورد اما طرح ادعای ۴۰۰ یورویی واقعاً خنده دار اســت. اینکه او می خواهد از روی غرامت هم غرامت 

بگیرد داستان عجیبی است که تا به حال به گوش ما نرسیده بود.

استقلال این روزها به شدت درگیر مشکلات مالی است.
نداشــتن درآمد، هزینه های بالا و بدهی های ســنگین داخلی و 
خارجی باعث شد تا استقلال روزهای سختی را سپری کند و مدیران 
این باشگاه غرق در مشکلات مالی باشند. نداشتن منابع مالی برای 
پرداخت بدهی استراماچونی باعث حذف آبی ها از لیگ قهرمانان آسیا 
شده است. ابتدای فصل مدیران استقلال قراردادهای عجیب و غریبی 
را با بازیکنان این تیم بستند و حتی قیمت بعضی از بازیکنانی که خیلی 

کم مورد استفاده قرار می گرفتند، چندین برابر شده است.
بازیکنان اســتقلال درحالی که فقط ۲ بازی تا پایان لیگ مانده، 
مطالبات زیادی از این باشگاه دارند و مدیران استقلال هم از پس پرداخت پول قرارداد بازیکنان برنمی آیند. مثلا در استقلال بازیکنی 
حضور دارد که به ندرت در ترکیب این تیم به میدان می رود ولی مبلغ قراردادش حدود ۲۰میلیارد است. یا بازیکنی که تا همین سال 

قبل قراردادش ۲میلیارد بوده ولی ناگهان مبلغ قراردادش به ۱۱میلیارد رسید!
مدیران استقلال اگر هم بتوانند با ترفندهای مختلف پول این فصل را به بازیکنان بدهند و با آن ها تسویه کنند، برای سال آینده با 
یک معضل بسیار بزرگ روبرو خواهند بود. خیلی از بازیکنان استقلال برای سال بعد هم با این تیم قرارداد دارند و مبلغ قراردادشان هم 
بسیار بالاست. از همین رو خیلی سخت راضی به جدایی می شوند. این نفرات نمی توانند در تیم های دیگر چنین پولی را بگیرند به همین 

دلیل دوست دارند در استقلال بمانند.
آن طور که شنیدیم مثلا دو بازیکن اصلی این فصل استقلال قرارداد امسالشان حدود ۲۵میلیارد تومان است و این قرارداد برای فصل 
آینده به چیزی حدود ۴۰میلیارد تومان خواهد رسید که واقعا بالاست. حال مشخص نیست مدیران استقلال چطور می خواهند برای 

این مشکل بزگ راه حلی پیدا کنند.
در کنار بازیکنان استقلال، قرارداد ساپینتو هم وجود دارد که برای فصل آینده بالای ۷۰۰هزار یورو خواهد بود. در کنار بازیکنان و 
کادرفنی فعلی استقلال، این تیم قطعا به بازیکنان جدید هم نیاز دارد و بازیکن باکیفیت در فوتبال ایران با توجه رقم های فعلی حاضر 

نیست با پولی کمتر از بازیکنان حال حاضر استقلال با این تیم قرارداد ببندد.

قرارداد ۴۰ میلیاردی دو استقلالی برای فصل بعد

ورزش 

سعید جمشیدیان    |     لیگ ایران یکی از ضعیف ترین لیگ های دنیا از لحاظ پرداخت پاداش به تیم قهرمان است.

 هر سال رقابت های باشگاهی ایران نزدیک به ۹ ماه از سال 
علاقه مندان را سرگرم می کند و در نهایت غیر از یک جام که 
ارزش مادی آن شاید به ۲۰ میلیون تومان نرسد، چیز دیگری 

عاید تیم ها نمی شود. 
در واقع مســاله قهرمانی در ایران حیثیتی اســت و سود 
مالی خاصی برای باشگاه ها ایجاد نمی کند. مساله درآمدزایی 

که امری جا افتاده در سراسر دنیا است به هیچ وجه در ایران 
شــناخته شــده نبوده و تیم ها به واسطه بودجه ای که بخش 
 دولتی – که بیشتر باشگاه ها زیر مجموعه آن هستند – خود را

 اداره می کنند. 
این در حالی اســت کــه در فوتبال روز دنیــا بین تیم ها 
تفاوت های مالی زیــادی وجود دارد. همان طور که در ایتالیا 

بین یوونتوس و کیه وو تفاوت درآمدی وجود دارد. در اســپانیا، آلمان و ســایر لیگ های معتبر 
جهان نیز چنین شــرایطی را مشاهده می کنیم. پرداخت پاداش به تیم ها در هر تورنمتی یک 

رسم عادی است.
در لیگ برتر انگلیس تیم ها براســاس محبوبیت و کیفیت تیمشان درآمدزایی دارند. حتی 
بدترین تیم جدول نیز مطمئن اســت که درآمدی از این راه به دســت می آورد و در کنار حق 
پخش تلویزیونی، تبلیغات و فروشگاه های گسترده و برپایی اردوها و بازی های دوستانه درآمد 
کلانی به دست می آورند. منچستر سیتی قهرمان دوره گذشته لیگ برتر ۳۸ میلیون پوند در 
کنار پاداش ۱۵۳ میلیون پوندی دریافت کرد و این رقم برای تیم های دوم تا بیستم جدول هم 

با رقمی پایین تر وجود داشته است.
 منچستریونایتد موفق ترین تیم تاریخ انگلیس بیشترین درآمد را از حق پخش تلویزیونی به 
دست می آورد. مبنای پرداخت حق پخش در انگلیس به موفقیت و محبوبیت تیم برمی گردد. 
یونایتد یک میلیارد پوند از این راه توانست به دست بیاورد و بالاتر از آرسنال، چلسی، لیورپول 

و منچسترسیتی قرار گرفت.
در فوتبال ایران همیشه گفته شده که پاداش تیم قهرمان از محل درآمد باشگاه ها پرداخت 
می شــود، به این صورت که ۵۰ درصد این درآمدها به طور مساوی بین همه باشگاه ها تقسیم 
و ۵۰ درصد دیگر بســته به رتبه  تیم ها به آنها پرداخت می شــود ه البته هیچوقت ارقام آن به 
شکل شفاف گفته نشده و درصد بسیار کمی از هزینه های تیم ها را شامل می شود. محل درآمد 
باشگاه ها هم، حق پخش تلویزیونی و درآمدهای حاصل از تبلیغات محیطی است که در حال  
حاضر از حق پخش تلویزیونی چیزی عاید باشــگاه ها نمی شود. قهرمانی در فوتبال ایران برای 
تیم ها بیشتر از اینکه سود مالی داشته باشد باعث افزایش هزینه های آن ها می شود. در قرارداد 
اکثر بازیکنان بندها و آپشن هایی در خصوص پاداش قهرمانی وجود دارد و اگر تیمی قهرمان 

شود مجبور به پرداخت آن است و اینگونه هزینه هایش زیاد هم می شود.

  نمونه های مشابه در آسیا
مسئولان لیگ عربستان بعد از اینکه تصمیم گرفتند تعداد تیم های لیگ این کشور را از ۱۴ 
به ۱۶ تیم افزایش دهند قرار شد تیم قهرمان ۵ میلیون ریال سعودی معادل )۱.۳ میلیون دلار( 
پاداش دریافت کند. به عبارت دیگر پاداش تیم ها در عربســتان شش برابر شده است. پیش تر 

رقم پاداش به تیم قهرمان در عربستان ۷۵۰ هزار ریال سعودی بود.
در لیگ ژاپن که می توان آن را برترین لیگ قاره آسیا نیز دانست، تیم قهرمان ۱.۵ میلیارد 
ین پاداش دریافت خواهد کرد. تیم نایب قهرمان ۷۰۰ میلیون ین، تیم سوم ۳۵۰ و تیم چهارم 
۱۸۰ میلیون ین دریافت می کنند. همچنین پاداش جداگانه دیگری برای تیم های دیگر وجود 
دارد. تیم قهرمان ۳۰۰ میلیون ین و تیم های دوم تا انتهای جدولی نیز به ترتیب پاداش خود 
را که سیر نزولی دارد دریافت می کنند. حتی قهرمانی در جام حذفی و رقابت های دسته یک 
ژاپن نیز پاداش هایی را برای تیم ها در پی دارند که بیشتر این منایع از طریق تبلیغات محیطی 

و حق پخش تلویزیونی که در اختیار شبکه های ماهواره ای است تامین می شود.

تصمیم عجولانه سازمان خصوصی سازی برای استقلال و پرسپولیس!

نگرانی برای هماهنگی چند ملی پوش والیبال

زمان اعلام شده از سوی سازمان خصوصی سازی برای برگزاری مجمع دو تیم استقلال 
و پرســپولیس مغایر با وضعیت این دو تیم و مســابقات حساس سرخابی ها در لیگ و 
جام حذفی است و می تواند زمینه ساز مطرح شدن شائبه های غیر ورزشی شود سازمان 
خصوصی ســازی که از ســال گذشته به صورت جدی پیگیر سر و سامان بخشیدن به 
وضعیت دو باشگاه استقلال و پرسپولیس شده بود تا این دو تیم را از طریق فرابورس به 
بخش خصوصی واگذار کند و در چند وقت اخیر هم نقش پررنگی در کمک به این دو 
باشگاه برای گذر از وضعیت نابه سامان گذشته داشت، اکنون تاریخی را برای برگزاری 
مجامع دو باشــگاه اعلام کرده که با توجه به قرار گرفتن دو تیم در حساس ترین برهه 

خود از حیث برگزاری مسابقات، چندان منطقی به نظر نمی رسد.
 )چهارشنبه، بیستم اردیبهشت ماه( حسین قربانزاده، رییس سازمان خصوصی سازی 
اعلام کرد که با ابلاغ رسمی این سازمان مجامع باشگاه های استقلال و پرسپولیس سی ام 
اردیبهشت  به ترتیب ساعت ۱۰ و ۱۱ صبح برگزار خواهد شد تا ترکیب جدید اعضای 

هیات مدیره این دو باشگاه برگزار شود.
این تصمیم با ورود وزارت ورزش و جوانان همراه بود و محسن معتمدکیا، مدیر روابط 
عمومی وزارت ورزش و جوانان در واکنش به این موضوع اعلام کرد: مجمع عمومی عادی 
به طور فوق العاده باشگاه های استقلال و پرسپولیس به منظور ترمیم و تکمیل اعضای 
هیات مدیره این دو باشگاه بعد از پایان رقابت های لیگ برتر و جام حذفی برگزار خواهد 

شد و این موضوع از سوی وزارت ورزش و جوانان به صورت رسمی اعلام شده است.
نکته مهم در این مساله، تقارن تاریخ برگزاری مجمع دو باشگاه استقلال و پرسپولیس 
با روزهای پایانی فصل باشگاهی فوتبال در ایران است چرا که باوجود برگزاری مجمع 
در ۳۰ اردیبهشت، دو تیم استقلال و پرسپولیس در روزهای سوم و چهارم خرداد در 
مرحله نیمه نهایی جام حذفی به میدان می روند و چه بسا با صعود به فینال جام حذفی، 

در روز ۹ خرداد در این مرحله هم به مصاف هم بروند.
انتخاب تاریخ ۳۰ اردیبهشــت برای برگزاری مجمع دو تیم در این مقطع به لحاظ 

اهمیت مسابقات، می تواند در روزهای آینده در صورت هر گونه شکست یا پیروزی این 
دو تیم شائبه برانگیز شود و برای کسانی که به مسائل از جنبه هواداری نگاه می کنند، 

دستاویز بسیار خوبی خواهد شد.
هر چند برگزاری مجامع عمومی باشگاه ها امر مرسومی در خارج از کشور هم محسوب 
می شود اما زمان برگزاری این مجمع با توجه به اهمیت مسابقات منطقی نیست چرا 
که در تیم های خارجی هم این مجامع در مقاطعی برگزار می شود که فصل باشگاهی 
به پایان رسیده و می توان صورت های مالی دو تیم را مورد بررسی قرار داد و حتی تیم 

مدیریتی جدید را به منظور اجرای برنامه های ورزشی انتخاب کرد.
از سوی دیگر با وجود تمام مشکلات موجود، تیم فنی و ورزشی این دو تیم با تیم  
مدیریتی دو باشگاه کار می کنند و ممکن است افرادی بعد از مجامع دو تیم پای به این 
دو باشگاه بگذارند که در صورت وقوع هر گونه اختلاف نظری، روی عملکرد استقلال 
و پرســپولیس هم خللی وارد کنند و همانطور که اشــاره شد، برای طرفداران دو تیم 

شائبه برانگیز شود.
هر چند اقدامات ســازمان خصوصی سازی در مدت زمان اخیر برای شفاف سازی و 
رسیدگی به وضعیت نابه سامان این تیم  مثمرثمر واقع شده اما به علت ورزشی نبودن 
عوامل این سازمان، تاریخی برای برگزاری مجامع دو تیم در نظر گرفته شده که از نظر 

زمانی با برگزاری مسابقات حساس این دو تیم تداخل دارد.

مربی تیم ملی والیبال ایران با بیان این که تیم های بزرگ دنیا به موضوعات پیش 
پا افتاده ای که ما فراموش می کنیم توجه دارند، گفت: امیدوارم بتوانیم بازیکنان را برای 
لیگ ملت ها هماهنگ کنیم. لیگ ملت های والیبال سال ۲۰۲۳ در گروه مردان از ۱۶ 
خردادماه آغاز می شود و یکم مرداد با معرفی تیم های برتر به پایان خواهد رسید. تیم ملی 
ایران پنجمین حضور خود را در این رقابت ها تجربه خواهد کرد و محمود افشاردوست 
در کنار علیرضا طلوع کیان به عنوان مربیان در این تیم فعالیت دارند تا بهروز عطایی 

سرمربی تیم ملی را در راه دشواری که پیش رو دارد، همراهی کنند.
محمود افشاردوســت در خصوص شرایط فعلی بازیکنان حاضر در اردوی تیم ملی 
والیبال اظهار کرد: شــرایط تیم بد نیست و از ۲۷ فرودین اردویمان را بعد از وقفه ۴۰ 
روزه که بازیکنان کم تمرین بودند، آغاز کردیم. در شــروع مانند تمام اردوها تمرینات 
متفاوت و کار بدنی سنگین و تمرینات توپی کم پرش بود. به مرور در این روزها فشار 
کار وزنه و تمرینات توپی بالا رفته است.وی با اشاره به حضور چند بازیکن خوب تیم 

ملی در ترکیب شهداب یزد برای حضور در مسابقات قهرمانی باشگاه های مردان آسیا، 
افزود: بازیکنان حاضر در اردوی تیم ملی بسیار بانشاط و در اختیار مربیان، تمرینات را 
پشت سر می گذارند اما با توجه به این که بازیکنان حاضر در مسابقات باشگاه های مردان 
آسیا پس از اردوی تدارکاتی ترکیه به اردو ملحق می شوند، امیدوارم با اضافه شدن آن ها 
هفته نخست لیگ ملت ها را به خوبی آغاز کنیم چرا که تنها یک هفته برای تمرین با 
تیم فرصت دارند. امیدوارم بتوانند خواسته های کادر فنی را در یک هفته تحلیل کرده و 
به هماهنگی خوبی با بازیکنان حاضر در اردو برسند.افشاردوست در پاسخ به این پرسش 
که شما در کادر فنی تیم ملی والیبال ایران در زمان سرمربیگری زنده یاد حسین معدنی 
حضور داشتید و حالا در کنار بهروز عطایی روی نیمکت تیم قرار گرفتید، در این سال ها 
والیبال و تیم ملی ایران چه تغییراتی کرده است؟ گفت: یاد حسین عزیز بخیر. سال ۸۷ 
زمانی که والیبال حرفه ای من تمام شد به کادر فنی تیم ملی در کنار حسین معدنی و 
بهروز عطایی اضافه شدم. تیم ششم آسیا بود و در نهایت با دریافت نایب قهرمانی آسیا به 

کار خود پایان دادیم و پس از آن ولاسکو به ایران آمد تا فصل جدیدی در والیبال ایران 
رقم بخورد.وی با بیان این که در آن سال ها شرایط شغلی و تحصیلی اش او را به سمت 
کارهای مدیریتی سوق داده است، عنوان کرد: امسال به خواست عطایی به مربیگری 
برگشتم البته در این مدت از فضای مربیگری دور نبودم و از سال ۲۰۱۵ عضو کمیته 
مربیان آسیا هستم. همیشه با مربیان تیم های ملی در سطح آسیا ارتباط داشتم و مدرسی 
فدراسیون جهانی و حضور در سمینارهای مختلف و تماشای مسابقه های مختلف آسیایی 
و اروپایی با حضور در سالن بخشی از فعالیت هایم بوده است، پس هرگز از دنیای مربیگری 
فاصله نداشتم و به نوعی درگیرش بودم.مدرس جهانی والیبال خاطرنشان کرد: شاید از 
دید مردمی که از والیبال را از تلویزیون دنبال می کنند، از ۴۰ سال قبل تا به حال در 
تکنیک های سه ضرب، سرویس، اسپک و ... که در والیبال وجود دارد، چندان تغییری 
رخ نداده است اما به قدری استراتژی و تاکتیک های مختلفی در بین بازی برای تیم ها 
ایجاد شده است که بازی های سال های اخیر به هیچ وجه با گذشته قابل قیاس نیست. 

جامی که ارزش این همه جنجال را ندارد!جامی که ارزش این همه جنجال را ندارد!
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 آیا طلا از سطح 2040 
عبور خواهد کرد؟

هواپیمــای فضایی مرموز چین پس از ۹ ماه 
ماموریت مداری به زمین بازگشت.

به نقل از اسپیس،  این وسیله نقلیه رباتیک در 
دومین پــرواز مداری خود به مدت ۲۷۶ روز در 

آسمان باقی ماند.
خبرگزاری شــینهوا)Xinhua( چین گزارش 
کرده اســت که این هواپیمــای مرموز چند بار 
مصرف در روز دوشنبه)هشتم مه( در مرکز پرتاب 
ماهواره ی »Jiuquan« در شــمال غربی چین به 
زمین نشست و یک ماموریت ۲۷۶ روزه در مدار 

زمین را به پایان رساند.
شــینهوا در روز دوشنبه نوشــت: موفقیت 
این آزمایش نشان دهنده ی پیشرفت مهمی در 
تحقیقات چین در مورد فناوری های فضاپیماهای 
چندبار مصرف اســت که امکان رفت و برگشت 
راحت تر و مقرون به صرفه تری را برای اســتفاده 
حضــور صلح آمیز در فضا فراهــم می کنند.این 
هواپیمای فضایی در روز چهارم اوت سال ۲۰۲۲ 
به فضا پرتاب شــد و در روز ۳۱ اکتبر چیزی را 
به مدار پرتاب کرد. برخی از کارشناســان گمان 
می کنند که این شــی یک ماژول خدماتی بوده 
است که احتمالا نشــان می دهد که هواپیمای 
فضایی در حال آماده شــدن برای بازگشــت به 

زمین است.
دیگران بر این باورند که یک ماهواره کوچک 
بوده است که برای نظارت بر این هواپیمای فضایی 
چینی طراحی شده است. با توجه به اینکه این 
هواپیمای رباتیک مدت طولانی تری در آسمان 

باقی ماند، شاید این حدس درست باشد.
اولین ماموریت مداری هواپیمای فضایی چین 
در ماه سپتامبر سال ۲۰۲۰ انجام شد و تنها دو 

روز به طول انجامید.
کارشناسان غربی معتقدند این وسیله نقلیه 
 ۳۷B-X تقریبا شــبیه بــه هواپیمای رباتیــک
نیروی فضایی ایالات متحده است که حدود ۲۹ 
فوت)۸.۸ متر( طول دارد. ارتش ایالات متحده 
در مورد ۳۷B-X که تا به امروز شــش ماموریت 
مداری به انجام رســانده است که طولانی ترین 
آنها ۹۰۹ روز بوده نیز مانند چین اطلاعات زیادی 

ارائه نمی دهد.

پژوهشگران استرالیایی یک آزمایش خون 
برای تشــخیص خواب  آلودگــی در رانندگان 
ایجاد کرده اند که می گویند با تخصیص بودجه 
کافــی می توان آن را در پنج ســال آینده در 

جاده ها استفاده کرد.
 به نقل از آی ای، پژوهشــگران دانشــگاه 
»موناش« اســترالیا آزمایش خون جدیدی را 
توسعه داده اند که می تواند میزان خواب آلودگی 

رانندگان را تشخیص دهد.
ایــن آزمایش می توانــد راه را برای پیگرد 
قانونی رانندگان و کارفرمایان آنها در صورتی 
که تصــادف در نتیجه خواب ناکافی باشــد، 

هموار کند.
این روزها آزمایش خون برای تعیین اینکه 
آیا فردی پشت فرمان بیش از حد مجاز الکل 
مصرف کرده است یا خیر، رایج شده است. اما 
هر حادثه ای نتیجه مصرف الکل نیست و برخی 
از آنها به دلیل خستگی راننده به دلیل ساعات 
کاری طولانی و خواب ناکافی حادث می شود.

پژوهش های اخیر نشــان داده اســت که 
رانندگی با کمتر از پنج ساعت خواب به اندازه 
رانندگی در حالت مســتی خطرناک است. در 
چنین سناریویی، باید راهی برای اندازه گیری 
خواب آلودگی رانندگان وجود داشــته باشد و 
پژوهشگران استرالیایی دقیقاً راهی برای انجام 
آن یافته اند.گروهی از پژوهشگران به سرپرستی 
کلر اندرسون، استاد موسسه مغز و سلامت روان 
در دانشگاه »موناش«، پنج نشانگر زیستی را در 
خون شناسایی کردند که می توانند با دقت ۹۹ 
درصد تعیین کنند که آیا فرد برای ۲۴ ساعت 

یا بیشتر بیدار بوده است یا خیر.
این نشــانگرهای زیســتی از قسمت های 
مختلف بدن هســتند، اما متابولیت نیستند، 
در نتیجه احتمال تاثیرگذاری بر روی آنها در 
صورت تصادف خودرو کاهش می یابد. هنگامی 
کــه این روش در موقعیت هــای نزدیک تر به 
زندگی واقعی آزمایش شــد، دقت آزمایش به 
۹۰ درصد کاهش یافــت، اما همچنان درصد 

بسیار بالایی است.
پژوهشــگران در حال حاضر در حال کار بر 
روی بهبود این آزمایش هستند تا بتواند تعداد 
ســاعات خواب فرد را قبل از انجام آن تعیین 
کند. اندرسون معتقد است که چنین آزمایشی 
می تواند در کنــار آزمایش الکل و مواد مخدر 

پس از تصادف خودرو انجام شود.

در این گزارش بررسی می کنیم که چقدر طول می کشد تا انسان به سیاره سرخ برسد، همچنین 
به مرور عواملی می پردازیم که بر سفر به مریخ تأثیر می گذارند. آیا تا به حال فکر کرده اید که چقدر 
طول می کشد تا فضانوردان به مریخ برسند؟ پاسخ به این پرسش به عوامل مختلفی بستگی دارد، 
از موقعیت زمین و مریخ گرفته تا آن فناوری که می خواهد شما را به آنجا برساند.به گفته ناسا، یک 
سفر یک طرفه به سیاره سرخ حدود ۹ ماه طول می کشد و اگر بخواهید یک سفر رفت و برگشت 
انجام دهید، در مجموع حدود ۲۱ ماه طول می کشد، زیرا باید حدود سه ماه در مریخ صبر کنید تا 

مطمئن شوید که زمین و مریخ در موقعیت مناسبی برای بازگشت به خانه هستند.اکنون 
نگاهی می اندازیم به مدت زمان سفر به سیاره سرخ با استفاده از فناوری های موجود 

و بررسی برخی از عواملی که بر زمان این سفر میان سیاره ای تأثیر می گذارند.

 مریخ چقدر دور است؟
برای تعیین مدت زمان رسیدن به مریخ، ابتدا باید فاصله میان سیاره های 

زمین و مریخ را بدانیم.
مریخ چهارمین سیاره نزدیک به خورشید و دومین سیاره نزدیک به زمین 

است)زهره نزدیکترین سیاره است(. اما فاصله زمین و مریخ همزمان با حرکت 
آنها به دور خورشید دائما در حال تغییر است.

از لحــاظ نظری، نزدیک ترین فاصله زمین و مریخ به یکدیگر زمانی اســت که 
مریخ در نزدیکترین نقطه خود به خورشید)حضیض( و زمین در دورترین نقطه خود)اوج( 

باشد. این باعث می شود که این دو سیاره تنها ۵۴.۶ میلیون کیلومتر از هم فاصله داشته باشند.
با این حال چنین نزدیکی هرگز در تاریخ مکتوب رخ نداده و نزدیکترین فاصله ثبت شده میان 
این دو ســیاره تاکنون در ســال ۲۰۰۳ رخ داده است، زمانی که آنها تنها ۵۶ میلیون کیلومتر از 
هم فاصله داشــتند.این دو سیاره زمانی از هم دورتر هستند که هر دو در دورترین فاصله خود از 
خورشید و در طرف مقابل این ستاره قرار گیرند. در این نقطه، آنها می توانند ۴۰۱ میلیون کیلومتر 

از هم فاصله داشته باشنددر مجموع، میانگین فاصله بین زمین و مریخ ۲۲۵ میلیون کیلومتر است.

 چقدر طول می کشد تا نور از زمین به مریخ برسد؟
نور تقریباً با ســرعت ۲۹۹ هزار و ۷۹۲ کیلومتر در ثانیه حرکت می کند. بنابراین، نوری که از 

سطح مریخ می تابد، مدت زمان های زیر را برای رسیدن به زمین)یا برعکس( نیاز دارد:
کمترین زمان ممکن: ۱۸۲ ثانیه معادل ۳.۰۳ دقیقه

کمترین زمان ثبت شده: ۱۸۷ ثانیه معادل ۳.۱۱ دقیقه
بیشترین زمان: ۱۳۴۲ ثانیه معادل ۲۲.۴ دقیقه

زمان متوسط: ۷۵۱ ثانیه معادل حدود ۱۲.۵ دقیقه
سفر به مریخ چقدر طول می کشد؟

 سریع ترین فضاپیمای تاریخ
سریع ترین فضاپیمای ساخته دست بشر تاکنون، کاوشگر خورشیدی 
پارکر ناسا اســت و با نزدیک تر شدن به خورشید، همواره رکوردشکنی 
می کند.این کاوشــگر در ۲۱ نوامبر ۲۰۲۱ طی دهمین پرواز نزدیک خود 
از کنار خورشید به حداکثر سرعت ۱۶۳ کیلومتر در ثانیه رسید که معادل 
سرعت خارق العاده ۵۸۶ هزار کیلومتر در ساعت است.طبق بیانیه ناسا زمانی که 
کاوشگر خورشیدی پارکر در دسامبر ۲۰۲۴ به فاصله ۶.۲ میلیون کیلومتری از سطح 
خورشــید برسد، سرعت این فضاپیما به سرعت باورنکردنی ۶۹۲ هزار کیلومتر در ساعت خواهد 
رسید.بنابراین اگر از لحاظ نظری قادر بودیم سوار بر کاوشگر خورشیدی پارکر شویم و آن را در 
مسیری قرار دهیم که در یک خط مستقیم از زمین به مریخ سفر کند، با سرعتی که این کاوشگر 
در طول دهمین پرواز خود به آن رسیده)۱۶۲.۵ کیلومتر در ثانیه(، مدت زمانی که برای رسیدن 

به مریخ لازم است، به شرح زیر بود:

پایان ماموریت 2۷۶ روزه 
هواپیمای مرموز چین

۱۷ آوریل ۲۰۲۳)۲۸ فروردین ۱۴۰۲( به صورت آنلاین 
آغاز شده و عصر امروز)۱۰ مه ۲۰۲۳( به پایان می رسد و 
به داوطلبان این فرصت را می دهد تا یک قطعه از تاریخ 
علمی را در اختیار داشته باشند. حراج به صورت زنده 

در وبسایت این حراجی در جریان است.
در این نسخه ی خطی مبحث ساده ای از نظریه های 
اینشتین ارائه شده اســت. در زمان انتشار این مقاله، 
فیزیک هسته ای با ظهور بمب اتمی در جنگ جهانی 

دوم در خط مقدم توجه عموم قرار گرفت. کار اینشتین 
 به ارائــه توضیحی منســجم از نظریه هــای او برای

 عموم کمک کرد.
نسخه خطی در وضعیت خوبی قرار دارد و تنها یک 
لکــه ی زنگ زدگی جزئی در صفحــه ی اول آن دیده 
می شود. همراه آن یک ترجمه ی کامل انگلیسی وجود 
دارد. تخمین زده می شود که این نسخه بیش از ۳۵۰ 

هزار دلار به فروش برسد.

شــش صفحه ی دســت نویس از آلبرت اینشتین با عنوان 
 The Essence of the Theory of(»ماهیت نظریه ی نسبیت«

Relativity( امشب چوب حراج می خورد.
 به نقل از نیواطلس،  این نسخه ی خطی که در حال حاضر 
در حراج است توسط حراجی RR عرضه می شود. حراجی در روز 

دست نوشته های اینشتین چوب 
حراج می خورد

دلار  52.900

یورو 58.850

پوند  68.950

درهم  14.450

لیر  2.710

سکه  تمام  32.600.000

سکه نیم  19.150.000

سکه ربع  12.250.000

سکه یک گرمی  6.950.000

قیمت ارز بازارآزاد  )تومان(

بــا بروز نگرانی ها در مورد داده های تورمی که رویکرد 
جنگ طلبانه ی فدرال رزرو را دامن می زند، طلا در تلاش 
برای عبور از مقاومت ۲۰۴۰.۰۰ دلار، در فشار قرار گرفت.

 )XAU/USD( به نقل از »اف ایکس استریت«، بهای طلا 
در حالی که تلاش می کند در جلسه ی آسیایی از مقاومت 
فوری 2040.00 دلار عبور کند، کمی فشار را احساس کرده 
است.گفتنی است که این فلز گرانبها در جذب پیشنهادات 
فروش با مشکلاتی مواجه است، زیرا سرمایه گذاران نگران 
هستند که تداوم شاخص قیمت مصرف کننده ی ایالات 
متحده )CPI( فدرال رزرو را مجبور به بازگشت به موضع 

سیاست پولی تندروانه کند.
از سوی دیگر، شــاخص دلار آمریکا )DXY( به حدود 
101.55 رسید، زیرا سرمایه گذاران پس از اطلاع از اینکه 
مذاکرات ســقف بدهی ایالات متحده تــا روز جمعه به 
تعویق افتاده است، تمرکز خود را به سمت داده های تورم 
معطوف کردند. در بازار معاملات سهام نیز قراردادهای آتی 
S&P500 در توکیو سودهای اندکی را به تصویر می کشد 
که خود بیانگر سهولت در موضوع کلی ریسک گریزی است. 
با توجه به اظهــارات فعلی جو بایدن، رئیس جمهور 
ایالات متحده و مک کارتی، انتظار می رود یک توافق دو 
جناحی صورت گیرد، زیرا از یک سو، اولی می خواهد نرخ 
سقف بدهی را بدون قربانی کردن مقیاس هزینه ها تصویب 
کند و از سوی دیگر، دومی علاقه ای به تأیید نکول ندارد. و 
موضوع مهم در این برحه از زمان، آن است که عدم افزایش 
سقف بدهی، از آنجه که منجر به عدم پرداخت تعهدات 
می شود، یک انتخاب نیســت.و اما در جبهه ی داده های 
اقتصادی ایالات متحده، سرمایه گذاران پیش بینی می کنند 
که نرخ تورم ماهانه و اصلی ماه آوریل، ۰.۴ درصد شتاب 
یابد. این موضوع علاوه بر آنکه می تواند ترس از بازگشت 
مجدد فشارهای تورمی را تجدید کند، ممکن است منجر 
به بروز مشکلات بیشتری برای فدرال رزرو نیز شود، زیرا 
افزایش بیشــتر نرخ بهره اقتصاد را به سمت رکود سوق 
خواهد داد.قیمت طلا با موانعی از مقاومت میانی که در 
حدود ۲۰۴۰.۰۰ دلار طرح ریزی شــده، مواجه است. در 
یک فضای گســترده تر، این فلز گرانبها در الگوی نمودار 
کانال صعودی در مقیاس چهار ساعته به فروش گذاشته 
می شود. قسمت بالایی الگوی نمودار فوق از سقف قیمت 
۲۰ مارس در ۲۰۰۹.۸۸ دلار قرار گرفته است، در حالی 
که بخش پایینی از کف قیمت ۲۲ مارس در ۱۹۳۴.۳۴ 
دلار رسم شده است.میانگین متحرک نمایی ۲۰ دوره ای 
)EMA-۲۰( در ۲۰۲۷.۵۸ دلار می تواند به عنوان لایه ی 
امنی برای گاوهای طلا عمل کند.در عین حال، شاخص 
قدرت نسبی )RSI-۱۴( در حالی که به محدوده ی صعودی 
۶۰.۰۰ الی ۸۰.۰۰ تغییر جهت می دهد، فشار را احساس 

کرده است.

پیش از انتشار گزارش تورم ماه آوریل، دلار آمریکا 
امروز کاهش یافت؛ سایر ارزها از جمله پوند، ین و یوان 

در برابر دلار رشد کردند.
 بــه نقل از اینوســتینگ، دلار آمریکا در معاملات 
اولیه ی اروپا در روز چهارشــنبه کاهــش یافت، البته 
محدودشدن ســودها پیش از انتشار گزارش تورم ماه 
آوریل ایالات متحده، اتفاق افتاد.در ســاعت ۰۳:۲۰ به 
وقت شــرقی )۰۷:۲۰ به وقت گرینویچ(، شاخص دلار 
که ارزش دلار را در برابر سبدی از شش ارز دیگر دنبال 
می کنــد، با ۰.۱ درصد کاهش در ســطح ۱۰۱.۳۴۵ 
معامله شــد.در حالی که معامله گــران برای دریافت 
ســرنخ  هایی در مورد تغییرات آتی نــرخ بهره فدرال 
رزرو، منتظر انتشــار جدیدترین داده های تورم ایالات 
متحده هســتند که در اواخر جلســه منتشر می شود، 
معاملات در بازارهای ارز تداوم داشــت.بانک مرکزی 
ایالات متحده دهمین افزایش متوالی نرخ بهره ی خود 
را هفته ی گذشــته ارائه کرد، امــا جروم پاول، رئیس 
هیئت مدیره نیز خاطرنشــان کــرد که در صورتی که 
داده های اقتصادی دریافتی مطابق با انتظارات باشــد، 
ممکن است کمپین انقباضی خود را در ماه ژوئن متوقف 
کند.اقتصاددانان انتظار دارند که شاخص اصلی قیمت 
مصــرف کننده که قیمت های مواد غذایی و ســوخت 
بی ثبات را حذف می کند و به طور گســترده در کانون 
توجه قرار دارد، ۵.۵ درصد نسبت به مدت مشابه سال 
قبل رشد یابد که نسبت به افزایش ۵.۶ درصدی در ماه 
قبل، کاهشی اندک و به صورت ماهانه نیز ۰.۴ درصد 

افزایش خواهد داشت.

کم مصرف ترین خودروهای اسپرت 
جهان، از فورد موستانگ تا مزدا 

خودروهای اسپرت رانندگی لذت بخشی دارند و در قبال 
آن به بنزین بیشــتری نیاز خواهند داشت اما خودروهای 
اسپرت ســریعی هم هســتند که خیلی تشــنهٔ بنزین 

نخواهند بود.
خودروهای اســپرت بــرای علاقه مندان بــه رانندگی 
گزینه های بســیار جذابی هســتند امــا نگرانی بزرگی که 
همیشه در مورد این خودروها وجود داشته مصرف سوخت 
بالا است. بااین حال، به لطف تکنولوژی های مدرن پیشرانه، 
همه خودروهای اسپرت خیلی تشنه بنزین نیستند. به همین 
دلیل، لیســتی از ۱۰ خودروی اســپرت با کمترین مصرف 
سوخت تهیه کرده ایم که هنوز هم می توانند لبخند را روی 
لبان راننده بنشانند. البته این لیست فقط شامل مدل های 
بنزینی می شود و خودروهای الکتریکی یا هیبریدی در آن 

جایی ندارند.

Z 10-نیسان
مصرف: 10.7 لیتر در هر صد کیلومتر

نیســان در Z جدید با اســتفاده از یک پلت فرم قدیمی، 
نامی نمادین را احیا کرده است. این خودرو به یک پیشرانه 
۳ لیتری V6 توئین توربو با ۴۰۰ اســب بخار قدرت و ۴۷۵ 
نیوتن متر گشــتاور مجهز اســت که نیــروی آن از طریق 
گیربکس های شش سرعته دستی یا ۹ سرعته اتوماتیک به 
چرخ های عقب منتقل می شود. البته مصرف سوخت صدی 
 ۱۰.۷ لیتر فقط با گیربکس اتوماتیک قابل دستیابی است و
 در صورت انتخاب گیربکس دســتی این رقم به ۱۱.۷ لیتر 

افزایش پیدا می کند.

9-پورشه 718
مصرف: 9.8 لیتر در هر صد کیلومتر

پورشه پادشاه بلامنازع خودروهای اسپرت است و تمام 
محصولات آن برای رانندگی عالی هستند. همچنین وقتی 
ســراغ مدل پایه ۲ لیتری چهار ســیلندر توربوشارژ کیمن 
یا باکســتر برویم، در کنار این رانندگی لذت بخش می توان 
مصرف سوخت مناسبی هم داشت. هرچند اندازه موتور این 
خودروها با فولکس واگن گلف یکسان است اما صرفاً نباید با 
توجه به این موضصوع قضاوت کرد زیرا کیمن و باکستر پایه 
۳۰۰ اسب بخار قدرت دارند که وقتی در کنار ترکیب موتور 
وسط و انتقال قدرت محرک عقب قرار می گیرد، شتاب صفر 
تا ۹۶ کیلومتر ۴.۹ ثانیه ای را پدید می آورد. این پرفورمنس 
چه در ۷۱۸ کوپه و چه روباز با مصرف سوخت تنها ۹.۸ لیتر 

در هر صد کیلومتر همراه است.

BRZ سوبارو / GR86 8-تویوتا
مصرف: 9.4 لیتر در هر صد کیلومتر

تویوتا GR86 و برادر دوقلوی آن، سوبارو BRZ خودروهای 
اســپرت پایه ای هستند که هرچند همیشه به خاطر قدرت 
پایین پیشــرانه موردانتقاد قرار گرفته اند اما در نسل کنونی 
با موتور ۲.۴ لیتری تخت ۲۲۸ اسب بخاری تا حدودی این 
مشــکل را برطرف کرده اند. این کوپه های ژاپنی همچنین 

بسیار کم مصرف بوده و در هر صد کیلومتر به تنها ۹.۴ لیتر 
بنزین نیاز دارند. البته این مصرف فقط با گیربکس شــش 
ســرعته اتوماتیک خواهد بود و با گیربکس شــش سرعته 

دستی به ۱۰.۷ لیتر افزایش پیدا می کند.

7-شورلت کامارو
مصرف: 9.4 لیتر در هر صد کیلومتر

هرچند شورلت کامارو بیشتر با پیشرانه عظیم ۶.۲ لیتری 
V8 شناخته می شود اما نسخه پایه آن از یک موتور ۲ لیتری 
چهار سیلندر توربو استفاده می کند. هرچند این نسخه پایه 
کامارو محســوب می شود اما نمی توان آن را خودروی بدی 
دانست. پیشرانه چهار سیلندر این ماشین که به یک گیربکس 
هشــت سرعته اتوماتیک متصل می شود، به صورت ترکیبی 
۹.۴ لیتر بنزین در هر صد کیلومتر مصرف می کند درحالیکه 
قدرت مناسب ۲۷۵ اســب بخاری را در اختیار راننده قرار 
می دهد. علاوه بر این، نسخه پایه از شاسی استثنایی کامارو 
هم بهره می برد که آن را به یک خودروی اسپرت جذاب برای 
رانندگی تبدیل می کند حتی اگر در داخل کمی تنگ باشد.

6-فورد موستانگ اکوبوست
مصرف: 9.4 لیتر در هر صد کیلومتر

اولین شرکتی که یک ماسل کار را با پیشرانه چهار سیلندر 
توربو ارائه کرد فورد در نســل سوم موستانگ بود و این کار 
پس از مدت ها وقفه دوباره در نسل ششم تکرار شد. پیشرانه 
۲.۳ لیتری چهار سیلندر اکوبوست فورد با ۳۱۰ اسب بخار 
قدرت و ۴۷۵ نئون متر گشــتاور، در سینه موستانگ آنقدر 
خوب عمل کرد که باعث شد فورد موتور V6 را کنار بگذارد. 
این پیشــرانه که با گیربکس های شش سرعته دستی و ۱۰ 
ســرعته اتوماتیک ارائه می شود، شتاب صفر تا ۹۶ کیلومتر 
۵.۱ ثانیه ای را فراهم می کند و در هر صد کیلومتر به صورت 

ترکیبی به تنها ۹.۴ لیتر بنزین نیاز دارد.

TT 5-آئودی
مصرف: 9.4 لیتر در هر صد کیلومتر

هرچنــد باید بزودی با آئودی TT خداحافظی کنیم ولی 
هنــوز هم امکان خرید آن وجود دارد. نمونه موردنظر ما به 
یک پیشــرانه ۲ لیتری چهار سیلندر توربو مجهز است که 
۲۳۰ اسب بخار قدرت دارد و به یک گیربکس هفت سرعته 
دوکلاچه متصل می شود. این کوپه اسپرت که روی پلت فرم 
MQB مشــترک با فولکس واگن گلف ساخته شده، با وجود 
شتاب صفر تا ۹۶ کیلومتر ۵.۲ ثانیه ای، در هر صد کیلومتر 
۹.۴ لیتــر بنزین مصرف می کند. نســخه های قوی تری از 
این خودرو شــامل TT S و TT RS پنج ســیلندر ۴۰۰ اسب 
بخاری هم به بازار عرضه می شــود اما مصرف سوخت آن ها 

بیشتر است.

4-تویوتا سوپرا
مصرف: 8.4 لیتر در هر صد کیلومتر

هرچند نسل جدید تویوتا سوپرا به دلیل استفاده از قطعات 

ب ام و در ابتدا با بی مهری مواجه شد اما زمان نظرات بسیاری 
را تغییر داد و این کوپه ژاپنی توانســت رفته رفته جای خود 
را در دل علاقه منــدان باز کند. همکاری با ب ام و در بهبود 
مصرف ســوخت سوپرا نقش بسیار مهمی داشته است زیرا 
موتورهای ب ام و بسیار کارآمد هستند. رقم صدی ۸.۴ لیتر 
که در بالا ذکر شده متعلق به نسخه چهار سیلندر سوپرا با 
موتور ۲ لیتری است اما حتی با موتور شش سیلندر خطی 
۳۸۲ اســب بخاری هم مصرف سوخت سوپرا ۹ لیتر در هر 

صد کیلومتر خواهد بود.

Z4 3-ب ام و
مصرف: 8.4 لیتر در هر صد کیلومتر

ب ام و Z4 همان خودرویی اســت که به طور مشــترک با 
تویوتا سوپرا توسعه پیدا کرده و بنابراین پیشرانه های یکسانی 
بــا همتای ژاپنی دارد. درنتیجه، Z4 هم با همان موتورهای 
۲ لیتری چهار سیلندر توربو و ۳ لیتری شش سیلندر خطی 
توربو ارائه می شود که مطمئناً موتور کوچک تر با ۲۵۵ اسب 
بخــار قدرت، کم مصرف تر بوده و در هر صد کیلومتر به ۸.۴ 
لیتر بنزین نیاز دارد اما پیشــرانه شش سیلندر که با ۳۸۲ 
اسب بخار قدرت در مدل M40i ارائه می شود هم با مصرف 

صدی ۹ لیتری خیلی تشنه بنزین نیست.

2-ب ام و 230i کوپه
مصرف: 8.1 لیتر در هر صد کیلومتر

خودروی بعدی این لیســت هم محصــول ب ام و بوده و 
از همان پیشــرانه های ۲ لیتری چهار ســیلندر و ۳ لیتری 
شش سیلندری استفاده می کند که در سوپرا و Z4 دیدیم. 
بااین حال، ســری ۲ کوپه به خاطــر اندازه کوچک تر و وزن 
ســبک تر، مصرف سوخت کمتری نســبت به دو خودروی 
قبلی دارد. مدل چهار ســیلندر ۲۳۰i با ۲۵۵ اســب بخار 
قدرت در هر صد کیلومتر ۸.۱ لیتر بنزین می سوزاند که این 
رقم در M240i شش سیلندر با ۳۸۲ اسب بخار قدرت به ۹ 
 Z4 لیتر می رسد. نکته مهم اینکه سری ۲ برخلاف سوپرا و

به صورت چهارچرخ محرک هم ارائه می شود.

5-MX 1-مزدا
مصرف: 7.8 لیتر در هر صد کیلومتر

مــزدا MX-5 میاتا به عنوان خودرویی کوچک، ســبک و 
ارزان قیمت، زمانی که در ســال ۱۹۸۹ معرفی شــد مورد 
تحسین دیوانگان ماشین در سراسر جهان قرار گرفت. این 
خودرو ثابت می کند که قدرت همه چیز نیســت. به دلیل 
وزن ســبک و استفاده از پیشــرانه کوچک، تعجبی ندارد 
که این رودســتر ژاپنی خودرویی کم مصرف اســت. البته 
مصــرف صدی ۷.۸ لیتری که در اینجــا می بینید صرفاً با 
گیربکس اتوماتیک حاصل می شود و میاتا خودرویی است 
کــه نبایــد آن را با گیربکس اتوماتیک خریــد. بااین حال، 
 خوشــبختانه مصرف سوخت نســخه دستی خیلی بیشتر

 نیست و در هر صد کیلومتر به صورت ترکیبی به ۸.۱ لیتر 
بنزین نیاز دارد.

ریزش دلار در برابر 
سایر ارزها

آزمایش خون برای تشخیص 
خواب  آلودگی رانندگان

سفر به مریخ چقدر طول می کشد؟


	1401-01
	1401-02
	1401-03
	1401-04
	1401-05
	1401-06
	1401-07
	1401-08

